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l'Environnement et du Climat 

Commissie voor Energie, Leefmilieu 
en Klimaat 

 

du 

 

MARDI 12 DECEMBRE 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

DINSDAG 12 DECEMBER 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.06 uur en voorgezeten door de heer Christian 
Leysen. 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 06 et présidée par M. Christian Leysen. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Gedachtewisseling over de toekomst van de small modular reactors en de wet van 31 januari 2003 

houdende de geleidelijke uitstap uit kernenergie voor industriële elektriciteitsproductie en toege-
voegde vragen van 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De kritiek op het SMR-consortium" 
(55040085C) 
- Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het incident betreffende het MoU 
voor het SMR-consortium" (55040366C) 

01 Échange de vues sur le futur des petits réacteurs modulaires et la loi du 31 janvier 2003 sur la sortie 

progressive de l’énergie nucléaire à des fins de production industrielle d’électricité et questions jointes 
de 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les critiques formulées à l'égard du consortium 
constitué pour développer les PRM" (55040085C) 
- Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’incident du MoU relatif au consor-
tium SMR" (55040366C) 
 
De voorzitter: We begroeten mevrouw de minister die net terug is van de COP, waar wij elkaar hebben 
ontmoet, samen met de collega’s Verduyckt en Dallemagne. We zullen toelichting krijgen van de minister 
over de SMR’s en we knopen daar meteen de mondelinge vragen van mijnheer Wollants en mevrouw 
Marghem aan vast.  
 
Ik geef het woord aan de minister. 
 

01.01 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer de voorzitter, er waren toch vragen ingediend? 

 

01.02  Bert Wollants (N-VA): Mijnheer de voorzitter, de vraag is welke formule we gebruiken. Als het een 

gedachtewisseling betreft, geeft de minister meestal een introductie met de belangrijkste punten, waarin het 
antwoord op de vragen is opgenomen. In het andere geval stellen we gewoon de vragen en bekijken we hoe 
het debat verder verloopt.  
 
De voorzitter: Mevrouw de minister, u krijgt het woord. Als u niets toe te voegen of te verduidelijken hebt, 
laat ik gewoon de vragen stellen. Er bestaat natuurlijk bezorgdheid. Er vindt vanavond ook een vergadering 
plaats van het kernkabinet over verschillende energiedossiers. De indruk was dat niet alle violen gelijkge-
stemd waren. Vandaar dat deze commissie haar werk doet. U hebt zelf voorgesteld om daarover verder 
toelichting te geven. Misschien is het een storm in een glas water. Ik heb recente interviews gelezen waar 
men zich ervan bewust is dat men alles op zijn inhoud moet beoordelen. Het gaat over een document dat 
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bekend werd gemaakt, waarover de enen misschien wat enthousiaster waren dan de anderen. Er is wat 
discussie over wat dat juist betekent. De fundamentele vraag is natuurlijk hoe we omgaan met de nieuwe 
inzichten in en de mogelijkheden van nieuwe technologie voor kernenergie. 
 

01.03 Minister Tinne Van der Straeten: Ik denk helemaal niet dat het 

een storm in een glas water is. Volgens mij – en u haalde het zelf ook 
aan – gaat het au fond over de energiemix in het algemeen en de plaats 
van elke technologie daarin. Elke technologie heeft voor- en nadelen. 
De regering heeft een beslissing genomen over de SMR's en daar cri-
teria aan verbonden. Voor zover aan die voorwaarden voldaan wordt, 
kan er een plaats worden gecreëerd. Dat houdt wel in dat men daar-
mee vanaf het begin zorgvuldig omgaat. 
 
Ik geef graag eerst een korte inleiding. Die zal helemaal in de lijn liggen 
van wat ik eerder heb gezegd. In deze commissie praten we erg vaak 
over onze kerncentrales in Doel en Tihange, maar we hebben in België 
ook zeer belangrijke nucleaire onderzoeksinstellingen: het SCK CEN 
en het IRE. Dat zijn twee zeer belangrijke instellingen op vlak van nu-
cleaire geneeskunde, zeker wat de medische radio-isotopen betreft. 
Een aantal weken geleden heeft het SCK CEN in het kader van het 
door België bij de Europese Commissie ingediende relanceplan de 
nieuwe faciliteit geopend voor de targeted medische radio-isotopen, 
dus niet alleen voor de diagnose van kanker, maar ook voor de behan-
deling ervan. Dat is een voorbeeld van het pionierschap van ons land 
in een sector waarin we een belangrijke wereldspeler zijn, niet alleen 
voor de productie van de medische radio-isotopen, maar ook voor de 
ontwikkeling ervan. Dat is natuurlijk niet het onderwerp van deze ge-
dachtewisseling. 
 
In dit land is de zogenaamde wet van 2003 van kracht, die een phase-
out impliceert van kernenergie voor de productie van elektriciteit. Die 
wet van 2003 heeft op zich geen rem gezet op de ontwikkeling en zelfs 
het floreren van onze nucleaire onderzoeksinstellingen, getuige de be-
slissing van de voorgaande regering omtrent MYRRHA en de beslis-
sing van deze regering omtrent het RRF en ook omtrent de medische 
radio-isotopen. Het beleid dienaangaande heb ik voortgezet en ook 
aangemoedigd. Al redelijk in het begin van mijn ministerschap hebben 
wij de ivzw voor MYRRHA opgericht, om de bredere en internationale 
financiering van die organisatie mogelijk te maken. In het regeerak-
koord hadden we opgenomen dat fase 1 van MYRRHA sowieso ver-
worven is en dat fase 2 en 3 afhankelijk zijn van de internationale fi-
nanciering. We moeten natuurlijk boter bij de vis doen, als we dat toe-
zeggen, moeten we het natuurlijk zelf niet onmogelijk maken. Het feit 
dat de internationale financiering niet zo gemakkelijk van de grond 
kwam – zo werd indertijd gezegd – had onder meer te maken met het 
ontbreken van een structuur waarin die middelen terechtkwamen. Om 
die reden hebben staatssecretaris Thomas Dermine en ik redelijk snel 
die ivzw opgericht. 
 
Voor de geavanceerde nucleaire technologieën binnen het SCK stond 
lange tijd alleen MYRRHA in, maar de regering heeft ook 100 miljoen 
euro vrijgemaakt voor het lanceren van een project inzake onderzoek 
van SMR-technologie. Die regeringsbeslissing is gekoppeld aan het 
oplijsten van een aantal criteria. Van SMR-reactoren bestaan zowat 70 
designs, units die elk verschillen wat betreft hun aard en andere crite-
ria. Het doel dat wij met de regering voor ogen hebben, hebben we 
gedefinieerd. We streven naar een technologie inzake kernenergie die 
ons niet opzadelt met het afval waarmee we vandaag geconfronteerd 

01.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: En réalité, il s'agit de la 
place que doit prendre chaque 
technologie dans le bouquet  
énergétique. Chaque technologie a 
des avantages et des inconvé-
nients. La décision prise par le gou-
vernement sur les petits réacteurs 
modulaires (PRM) est assortie de 
certains critères. S'il peut être sa-
tisfait à ceux-ci, la technologie en 
question pourra avoir sa place 
dans le mix. 
 
Avec le Centre d’Étude de l’Éner-
gie Nucléaire (CEN) et l'Institut des 
Radioéléments (IRE), nous dispo-
sons dans notre pays d'institutions 
de recherche nucléaire très impor-
tantes sur le plan de la médecine 
nucléaire. Dans le cadre du plan de 
relance, le CEN a ouvert de nou-
velles installations de production 
de radio-isotopes pour le diagnos-
tic et le traitement ciblé du cancer. 
Nous sommes un acteur mondial 
important dans ce secteur.  
 
La loi de 2003 relative à la sortie 
progressive du nucléaire n'a pas 
freiné le développement ni l'essor 
de nos instituts de recherche nu-
cléaire. Au début de mon ministère, 
nous avons créé une AISBL pour 
MYRRHA, afin d'élargir ses possi-
bilités de financement. Le fait que 
le financement international ait 
tardé à se mettre en place était dû 
au manque de structure à laquelle 
affecter ces moyens. Par ailleurs, 
le gouvernement a débloqué 
100 millions d'euros pour la re-
cherche en matière de technologie 
PRM. L'objectif est d'aboutir à une 
technologie qui ne génère pas de 
déchets et qui soit passive, sûre et 
souple.  
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worden, die passief veilig is, die flexibel is, enzovoort. De verschillende 
technologieën zijn u wel bekend. 
 
Dans ces conditions, les 100 millions d’euros engagés peuvent parfai-
tement être consacrés à un projet de recherche dans le contexte juri-
dique actuel. 
 

Als aan die voorwaarden voldaan 
wordt, kan het geoormerkte bedrag 
van 100 miljoen euro aan een on-
derzoeksproject besteed worden.  
 

Inzake onze onderzoeksinstellingen, meer bepaald het SCK CEN en 
het IRE, is het van primordiaal belang dat de kennis die vergaard wordt, 
of het nu gaat over isotopen, over MYRRHA of over de SMR, be-
schermd wordt. We danken ons pioniersstatuut aan die kennis, die 
kennis maakt dat we de instellingen hebben die we hebben. Die kennis 
moet wat mij betreft dan ook te allen tijde binnen de instellingen blijven 
en mag niet op de straatstenen worden gegooid. Een onderzoeksin-
stelling die bezig is met geavanceerde nucleaire technologie kan dat 
uiteraard niet op een eiland doen. Projecten die zo intensief zijn qua 
middelen vergen samenwerking met internationale instellingen. Ik heb 
er geen bezwaar tegen dat er ook wordt samengewerkt met industriële 
partners. Zo heeft het SCK in een ander project samengewerkt met 
IBA op het vlak van cyclotrons en medische radiotopen. Er zijn dus wel 
degelijk precedenten op dat gebied.   
 
Ik herinner evenwel aan de audit van het Rekenhof die ter zake uit-
spraken heeft gedaan over hoe dergelijke zaken geconcipieerd moeten 
worden. Die audit van het Rekenhof is hier overigens al meermaals 
aan bod gekomen.  
 

S'agissant de nos deux instituts de 
recherche, il est primordial de  
protéger absolument les connais-
sances accumulées, notamment 
sur les PRM, car c'est à ces con-
naissances que nous devons notre 
statut de pionnier. Les projets aussi 
gourmands en ressources nécessi-
tent une coopération avec des ins-
titutions internationales. Je ne vois 
pas d'inconvénient à ce que l'on 
coopère également avec des par-
tenaires industriels. Une telle coo-
pération a d'ailleurs déjà eu lieu. La 
Cour des comptes a procédé en la 
matière à un audit qui a déjà été 
abordé à plusieurs reprises dans 
cette commission.  
 

Je répète qu'une institution peut et doit conclure des partenariats avec 
des tiers, avec des acteurs internationaux, et ce, dans le cadre d'un 
plan clair avec des engagements clairs et sous réserve de l'approba-
tion du conseil d'administration de l'organisation concernée. 
 

Een instelling kan partnerschappen 
aangaan in het kader van een dui-
delijk plan en onder voorbehoud 
van goedkeuring door de raad van 
bestuur.  
 

De samenwerkingen die worden afgesloten, moeten uiteraard via de-
gelijke corporate governance verlopen. De discussie die ontstaan is na 
de ondertekening van het MoU van het SCK CEN met de partners uit 
Amerika, Italië en Roemenië, heeft voor mij te maken met mijn grote 
bezorgdheid dat dergelijke strategische beslissingen wel degelijk door 
de raad van bestuur moeten worden genomen en dat het duidelijk moet 
zijn wat het aandeel is van het SCK CEN binnen die samenwerking. 
Ook wat er gebeurt met de kennis die het SCK CEN binnenbrengt in 
die samenwerking is belangrijk, net als duidelijkheid over de toekom-
stige financiering die deze samenwerking vraagt, zeker als men daar-
voor ook naar de federale overheid kijkt. 
 
Het MoU is een aantal keren besproken op het Bureau, maar is dus 
eigenlijk niet formeel voorgelegd aan de raad van bestuur. Het is enkel 
voorgelegd als informatiepunt. Dat heeft mij er uiteraard niet van weer-
houden om te schrijven naar het SCK over mijn bezorgdheden omtrent 
de tekst die was voorgelegd als informatiepunt.  
 

Ces partenariats doivent évidem-
ment passer par une bonne gou-
vernance d'entreprise. La discus-
sion qui a suivi la signature du pro-
tocole d’entente (memorandum of 
understanding – MoU) répond à 
mon souci de veiller à ce que les 
décisions stratégiques soient 
prises, comme il se doit, par le con-
seil d'administration et à ce que, 
notamment, la part du SCK CEN 
dans ce partenariat soit sans équi-
voque. J'en ai informé le SCK CEN. 
Le MoU n'a pas été officiellement 
soumis au conseil d'administration. 
Il a uniquement été présenté à titre 
d'information.  
 

J'avais déjà précisé lors de la dernière commission que je ne pouvais 
pas mettre le protocole d'accord à votre disposition car il contient une 
clause de confidentialité, raison pour laquelle le SCK CEN m'a de-
mandé de ne pas le faire. Le SCK CEN viendra ici le 9 janvier prochain, 
de sorte que vous pourrez lui demander de vous transmettre le texte. 
 

Door de vertrouwelijkheidsclausule 
kan ik u het protocolakkoord niet 
bezorgen. Op 9 januari kunt u ech-
ter tijdens de hoorzitting in dit Par-
lement een kopie van de tekst vra-
gen aan SCK CEN. 



 12/12/2023 CRIV 55 COM 1227 
 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

4 

Le protocole d'accord porte exclusivement sur les SMR refroidis au 
plomb. Le plan de travail évoque un démonstrateur technologique en 
vue d'un produit industriel. Pour la Belgique, il est important que la ré-
alisation de ce démonstrateur technologique au SCK CEN s'accom-
pagne d'un retour économique en Belgique. Le directeur général du 
SCK CEN déclare que cela est inclus dans le protocole d'accord et que 
la technologie avancée est plus simple que celle de MYRRHA. Le di-
recteur général du SCK CEN confirme que la voie de financement doit 
encore être affinée et discutée. 
 
En ce qui concerne les droits de propriété intellectuelle, le SCK CEN a 
confirmé que les droits et leur valorisation devaient encore faire l'objet 
de discussions avec tous les partenaires impliqués. 
 

 
Het protocol handelt over loodge-
koelde SMR's. Volgens de direc-
teur van SCK CEN bepaalt het pro-
tocol wel degelijk dat de realisatie 
van een demonstratiemodel aanlei-
ding moet geven tot een economi-
sche en industriële return in België 
en dat deze technologie eenvoudi-
ger is dan de MYRRHA-technolo-
gie. De financieringswijze moet 
nog besproken worden, evenals de 
intellectuele eigendomsrechten en 
de valorisatie daarvan.  
 

De grond van de zaak is dus dat ik in mijn hoedanigheid van voogdij-
minister een aantal bezorgdheden heb overgemaakt aan het SCK. Ik 
heb ze ook met u gedeeld. We hebben het daar vorige keer al over 
gehad. Het SCK heeft geantwoord en mij er vooral op gewezen dat het 
non-binding is. 
 
Als we echter gaan kijken naar de intellectuele eigendommen, dan stel-
len wij vast dat het SCK in het MoU nergens garanties heeft gevraagd, 
laat staan gekregen, over de manier waarop de intellectuele eigendom-
men zullen worden beschermd of financieel vergoed. Dat is voor mij 
echt een gebrek aan goed bestuur. Het is uiteraard dankzij de financi-
ele middelen van de overheid dat het SCK CEN die projecten kon en 
kan ontwikkelen. Ze moeten ook effectief beschermd en desgevallend 
vergoed worden. Ze moeten een voordeel hebben voor het SCK CEN, 
maar ook voor onze samenleving als geheel. Dat is een heel pertinent 
punt. 
 
Onze onderzoeksinstellingen, het SCK maar ook het IRE, zullen mor-
gen niet verdwijnen, die zullen blijven bestaan. Ze zullen blijven be-
staan vanwege de medische radio-isotopen, maar ook omdat er verder 
onderzoek is naar geavanceerde nucleaire technologieën. Als wij op 
de voorgrond en op het voorplan willen blijven, dan moet de vergaarde 
kennis ook effectief beschermd worden. 
 
Ik kan aan de ene kant begrip opbrengen voor het feit dat het non-
binding is, maar er is wel een route genomen. Ik onderteken redelijk 
veel MoU’s. Dat gebeurt eigenlijk altijd met de intentie het project te 
laten slagen. Ik hoop persoonlijk van harte dat de middelen die wij heb-
ben vrijgemaakt effectief zullen renderen en dat het project zal slagen. 
Als de kennis echter op voorhand wordt verkwanseld, dan zal het niet 
lukken. Dat betreur ik echt enorm. 
 
Ik wil ook nog een woordje meegeven over MOX, het procedé dat ge-
kozen is. Dat impliceert, tot het SCK het tegendeel bewijst uiteraard, 
dat er gewerkt wordt met MOX als brandstof. Ik wil erop wijzen dat het 
Parlement in 1993, na een parlementaire onderzoekscommissie, be-
slist heeft om niet meer met MOX te werken, aangezien MOX pluto-
nium bevat, afkomstig van de opwerking van de bestraalde splijtstof. 
Het Parlement heeft dat beslist om redenen die u kunt terugvinden in 
de stukken. Niet alleen ik, maar ook het SCK moet zich daar uiteraard 
aan houden. Ik heb geen indicatie dat het SCK zich er niet aan zou 
houden, maar dat is wel een feit. 
 

En ma qualité de ministre de tu-
telle, j'ai donc fait part de mes pré-
occupations au SCK CEN. Nous en 
avons déjà parlé. Le SCK CEN m'a 
répondu que le protocole d'accord 
n'était pas contraignant, mais le fait 
que le SCK CEN n'ait nulle part de-
mandé, et encore moins obtenu, de 
garanties sur la manière dont les 
propriétés intellectuelles seront 
protégées ou compensées finan-
cièrement constitue un réel 
manque de bonne gouvernance. 
Ces projets ont été développés 
grâce à l'argent de l’État.  
 
Ils devraient présenter un avantage 
pour le SCK CEN, mais aussi pour 
notre société dans son ensemble. 
Si nous souhaitons demeurer au 
premier plan et occuper le devant 
de la scène, les connaissances ac-
quises doivent aussi bénéficier 
d'une protection efficace. Je signe 
un nombre relativement élevé de 
protocoles d'accord et c'est tou-
jours avec l'intention de faire abou-
tir le projet en question. Cela ne 
sera toutefois pas le cas si les con-
naissances sont galvaudées. Je le 
regrette fortement. 
 
Le procédé qui a été choisi im-
plique, jusqu'à preuve du contraire 
par le SCK CEN bien entendu, 
qu'on utilise le MOX comme com-
bustible. Je tiens à souligner qu'en 
1993, le Parlement, après une 
commission d'enquête parlemen-
taire, a décidé de ne plus utiliser le 
MOX, parce qu'il contient du pluto-
nium, provenant du retraitement du 
combustible irradié. Je ne dispose 
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Ik herinner mij dat in de periode van lopende zaken bij het begin van 
deze legislatuur in de subcommissie voor de Nucleaire Veiligheid, on-
der uw voorzitterschap, mijnheer Wollants, Robert Leclerc van Sy-
natom heeft aangegeven dat er ook vanuit Synatom geen vraag was 
om de beslissing uit 1993 van het Parlement om niet met MOX te wer-
ken te herzien. De impact van de MOX-route moest worden onder-
zocht. U kent mij, ik ben altijd positief en optimistisch van inborst. Met 
andere woorden, wij moesten dit op een positieve manier bekijken. Er 
is een MoU ondertekend. Bij dat MoU waren vragen te stellen. Daarop 
heeft het SCK gezegd dat er geen probleem was omdat het non-bin-
ding is. 
 
Ik vind het een goede zaak dat het Parlement dit naar zich toe trekt en 
een verdere gedachtewisseling houdt, aan de ene kant met het SCK 
CEN en aan de andere kant met de ivzw MYRRHA, om te bekijken hoe 
het verder moet en welke strategische oriëntatie hier verder aan gege-
ven kan worden. Wat mij betreft, moeten wij het programma voortzet-
ten dat goedgekeurd is door de regering, op basis van de verschillende 
criteria die werden opgelegd. Daarbij moeten wij onze strategische 
kennis, onze strategische positie en onze strategische mensen be-
schermen. Ik hoop dat er dan niet alleen voor dit project, maar ook voor 
het SCK een stralende toekomst is weggelegd. 
 

pas d'indications selon lesquelles 
le SCK CEN ne se conformerait 
pas à cette décision. D'ailleurs, du-
rant la période d'affaires courantes, 
Synatom n'a pas demandé une ré-
vision de 1993 en sous-commis-
sion de la Sécurité nucléaire, prési-
dée par M. Wollants. L'impact du 
choix relatif au MOX devait être 
examiné. 
 
C'est une bonne chose que le Par-
lement s'approprie ce dossier. Je 
pense qu'il faut poursuivre le  
programme approuvé par le gou-
vernement. Dans ce cadre, nous 
devons protéger nos connais-
sances stratégiques, notre position 
stratégique et nos effectifs straté-
giques.  
 

De voorzitter: Dank u voor uw toelichting. Ter verduidelijking, als ik het heb over een rimpeling of over een 
storm in een glas water, dan is dat altijd een understatement. Het is geen storm op zee. Ik had het misschien 
beter een kleine rimpeling in de harmonie en het enthousiasme van de regering over deze zaak genoemd. 
 

01.04  Bert Wollants (N-VA): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de mi-

nister, een aantal van de zaken die u aanhaalde, hoorden wij ook al in 
het verleden. U zult hebben gezien dat ik in mijn ingediende vraag heel 
wat detailvragen heb gesteld.  
 
Het komt mij nog steeds een beetje vreemd voor dat u spreekt over de 
plutoniumreactor, waarmee u dan MOX-brandstof bedoelt. Het kan 
toch niet als een verrassing komen dat er MOX-brandstof werd gebruikt 
in de voorstellen. Wij hebben hier in het Parlement een toelichting ge-
kregen in mei van dit jaar, waar heel duidelijk werd dat het over die 
technologie gaat. Ik vind het vreemd dat u daar nu pas een probleem 
mee hebt, op het moment van het afsluiten van het MoU. Ik hoop dat u 
voor het SCK die presentatie aan ons gaf, al wist waarover het onge-
veer zou gaan. De regering heeft de raad van bestuur samengesteld 
en ook de regeringscommissaris komt van uw kabinet. U moet toch 
een idee hebben waarover dat allemaal gaat. Hoe is dat allemaal zo 
kunnen lopen?  
 
We hebben het bij de vorige bespreking gehad over de uitwisseling van 
brieven tussen u en het SCK over dat onderwerp. U zei ons toen dat u 
er geen enkel probleem mee had om die brieven te bezorgen, zodat 
het Parlement daarvan kennis kon nemen, en dus ook van het ant-
woord van het SCK. Tenzij ik me vergis, hebben we die vandaag nog 
niet ontvangen. Dat is natuurlijk bijzonder jammer als er vandaag op 
de agenda iets heel anders staat. We zouden nu net daarover vragen 
moeten kunnen stellen. Ik kan alleen maar de vraag herhalen. Bent u 
van plan om die documenten … 
 

01.04  Bert Wollants (N-VA): Il est 

étrange que le carburant MOX ne 
pose un problème à la ministre que 
maintenant, car il était déjà clair 
que cette technologie était visée 
dans les explications fournies au 
Parlement en mai. Le gouverne-
ment a composé le conseil d'admi-
nistration et la commissaire du 
gouvernement est issue de son ca-
binet. Elle doit donc avoir une idée 
de ce dont il s'agit. 
 
Lors d'une discussion précédente, 
la ministre a déclaré qu'elle ne 
voyait aucun problème à ce que la 
correspondance entre la ministre et 
le SCK CEN soit fournie au Parle-
ment. Cela n'a toutefois pas encore 
été le cas.  
 

01.05 Minister Tinne Van der Straeten: Ja, absoluut. Ik denk dat het 

om een vergetelheid gaat. Het is misschien door de drukke agenda's 
onvoldoende opgevolgd. Er is echter geen enkel bezwaar.  

01.05  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Il s'agit probablement d'un 
oubli. Je n'y vois aucune objection.  
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01.06  Bert Wollants (N-VA): Goed, dat is dan al een eerste vraag die 

is opgelost. Ik hoop dus dat we binnenkort die brieven kunnen ontvan-
gen, via het secretariaat.  
 
Het tweede deel gaat over de rol van uw regeringscommissaris. Wan-
neer werd zij op de hoogte gebracht van het MoU? Wanneer kende zij 
de inhoud ervan? Wanneer heeft zij u ingelicht over de inhoud? Heeft 
ze vragen gesteld aan het SCK over het voornemen om dat MoU af te 
sluiten?  
 
Dezelfde vragen heb ik over de MOX-brandstof. Vanaf wanneer was u 
op de hoogte dat het voorstel van het SCK het gebruik van MOX-brand-
stof inhield? Hebt u hiertegen via de raad van bestuur of via de rege-
ringscommissaris op een of andere manier bezwaren geuit? Zo ja, op 
welke manier? In welke mate bent u van mening dat het gebruik van 
MOX-brandstof een schending inhoudt van de voorwaarden die de re-
gering heeft gesteld? 
 
Over het 'gratis weggeven' hebt u al een tipje van de sluier gelicht. Het 
MoU is non-binding en dus is het moeilijk om te bevestigen dat de tech-
nologie wordt weggegeven. Er zijn heel veel zaken die nog moeten 
worden vastgelegd. Ik kan het daarover met u eens zijn, maar ik heb 
het MoU niet gelezen, dus ik kan daarover niet veel zeggen. De vraag 
is natuurlijk op welke manier volgens u het best zou worden omgegaan 
met de intellectuele eigendom. Ik kan mij immers voorstellen dat, als 
men de commercialisering van die technologie mogelijk wil maken, er 
op een of andere manier wel een akkoord gesloten moet worden over 
hoe de technologie kan worden gebruikt. Kennisinstellingen kunnen 
natuurlijk een magnifieke technologie uitwerken, maar men zal toch 
naar een praktische toepassing van die zaken willen gaan. De vraag is 
hoe dat verder moet gaan.  
 
Dat waren de elementen uit mijn mondelinge vraag. U had het daarnet 
echter ook over de resolutie van 1993 in verband met de opwerking. U 
zei dat het Parlement die resolutie in 1993 heeft goedgekeurd en dat 
het SCK en alle andere zich daaraan moeten houden. Nochtans staat 
in de resolutie, als ik mij niet vergis, dat er een periode van vijf jaar zou 
worden afgebakend waarin de nodige onderzoeken moesten gebeuren 
en waarin een definitieve evaluatie aan het Parlement zou worden 
voorgelegd, waarna het Parlement conclusies zou kunnen trekken en 
een nieuwe beslissing zou kunnen nemen. Als ik het goed heb, is die 
evaluatie nooit gebeurd, ondanks het feit dat die vijf jaar heel duidelijk 
in de resolutie van 1993 staat en we nu een kwarteeuw verder zijn. 
 
In welke mate bent u van mening dat die resolutie nog steeds van 
kracht is, als dat op die manier is geformuleerd? U hebt kort verwezen 
naar de uitspraken van Synatom over het al dan niet vragen van op-
werking in dat geval. Ik herinner mij nochtans wel dat een gedeelte, zij 
het een klein gedeelte, van het afval wel werd aanbevolen voor opwer-
king. Is dat geheel uitgesloten, zoals u dat interpreteert, of is dat niet 
het geval? Dat lijkt mij toch wel belangrijk. 
 
U hebt ook gesproken over MYRRHA. U hebt het inderdaad bij het 
juiste eind dat de vorige regering ervoor heeft gezorgd dat die eerste 
fase kon opstarten. Die loopt nog tot 2026, of dat was althans de be-
doeling. U klopt zich op de borst dat u ervoor hebt gezorgd dat u de 
ivzw voor MYRRHA uit de grond hebt kunnen stampen. Dat is absoluut 

01.06  Bert Wollants (N-VA): 

Quand la commissaire du gouver-
nement a-t-elle été informée du 
MoU et a-t-elle posé des questions 
au SCK CEN? Quand a-t-elle in-
formé la ministre? J'ai les mêmes 
questions en ce qui concerne le 
carburant MOX. À partir de quand 
la ministre en avait-elle connais-
sance? A-t-elle émis des objec-
tions d'une quelconque façon par 
l'intermédiaire du conseil d'admi-
nistration ou de la commissaire du 
gouvernement? 
 
Étant donné qu'il s'agit d'un proto-
cole d'accord non contraignant, il 
est difficile de confirmer que la 
technologie sera transmise. Quelle 
serait la meilleure attitude à adop-
ter en matière de propriété intellec-
tuelle? Pour commercialiser cette 
technologie, il faut également con-
clure un accord sur son utilisation. 
 
La ministre a évoqué la résolution 
de 1993, mais celle-ci prévoit éga-
lement une période de cinq ans 
pendant laquelle les études néces-
saires seraient réalisées avant 
qu'une évaluation définitive soit re-
mise au Parlement. Cette évalua-
tion n'a jamais vu le jour. La mi-
nistre estime-t-elle que la résolu-
tion est toujours applicable? Syna-
tom avait d'ailleurs recommandé 
qu'une petite partie des déchets 
soient retraités. La ministre exclut-
elle catégoriquement ce procédé? 
 
S'agissant du projet MYRRHA, le 
gouvernement précédent a veillé à 
permettre le lancement de la pre-
mière phase. La ministre se targue 
d'avoir créé l'AISBL, mais l'accord 
de gouvernement contenait 
d'autres mesures. Qu'en est-il de 
l'audit de ce projet auquel devait 
procéder la Cour des comptes? 
Les deuxième et troisième phases 
ont-elles déjà été préparées? Nous 
entamons entre-temps le dernier 
semestre de la présente législa-
ture. 
 
Les organismes d'expertise peu-
vent accomplir beaucoup de 
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een belangrijke mijlpaal, maar u hebt in het regeerakkoord ook andere 
zaken opgenomen, bijvoorbeeld dat u een audit zou laten uitvoeren 
van het MYRRHA-project, een opdracht die aan het Rekenhof zou wor-
den gegeven. Hoe ver staat het met die opdracht? Is die ondertussen 
uitgevoerd? Wat zijn de resultaten daarvan? Op welke manier is dat 
naar het Parlement teruggekoppeld? 
 
In het regeerakkoord staat ook dat u een dossier zou voorbereiden, ter 
beslissing van de tweede en de derde fase van MYRRHA. In welke 
mate hebt u ondertussen stappen ondernomen? Hoe ver staat het met 
de beslissing over de tweede en de derde fase? We gaan het laatste 
half jaar van deze legislatuur in. Ik vermoed dus dat dit punt in de ko-
mende weken of maanden op de agenda zal staan, tenzij u van mening 
bent dat dit deel van de beslissing niet zal worden uitgevoerd of niet 
moet worden uitgevoerd, maar dan hoor ik dat graag van u. Anders 
blijven we ter plaatse trappelen. 
 
Iedereen weet dat de eerste fase van MYRRHA vooral gericht was op 
de deeltjesversneller en zelfs de minst krachtige deeltjesversneller. In 
fase twee komt er een krachtigere deeltjesversneller. Vooraleer men 
naar een reactorconcept kan gaan en dat in de praktijk kan uittesten, 
heeft men die twee andere fases nodig. Dat gaat ook over medische 
isotopen, want dat is een van de doelstellingen van MYRRHA. Zult u 
die beslissing dus nog nemen? Is dat in voorbereiding? Hoe ver staat 
het daar vandaag mee? 
 
Onze gedachtewisseling gaat ook over het bewuste artikel 3 van de 
wet op de kernuitstap. Kennisinstellingen kunnen inderdaad heel veel 
doen zonder in de problemen te komen met het bewuste artikel 3. Op 
het moment dat men private partners wil meenemen in het verhaal, is 
er echter ook een perspectief nodig dat die technologie ook kan worden 
gebruikt in de praktijk. Zolang dat artikel 3 niet is aangepast, zal men 
dat in de praktijk niet kunnen gebruiken.  
 
Het demonstratieproject zal bij het SCK mogelijk zijn, maar als men 
een stap verder gaat, wordt het project eigenlijk verder uitgebouwd in 
Roemenië. Dat is in ieder geval de bedoeling. Het komt erop neer dat 
het zeer moeilijk is om in dit land private partijen te overtuigen om hier-
mee in te stappen als er een wettelijk kader is dat verbiedt om naar 
commerciële toepassingen te gaan en de weigering gehandhaafd blijft 
om de wet op dat vlak aan te passen. We hebben hier een aantal we-
ken geleden de discussie gehad over een vijftal voorstellen om op een 
of andere manier de wet op de kernuitstap aan te passen. Daarin heeft 
onder andere de heer Verherstraeten duidelijk aangegeven dat er bin-
nen de regering een akkoord was om de wet op de kernuitstap in ieder 
geval open te breken. Het kan zijn dat dat zijn interpretatie van de za-
ken is, maar ik heb dat ook bij een aantal andere meerderheidspartijen 
gehoord. 
 
Bent u dus effectief van plan om de wet op de kernuitstap open te bre-
ken? U hebt eens een zeer schuchtere poging gedaan om een wets-
ontwerp te maken waarin het woord 'nucleair' verschijnt. Dat heeft ver-
volgens niet veel toekomst gekend binnen de regering, of komt dat een 
van de volgende weken nog? Bent u vandaag tegen het openbreken 
van de wet op de kernuitstap? U zegt elke keer dat het niet nodig is om 
met MYRRHA te doen wat we ermee willen doen. Dat kan zijn, maar 
dat maakt het nog niet onmogelijk om de wet op de kernuitstap open 
te breken. Het omgekeerde is natuurlijk ook waar. Als men de zaak 

choses sans contrevenir à l'ar-
ticle 3 de la loi sur la sortie du nu-
cléaire. Pour engager des parte-
naires privés, des perspectives 
d'utilisation de la technologie dans 
la pratique sont toutefois égale-
ment nécessaires. Cela ne sera 
pas possible tant que l'article 3 
n'aura pas été modifié. Selon 
M. Verherstraeten, le gouverne-
ment dispose d'un accord visant à 
détricoter la loi sur la sortie du nu-
cléaire. Est-ce exact?  
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meer kansen wil geven, lijkt het aanpassen van het artikel 3 toch wel 
aan de orde. Bent u dus fundamenteel tegen het openbreken van de 
wet op de kernuitstap of is dat niet het geval?  
 
Ik kijk in ieder geval uit naar de standpunten die u op dat vlak inneemt.  
 

01.07  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, merci 

pour vos explications, auxquelles je n'ai pas pu assister en totalité et je 
vous prie de m'en excuser. Je devais, en effet, lancer…  
 

 

01.08  Malik Ben Achour (PS): Madame Marghem, je voudrais inter-

peller le président sur la manière dont on respecte l'ordre. 
 

 

Le président: Soit on procède de façon classique, soit on entend d'abord ceux qui ont déposé une question 
par écrit. Il y avait deux questions sur ce sujet-là, mais j'ignore la procédure dans pareil cas. 
 

01.09  Marie-Christine Marghem (MR): Monsieur le président, je ne 

m'oppose évidemment pas à ce que M. Ben Achour intervienne avant 
moi. Nous sommes là pour un débat. 
 

 

De voorzitter: Volgt u liever de gewone procedure? Ik wou alleen maar respect opbrengen voor wie een 
vraag heeft ingediend. Als mevrouw Marghem echter geen bezwaar heeft, geef ik eerst het woord aan me-
vrouw Buyst. 
 

01.10  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, het is duidelijk 

dat de regering met Groen heeft gedaan wat er moest gebeuren, na-
melijk inzetten op hernieuwbare energie en, omwille van de bevoorra-
dingszekerheid de verlenging van de levensduur van de twee jongste 
kerncentrales. 
 
Dat de uitdagingen groot zijn, blijkt ook uit een hoorzitting met de heer 
ter Haar, die in onze commissie erop gewezen heeft dat, om tegen 
2050 klimaatneutraal te zijn, het elektriciteitssysteem dat we daarvoor 
nodig zullen hebben, tegen 2035 klaar zou moeten zijn. Dat is waar we 
nu aan werken, waar u als minister aan werkt en waar de federale re-
gering aan werkt. Daarover is iedereen het eens. Iedereen is het erover 
eens dat een elektriciteitssysteem niet van vandaag op morgen wordt 
opgezet. Daar is tijd voor nodig. Men moet dat op lange termijn bekij-
ken en men moet op korte termijn handelen. De heer ter Haar heeft er 
ook voor gewaarschuwd dat de SMR’s er niet tegen 2035 zullen zijn, 
het moment waarop experts zeggen dat het systeem klaar zou moeten 
zijn. 
 
We moeten ook vaststellen dat er met betrekking tot de SMR’s nogal 
vaak aan aankondigingspolitiek wordt gedaan. Meestal gaat het over 
intentieverklaringen om de mogelijkheid ervan te onderzoeken of over 
leveringscontracten van elektriciteit die mogelijk opgewekt wordt door 
SMR’s. 
 
Tegelijk blijkt dat het NuScale-project in Utah werd stopgezet, omdat, 
aldus de pers, de kosten daarvoor immens opliepen. Daarnaast heeft 
de heer Laveyne geconcludeerd dat de vraag van energie-intensieve 
bedrijven om een SMR op het eigen terrein te bouwen veeleer beperkt 
is. Als een bedrijf die op de eigen site uitbouwt, zal die site voortaan 
namelijk als een klasse 1-site worden beschouwd, wat heel wat ver-
plichtingen met zich meebrengt. Ze zijn daar dus geen vragende partij 
voor. Mevrouw de minister, die bedenkingen worden niet opgelijst door 
leden van groene partijen, maar door wetenschappers en CEO’s. 

01.10  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Ce gouvernement avec des écolo-
gistes a fait ce qu'il fallait, c'est-à-
dire investir dans les énergies re-
nouvelables et, pour garantir la sé-
curité de l'approvisionnement, pro-
longer les deux centrales nu-
cléaires les plus récentes. Pour at-
teindre la neutralité climatique d'ici 
2050, le système électrique dont 
nous aurons besoin doit être prêt 
d'ici 2035. Or, les PRM ne seront 
pas prêts en 2035. Ces PRM font 
l'objet d’une très large politique 
d’effets d’annonce. En raison de 
l'augmentation des coûts, le projet 
NuScale a été arrêté. La demande 
des entreprises grandes consom-
matrices d'énergie pour construire 
un PRM sur leur propre terrain est 
plutôt limitée. 
 
Ces réserves ne sont pas formu-
lées par des membres de partis 
écologistes mais bien par des 
scientifiques et des CEO. En soi, la 
réflexion doit porter sur le coût pour 
le contribuable. La ministre sait-elle 
comment protéger les connais-
sances présentes dans ces insti-
tuts de recherche? La ministre es-
time que la coopération internatio-
nale nécessite une bonne gouver-
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Ik vind het maar logisch dat wij als parlementsleden in het Parlement 
kritische vragen stellen als onze onderzoeksinstelling een MoU afsluit 
over de bouw van SMR’s of de vooruitgang op het domein van de 
SMR’s. Waar komt het uiteindelijk op neer? In se moet het gaan over 
hoeveel het de belastingbetaler zal kosten. Uw stelling dat de kennis 
die de onderzoeksinstellingen hebben vergaard, beschermd moet wor-
den, vind ik zeer logisch. Die onderzoeksinstellingen blijven belangrijk 
voor de toekomst. 
 
Vandaar mijn eerste vraag, hoe zult u ervoor zorgen dat de kennis die 
in die onderzoeksinstellingen aanwezig is, kan worden beschermd? 
 
U zegt dat u geen bezwaar hebt tegen internationale samenwerking, 
maar dat die een degelijke corporate governance vergt. Welk criterium 
komt volgens u in aanmerking voor corporate governance? 
 
Ik hoor dat er bezorgdheden zijn en het is logisch om daaraan uiting te 
geven. Ook over SMR’s moeten we kritisch durven te zijn. We moeten 
niet alleen nagaan hoe de SMR’s in de toekomst na 2035 inderdaad 
een aanvulling zouden kunnen vormen op het elektriciteitssysteem, 
maar ook hoeveel geld dat zal kosten. Het gaat immers om het geld 
van de belastingbetaler en dat blijft voor onze fractie nog steeds het 
allerbelangrijkste. 
 

nance d'entreprise. Quel est le cri-
tère pris en compte à cet égard? 
Cette thématique est source de 
préoccupations. Nous devons éga-
lement oser être critiques à l'égard 
des PRM car c'est de l'argent du 
contribuable dont il est question.  
 

01.11  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour votre présentation. 
 
Nous savons que le gouvernement a lancé, en collaboration avec le 
SCK CEN, un programme de recherche sur la production d'électricité 
et d'hydrogène via SMR d'ici 2040. Nous savons aussi que, conformé-
ment à l'accord de 2021, cent millions d'euros avaient été attribués à 
la recherche sur un concept de petits réacteurs modulaires LFR refroi-
dis par du plomb entre 2023 et 2028 et que le gouvernement travaille 
en parallèle à un encadrement législatif permettant le développement 
de petits réacteurs modulaires en Belgique. Vous venez de l'évoquer. 
 
J'aimerais avoir un retour sur un point: dans quelle mesure le cadre sur 
lequel vous travaillez actuellement prend-t-il en compte le projet de re-
cherche du SCK CEN? Il est question en l'occurrence d'une technolo-
gie bien particulière, vu que nous parlons de refroidissement au plomb 
et non à l'eau ou au sodium comme en France, par exemple. Ce projet 
de recherche devrait occuper notre pays pendant de nombreuses an-
nées encore. Il importe que l'encadrement législatif des recherches et 
du développement des nouvelles technologies tienne compte de cette 
particularité. Qu'en est-il à ce niveau-là? 
 
Début novembre, nous apprenions qu'un mémorandum avait été passé 
entre le SCK CEN et l'entreprise américaine Westinghouse, l'institut de 
recherche nucléaire roumain RATEN, l'agence de recherche et de dé-
veloppement italienne ENEA et l'entreprise Ansaldo Nucleare, italienne 
également. 
 
Plus concrètement, le consortium créé intégrera et renforcera le pro-
gramme de recherche du SCK CEN et le prolongera avec l'objectif de 
mettre en place un modèle de démonstration en Belgique d'ici 2035. Il 
devrait s'agir d'une installation de recherche qui prendrait la forme d'un 
réacteur de petite taille, d'une puissance de plusieurs de dizaines de 

01.11  Malik Ben Achour (PS): 

Samen met SCK CEN heeft de re-
gering de research opgestart naar 
de productie van elektriciteit en wa-
terstof door SMR's tegen 2040. Er 
werd ook 100 miljoen euro uitge-
trokken voor de ontwikkeling van 
een kleine modulaire lead-cooled 
fast reactor (LFR) en de regering 
stelt een wetgeving in het vooruit-
zicht voor dergelijke kleine reacto-
ren. 
 
In welke mate zal er in die wetge-
ving rekening gehouden worden 
met de research van SCK CEN? 
Ons land zal jarenlang betrokken 
zijn bij dit onderzoeksproject. Daar 
moet dus rekening mee gehouden 
worden in het wetgevend kader. 
 
Er werd een memorandum onder-
tekend door SCK CEN, het Ameri-
kaanse Westinghouse, het Roe-
meense nucleaire onderzoeksinsti-
tuut RATEN en de Italiaanse on-
derzoeksbureaus ENEA en 
Ansaldo Nucleare. Dit consortium 
zal het onderzoeksprogramma van 
SCK CEN versterken met het oog 
gericht op de ontwikkeling van een 
demonstratiemodel in ons land te-
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mégawatts pour démontrer les aspects techniques et technologiques. 
 
Là encore, j'aurais aimé savoir ce que prévoit votre projet quant à la 
mise en place de tels modèles de démonstration. La législation actuelle 
prévoit-elle des dispositions spécifiques à ce sujet? Ce modèle diffé-
rera-t-il dans son statut juridique du réacteur de recherche MYRRHA, 
à la fois selon la législation actuelle et selon les modifications que vous 
souhaitez y apporter? 
 
En ce qui concerne la loi de 2003, nous savons, la chose ayant d'ail-
leurs été rappelée récemment par Peter Baeten dans une interview, 
que sa modification n'est pas nécessaire pour la construction du mo-
dèle de démonstration, puisqu'il s'agit d'un réacteur de recherche qui 
n'est pas couvert par la loi. Toutefois, à l'horizon 40-45, des SMR issus 
de la collaboration du consortium pourraient déjà être exploités en Bel-
gique si tout se passe bien pour la production d'électricité et d'hydro-
gène. On ne peut s'empêcher de penser que, dans ce cas, une modi-
fication de la loi sera nécessaire à ce moment-là. 
 
Selon vous, quelles sont les dispositions précises relatives à l'article 3, 
mais pas seulement, qui devraient être engagées? Ces modifications 
sont-elles nécessaires, selon vous, à la réalisation du projet SMR 
avant 2040? Si oui, combien de temps avant? Quelle est votre position 
sur la question de la stabilité juridique du projet? 
 
Enfin, outre la question de l'exploitation de tels réacteurs dans notre 
pays, il y a la question de la production de SMR. Le projet pourrait 
mener à l'installation d'une filière de production de SMR et de pièces 
détachées chez nous, dans notre pays. Là encore, quelles sont selon 
vous les éventuelles adaptations législatives qui devraient être réali-
sées? 
 

gen 2035, in de vorm van een re-
actor van enkele tientallen MW. 
 
Wat staat er in uw ontwerp over het 
bouwen van een demonstratiemo-
del? Bevat de huidige wetgeving 
specifieke bepalingen? Heeft het 
demonstratiemodel een andere ju-
ridische status dan de MYRRHA-
reactor in de huidige wet en in uw 
ontwerp? 
 
De wet van 2003 hoeft niet gewij-
zigd te worden om het demonstra-
tiemodel te bouwen. Als alles goed 
gaat, zou men tegen 2040 echter al 
SMR's kunnen exploiteren, waar-
door een herziening van de wet wél 
nodig is. Welke stappen moeten er 
daartoe gezet worden? Zijn er wij-
zigingen nodig als het SMR-project 
vóór 2040 verwezenlijkt wordt? Zo 
ja, wanneer? Wat is uw standpunt 
over de juridische stabiliteit van het 
ontwerp? 
 
Naar aanleiding van dit project zou 
men in ons land SMR's kunnen 
produceren. Welke wetswijzigin-
gen zijn er daarvoor nodig?  
 

01.12  Reccino Van Lommel (VB): Mevrouw de minister, het is moei-

lijk om de uitspraken over het consortium die hier nog niet zo lang ge-
leden werden gedaan zelf te beoordelen. Misschien moeten we de 
mensen van het SCK zelf vragen wat zij daarvan vinden. 
 
Elke keer als het over SMR's gaat, stel ik vast dat de focus vooral ligt 
op het SCK. We hebben dat partnerschap en er is die 100 miljoen euro 
om onderzoek te voeren naar een nieuwe generatie SMR's, zoals lood-
gekoelde, met zo weinig mogelijk afval, maar de gedachtewisseling 
van vandaag gaat toch iets breder. We hebben inderdaad de fameuze 
wet op de kernuitstap, die hier al heel vaak het voorwerp heeft uitge-
maakt van discussie. Er zijn heel wat wetsvoorstellen daaromtrent han-
gende, maar de partijen die menen dat die wet moet worden terugge-
draaid, of althans dat bewuste artikel 3, hebben zelfs niet het lef om 
hun eigen voorstel naar de Raad van State te verzenden, al was het 
maar om een beoordeling te krijgen over de inhoud ervan. Dat levert 
toch vreemde momenten op in deze commissie. 
 
Ik zie echter ook dat de vivaldipartijen verschillende meningen eropna 
houden. Getuige daarvan de voorstellen die hangende zijn. Er worden 
heel wat stoere verklaringen afgelegd in de pers. Zo zei men bij Open 
Vld, eerst dat een lijk niet meer gereanimeerd kan worden en zelfs dat 
er in ons land geen toekomst is voor nucleaire energie, terwijl we nu 
een premier zien die herhaaldelijk zegt dat er geen toekomst is zonder 
nucleaire productie. We zien ook dat de partijvoorzitter van diezelfde 
partij nu opeens zegt dat het toch zal moeten gebeuren, dat we die 

01.12  Reccino Van Lommel 

(VB): J'observe qu'à chaque fois 
qu'il est question de PRM, l'accent 
est principalement mis sur le SCK 
CEN, comme en témoignent ce 
partenariat et ces 100 millions d'eu-
ros pour la recherche. Si je ne 
m'abuse, la discussion de ce jour 
est un peu plus vaste. Il y a la fa-
meuse loi sur la sortie du nucléaire, 
mais les partis qui estiment qu'il 
faut faire marche arrière n'ont 
même pas le courage d'envoyer 
leur propre proposition au Conseil 
d'État, ne serait-ce que pour une 
évaluation. 
 
Je constate également que les par-
tis de la coalition Vivaldi ont des 
avis divergents. L'Open Vld a 
d'abord déclaré, par exemple, que 
l'énergie nucléaire n'avait aucun 
avenir dans notre pays, tandis que 
le premier ministre a maintenant 
répété à plusieurs reprises qu'un 
avenir sans production nucléaire 
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kerncentrales in de toekomst nodig hebben. Het is soms heel moeilijk 
te volgen. Wat men hier vandaag hoort, kan morgen in de pers al ach-
terhaald zijn. Het is allemaal heel vreemd. 
 
Op dit moment zijn 60 à 70 SMR-modellen in ontwikkeling. Ik ben blij 
dat u dat zelf toegeeft, want u hebt ooit verklaard dat die dingen niet 
echt bestaan en bestemd zijn voor miljardairs die geld te veel hebben.  
 
Er is heel wat mogelijk. Nog geen week geleden raakte bekend dat 
Tractebel zal samenwerken met Laurentis en Hatch – allebei met 
hoofdkantoor in Canada – om wereldwijd een aantal industriële klanten 
te ondersteunen bij de ontwikkeling van die SMR's. Vandaag de dag is 
dus heel wat in beweging, waardoor er veel mogelijkheden zullen zijn, 
zoals de huidige ontwikkelingen bij het Studiecentrum voor Kernener-
gie (SCK CEN). Het is een goede zaak dat u dat ondersteunt, maar het 
is ook noodzakelijk. Het is immers onze plicht om dat onderzoek en die 
ontwikkeling te ondersteunen. We moeten evenwel ook voldoende 
over het muurtje blijven kijken naar de andere ontwikkelingen die op dit 
moment in de wereld gebeuren.  
 
We moeten klaar zijn tegen 2050. Ik vrees daarom dat we niet anders 
zullen kunnen dan te investeren in kernenergie van de toekomst. Nog 
niet zo heel lang geleden was de premier aanwezig bij de toespraak 
van John Kerry, omdat ons land volgend jaar een top over kernenergie 
zal organiseren, samen met het Internationaal Agentschap voor 
Atoomenergie. Daarbij viel op dat 20 landen duidelijk hebben verklaard 
dat de wereldwijde capaciteit van kernenergie tegen 2050 moet ver-
drievoudigen. Dat zal ook nodig zijn als we de afhankelijkheid van ko-
len en gas willen reduceren tot het absolute minimum en de doelstel-
lingen tegen 2050 willen verwezenlijken. 
 
Het valt mij op dat België daarvan geen ondertekenaar was. Ik vind dat 
vreemd. De eerste minister verklaart elke keer opnieuw, elke donder-
dag in plenum en zelfs in zijn State of the Union, dat er geen toekomst 
is zonder kernenergie, maar als het moment er is en er een krachtdadig 
signaal gegeven kan worden, dan gebeurt het niet. 
 
Men moet weten wat men wil. Wil men koolstofneutraal zijn tegen 
2050? Dan zullen er toch wel knopen doorgehakt moeten worden. 
Koolstofneutraliteit zullen we niet kunnen bereiken met hernieuwbare 
energie alleen. Daar is ondertussen bijna het maximale uitgehaald. Er 
is nu wel het offshorewindproject op zee, dat wij met factor maal zoveel 
gaan doen. Het is allemaal goed en wel dat wij een referentie zijn op 
het vlak van offshorewindenergie, maar op een gegeven moment 
houdt het op. En die elektrificatie zal in de toekomst niet stoppen, zeker 
als wij die afhankelijkheid van gas, kolen en andere fossiele brandstof-
fen willen terugdringen. 
 
Ik hoor zeggen dat die SMR's niet klaar zullen zijn tegen 2035. Wat is 
echter het alternatief met hetgeen in ontwikkeling is en met wat er nog 
mogelijk zal zijn in ons land op het vlak van hernieuwbare energie? 
Want ook daar zullen wij op een gegeven moment aan ons plafond 
geraken. En dan stopt het.  
 
Bezorgdheden hebben, is uiteraard goed. Bezorgdheden moeten ook 
worden geventileerd. Er moet daarover gesproken worden, maar het 
wordt tijd dat er beslissingen worden genomen. Ik zie dat andere lan-
den wel beslissingen nemen. Er zijn veel SMR's in ontwikkeling, 60 à 

était de l'ordre de l'impossible. Tout 
cela prête à confusion. 
 
À l'heure actuelle, 60 à 70 modèles 
de PRM sont en cours de dévelop-
pement. Il s'agit donc d'un projet 
tangible qui n'est pas aussi exclusif 
que ce que la ministre a laissé en-
tendre autrefois. Voici moins d'une 
semaine, on a appris que Tractebel 
collaborera avec ses partenaires 
Laurentis et Hatch pour soutenir 
des clients industriels du monde 
entier dans le développement de 
ces PRM. Des développements 
sont également en cours au sein 
du SCK CEN. Il est positif et néces-
saire que la ministre soutienne ces 
recherches et que nous suivions 
également les autres projets. 
 
Nous devons atteindre l'objectif de 
neutralité climatique à l'horizon 
2050 et devons dès lors investir 
dans l'énergie nucléaire de l'avenir. 
Récemment, 20 pays ont affirmé 
leur volonté de voir tripler la capa-
cité mondiale de l'énergie nucléaire 
d'ici 2050. Cela sera nécessaire si 
nous souhaitons réduire notre dé-
pendance à l'égard du charbon et 
du gaz et atteindre les objectifs 
pour 2050. 
 
Curieusement, la Belgique n'a pas 
souscrit à cette position, alors que 
le premier ministre a affirmé à plu-
sieurs reprises qu'il n'y avait pas 
d'avenir sans énergie nucléaire. Si 
nous voulons atteindre la neutralité 
carbone d'ici 2050, nous ne pour-
rons pas le faire avec les seules 
énergies renouvelables, même pas 
si on inclut le projet d'éolien en 
mer. J'entends que ces PRM ne 
seront pas prêts pour 2035. Quelle 
est toutefois l'alternative avec ce 
qui est en développement et ce qui 
sera encore possible dans notre 
pays dans le domaine des énergies 
renouvelables? Nous finirons, à un 
moment donné, par nous heurter à 
nos limites. 
 
Il est temps de prendre des déci-
sions, comme le font déjà d'autres 
pays, puisque 60 à 70 PRM sont en 
développement. De nombreux 
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70. Heel wat landen, in heel de wereld, volgen die ontwikkelingen op 
de voet. Ze staan klaar om, eens het zover is, deze zo snel mogelijk te 
implementeren, omdat ze deze nodig hebben. 
 
In dit debat blijven we evenwel hangen bij de vraag of we in de toe-
komst nog wel kernenergie willen. Daarover bestaan verschillende me-
ningen. In andere landen is die fase al lang voorbij. Die landen zijn 
ondertussen bezig met kaders en toekenningsvoorwaarden: in welke 
omstandigheden zal kernenergie al dan niet worden toegelaten? Op 
het moment dat een bedrijf in die SMR's wil investeren, is onmiddellijk 
duidelijk in welke omstandigheden dat mogelijk is.  
 
Er wordt veel te weinig benadrukt dat het draagvlak voor SMR's en 
kernenergie in de toekomst bijzonder groot is bij de bevolking van ons 
land. Dat mogen we in geen geval vergeten en nooit onderbelichten. 
Daarmee moet ook rekening worden gehouden in de discussies en de 
debatten in dit Parlement. De bevolking staat daar immers achter.  
 
Deze gedachtewisseling heeft niet zoveel zin met deze vivaldiregering, 
omdat dit dossier muurvast zit. Er is een akkoord bereikt over de toe-
kenning van het bedrag van 100 miljoen euro aan het SCK CEN om 
dat onderzoek uit te voeren. De tegenstellingen binnen de regering zijn 
evenwel bijzonder groot. Het is in deze regering niet echt mogelijk om 
daarover een deftig akkoord te bereiken. Zolang Groen en Ecolo deel 
uitmaken van de regering zal het heel moeilijk zijn om over kerncentra-
les van de toekomst te praten, laat staan om daarover beslissingen te 
nemen of de wet op de kernuitstap van 2003 terug te draaien. 
 
Heel vaak wordt geponeerd – de premier heeft dat niet lang geleden 
ook gedaan – dat dit nu eigenlijk niet zo belangrijk is, omdat het nog 
maar over onderzoek en ontwikkeling gaat. Voor een groot stuk gaat 
het echter ook over geloofwaardigheid. De premier zegt op het ene 
moment op het spreekgestoelte in de plenaire vergadering dat we in 
de toekomst kerncentrales gaan bouwen, maar zegt in de commissie 
dat er eigenlijk helemaal geen urgentie is om de wet op de kernuitstap 
terug te draaien. Vervolgens is hij aanwezig bij de toespraak van John 
Kerry, waar wordt gezegd dat we de nucleaire capaciteit tegen 2050 
moeten verdrievoudigen. De premier ondertekent geen document, 
maar staat daar wel te blinken, omdat hij vindt dat het wel moet gebeu-
ren. Wat is het nu? Het is vlees noch vis. 
 
Er is gewoon geen heel duidelijk, krachtdadig signaal. Dat zien we 
overduidelijk wanneer wetsvoorstellen dienaangaande ter bespreking 
voorliggen in onze commissie voor Energie. Enkele commissieleden 
hebben de vergaderingen al kwaad verlaten omdat zij gewoon niet ac-
cepteren dat voorstellen in die zin in de commissie voor Energie be-
handeld worden. Ik vraag mij af wat de geloofwaardigheid is van ons 
als Belgen in het verhaal van de SMR's in de toekomst. Daarom zei ik 
daarnet dat de gedachtewisseling met de regering eigenlijk heel weinig 
zin heeft. 
 

pays suivent ces développements 
de près, afin de les implémenter le 
plus rapidement possible dès que 
cela s'avérera possible. 
 
Dans ce débat, nous restons toute-
fois confrontés à la question de sa-
voir si nous souhaitons encore re-
courir à l'énergie nucléaire à l'ave-
nir dans un contexte international 
où d'autres pays élaborent des 
cadres et des conditions d'octroi de 
l'énergie nucléaire. Nous ne pou-
vons pas non plus oublier que 
l'adhésion aux PRM et à l'énergie 
nucléaire est très grande parmi la 
population. 
 
Cela n'a pas beaucoup de sens 
d'avoir cet échange de vues avec 
le gouvernement parce que ce dos-
sier est dans une impasse totale. Il 
y a un accord faisant l'objet d'un 
montant de 100 millions d'euros 
destiné à SCK CEN et visant à ré-
aliser cette étude, mais les dissen-
sions au sein du gouvernement 
sont très profondes, ce qui  
empêchera d'aboutir à un accord 
convenable tant que Groen et 
Ecolo feront partie du gouverne-
ment. 
 
On entend souvent dire que ce 
n'est en réalité pas si important, 
parce que cela ne concerne que la 
recherche et le développement, 
mais l'aspect crédibilité est égale-
ment en jeu. Le premier ministre 
souffle le chaud et le froid lorsqu'il 
est question d'énergie nucléaire et 
de l’annulation de la sortie du nu-
cléaire. Il n'y a pas de signal clair et 
fort. J'ai des doutes quant à la cré-
dibilité de la Belgique dans l'his-
toire des PRM à l'avenir.  
 

01.13  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je com-

mençais tout à l'heure en vous disant que je n'avais pas entendu la 
totalité de votre intervention. Pardonnez-moi donc si, dans mes ques-
tions, je reviens sur des éléments auxquels vous avez déjà répondu 
car j'ai dû lancer les travaux de la commission Finances!  
 
Je voudrais tout d'abord resituer nos travaux du jour. Aujourd'hui, il 

01.13  Marie-Christine Marghem 

(MR): Vandaag was er sprake van 
dat de minister een wetsontwerp 
zou indienen. In december 2021 
had de regering afgesproken dat er 
een wet zou worden aangenomen 
over de ontwikkeling van opties 
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était bien question que la ministre arrive avec un projet de loi puisqu'en 
décembre 2021, il avait été convenu au niveau du gouvernement 
qu'une loi sur le développement d'options de production d'énergie du-
rable et zéro carbone serait adoptée; cette loi devant inclure entre 
autres, la possibilité de développer des SMR. Des textes nombreux en 
ce sens, venant aussi bien de la majorité que de l'opposition, ont été 
déposés au Parlement et j'apprends aujourd'hui que, puisque la 
séance plénière de fin d'année commence déjà le mardi, nos proposi-
tions de loi prioritaire ne pourront prendre place dans le débat ici en 
commission, comme vous l'aviez prévu, monsieur le président, et je le 
regrette. 
 
Depuis décembre 2021, dans notre commission – sous votre impulsion 
notamment monsieur le président, il faut rendre à César ce qui est à 
César – nous n'avons pas chômé et nous avons régulièrement travaillé 
sur ce nouveau nucléaire en organisant toute une série d'auditions, 
notamment avec des partenaires comme Tractebel ou le SCK CEN qui 
développent des projets de nouveau nucléaire. Je fais un saut dans le 
temps. L'annonce du premier ministre du 8 novembre dernier allait 
d'ailleurs dans le sens du développement du nouveau nucléaire. L'idée 
se maintient donc, plus particulièrement des SMR, avec la constitution 
d'un consortium international Belgique, États-Unis, Italie et Roumanie 
visant à les développer et, dans ce cadre, la construction d'un réacteur 
à petite échelle à Mol est prévue autour de 2035-2040. 
 
Je fais un petit détour par l'Europe, puisque pour l'instant, l'Europe s'est 
fortement manifestée en la matière. En effet, le mois dernier, la Com-
mission européenne a annoncé la création d'une alliance industrielle 
dédiée aux petits réacteurs modulaires. Cette initiative industrielle se 
concentrera sur l'accélération du déploiement de ces technologies, sur 
la mise en place d'une chaîne d'approvisionnement solide dans l'Union 
et la formation d'une main-d'œuvre qualifiée. La commissaire euro-
péenne à l'Énergie, Kadri Simson, souligne par ailleurs que le déploie-
ment réussi des SMR au cours de cette prochaine décennie consti-
tuera une étape importante et opportune sur la voie de la neutralité 
climatique d'ici à 2050. Une de mes questions est: comment notre pays 
se positionne-t-il par rapport à la création de cette alliance industrielle 
européenne dédiée aux petits réacteurs modulaires? 
 
Plus récemment encore, lors des discussions relatives à votre note de 
politique générale, madame la ministre, vous avez déclaré que plu-
sieurs points de cet accord posaient problème. Je parle de l'accord que 
le SCK CEN a noué avec les États-Unis, l'Italie et la Roumanie pour le 
développement sur notre sol des SMR. Nous vous avons d'ailleurs in-
terrogée directement à cette occasion dans le cadre de la présentation 
de votre note de politique générale. Depuis le 20 juillet 2023, le gou-
vernement avait approuvé un plan de travail pour le programme de re-
cherche des SMR et, comme vous l'avez souligné, ainsi que le ministre 
Dermagne, encore récemment en plénière il y a quelques semaines, 
le protocole d'accord constitue une phase préparatoire qui est dépour-
vue d'engagement formel de la part des différentes parties à ce stade. 
Le gouvernement attend le rapport, qui doit être disponible dans les six 
mois, avant de prendre une décision quant aux étapes suivantes du 
programme de recherche. 
 
Dans six mois, nous arriverons aux élections de juin 2024. Comment 
vous positionnez-vous par rapport à ce parcours? 
 

voor duurzame energieproductie, 
met de mogelijkheid om SMR's te 
ontwikkelen.  
 
Zowel de meerderheid als de oppo-
sitie hebben veel teksten ingediend 
die in die richting gaan. Ik betreur 
het dat onze prioritaire wetsvoor-
stellen hier niet zoals gepland be-
handeld kunnen worden. 
 
Sinds december 2021 buigen we 
ons regelmatig over deze kern-
energie 2.0, met name door hoor-
zittingen met Tractebel en SCK 
CEN. De aankondiging van de eer-
ste minister op 8 november lag in 
de lijn van de ontwikkeling van 
deze kernenergie 2.0. Het idee ligt 
dus nog steeds op tafel, in het bij-
zonder voor SMR's, met de oprich-
ting van een internationaal consor-
tium met België, de Verenigde Sta-
ten, Italië en Roemenië. Er zijn 
plannen om een kleinschalige re-
actor te bouwen in Mol rond 2035-
2040. 
 
De Europese Commissie heeft on-
langs de oprichting aangekondigd 
van een industriële alliantie voor 
kleine modulaire reactoren, met 
onder meer het opzetten van een 
toeleveringsketen en de opleiding 
van gekwalificeerde arbeidskrach-
ten. Voor de Europees commissa-
ris van Energie is de ontwikkeling 
van SMR's een belangrijke stap op 
weg naar klimaatneutraliteit tegen 
2050. Welk standpunt neemt ons 
land in? 
 
Bij de bespreking van uw beleids-
nota hebt u gezegd dat verschil-
lende punten in het akkoord dat 
SCK CEN gesloten heeft met de 
Verenigde Staten, Italië en Roeme-
nië problematisch waren. Op 20 juli 
2023 heeft de regering een werk-
plan goedgekeurd voor een onder-
zoeksprogramma omtrent de ont-
wikkeling van SMR's. De onderte-
kening van het protocolakkoord is 
slechts een niet-bindende voorbe-
reidende fase. De regering wacht 
op het verslag binnen zes maan-
den om te beslissen over het ver-
volg van het programma. Over zes 
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Lors du traitement de votre note de politique générale, vous avez éga-
lement souligné qu'il n'était pas nécessaire de changer la loi de sortie 
du nucléaire pour développer les SMR. Sur ce point, comme nous vous 
l'avons déjà dit, mais nous vous le répétons, et je ne suis pas la seule, 
notre groupe n'est pas d'accord avec vous. Nous estimons qu'il faut 
modifier la loi de 2003 et, précisément, son article 3 afin de préparer 
l'avenir du nucléaire dans notre pays, d'autant plus que nous avons 
entendu les déclarations de M. le premier ministre De Croo en marge 
de la COP28 au sujet du triplement de la capacité nucléaire dans le 
monde. Pour préparer le terrain, il faut donc que notre cadre légal nous 
permette de continuer à être les premiers dans le peloton. Qu'atten-
dons-nous? Nous vous posons cette question de manière récurrente. 
 
Pour ce qui est du financement en octobre, le gouvernement a con-
firmé l'affectation de 100 millions d'euros pour la période 2023-2028: 
50 millions d'euros sont financés par la DG Énergie et 50 millions d'eu-
ros sont financés par BELSPO. Dans son analyse, la Cour des 
comptes relève que les justifications sont limitées et que la répartition 
du financement sur deux budgets différents complique le suivi. N'est-il 
pas nécessaire de rationaliser le mode de financement de ce projet 
essentiel pour le développement technologique et énergétique de 
notre pays avec un seul département en charge? 
 
Je vous pose maintenant des questions plus spécifiques, liées à celles 
que j'avais introduites par écrit. Confirmez-vous le caractère non-bin-
ding de l'accord qui a été signé, comme vous l'avez dit? Plus précisé-
ment, disposez-vous d'un écrit du SCK CEN mentionnant explicitement 
ce caractère non-binding du MoU signé et qui serait éventuellement 
opposable aux tiers? Nous sommes quand même dans un cadre juri-
dique bien précis et la question fondamentale est de savoir si vous 
avez un écrit qui justifie et garantit cela. 
 
Votre commissaire du gouvernement a-t-elle eu l'occasion de porter ce 
point à l'ordre du jour du conseil d'administration du SCK CEN? 
 
Pour aller plus en détail de l'interaction, d'une part, entre le projet de 
nouvelle grande infrastructure de recherche MYRRHA et, d'autre part, 
les développements en matière de SMR par le SCK CEN, pourriez-
vous m'indiquer comment la gouvernance est réalisée entre les deux 
sujets et projets? Comment, dans la pratique, sont-ils déployés en pa-
rallèle? Quelles mesures sont-elles prises pour que l'un ne phagocyte 
pas l'autre? De manière plus précise encore, qui dispose de la pro-
priété intellectuelle de MYRRHA? Est-ce la FUP (Fondation d'utilité pu-
blique) SCK CEN ou bien l'AISBL MYRRHA? 
 
Comptez-vous mettre en place des procédures prévoyant que les con-
ventions, MoU, contrats signés par le SCK CEN, fassent l'objet de dé-
cisions du conseil d'administration? 
 
Le 24 octobre dernier, vous m'informiez que le contrat de gestion relatif 
au SCK CEN, pourtant prévu dans l'accord de gouvernement du 
30 septembre 2020, n'avait pas encore été conclu. L'incident sur le Me-
morandum of Understanding SMR ne rend-il pas d'autant plus pres-
sante la signature du contrat de gestion? Comptez-vous l'adapter pour 
prendre en compte cet incident? Quand ce contrat de gestion sera-t-il 
signé? 
 
Enfin, pourriez-vous m'indiquer combien de décisions du SCK CEN ont 

maanden zijn er echter verkiezin-
gen. Wat is uw standpunt? 
 
U hebt ook gezegd dat het niet no-
dig is de wet op de kernuitstap te 
wijzigen om SMR's te ontwikkelen. 
Wij denken dat dit wel nodig is, te-
meer omdat eerste minister De 
Croo in de marge van de COP28 
gewag heeft gemaakt van een ver-
drievoudiging van de nucleaire ca-
paciteit wereldwijd. 
 
We vragen u voortdurend een wet-
telijk kader te creëren dat ons in 
staat stelt aan de spits te blijven. 
 
De regering heeft bevestigd dat er 
100 miljoen euro uitgetrokken zou 
worden voor de periode 2023-
2028, waarvan 50 % gefinancierd 
wordt door de AD Energie en 50 % 
door BELSPO. Het Rekenhof wijst 
erop dat de verantwoording be-
perkt is en dat die opsplitsing over 
twee begrotingen de opvolging be-
moeilijkt. Moet die financiering niet 
gerationaliseerd en door één de-
partement gedragen worden?   
 
Bevestigt u dat het memorandum 
of understanding niet bindend is? 
Beschikt u over een schriftelijk do-
cument van SCK CEN waarin dit 
expliciet vermeld wordt en dat 
eventueel tegen derden tegenge-
worpen kan worden? Heeft de re-
geringscommissaris dit punt op de 
agenda van de raad van bestuur 
van SCK CEN gezet?  
 
Hoe wordt de governance tussen 
het nieuwe grote onderzoeksinfra-
structuurproject MYRRHA en de 
ontwikkeling van SMR's door SCK 
CEN georganiseerd? Hoe kunnen 
ze parallel ontwikkeld worden zon-
der dat het ene project het andere 
opslokt? Wie beschikt er over de 
intellectuele eigendom van MYR-
RHA? Voorziet u in procedures 
voor de overeenkomsten die SCK 
CEN ondertekent? Heeft de raad 
van bestuur daarbij iets in de pap 
te brokken? 
 
Op 24 oktober liet u me weten dat 
het beheerscontract van SCK CEN 
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déjà dû être suspendues par les commissaires de gouvernement? 
Comptez-vous accroître les prérogatives des commissaires de gouver-
nement dans le cadre du contrat de gestion? 
 

nog steeds niet gesloten was. 
Heeft het incident over het memo-
randum of understanding van de 
SMR's geen druk op de ketel ge-
zet? Zo ja, wanneer zal het con-
tract gesloten worden? Zult u het 
contract aanpassen naar aanlei-
ding van het incident? 
 
Hoeveel beslissingen van SCK 
CEN hebben de regeringscommis-
sarissen opgeschort? Zult u hun 
prerogatieven uitbreiden in het be-
heerscontract?  
 

01.14  Leen Dierick (cd&v): Ik heb nog een drietal bedenkingen na uw 

toelichting. 
 
Uw verontwaardiging over de MOX-technologie begrijp ik niet. Het SCK 
is hier in de Kamer geweest. De commissie heeft verschillende hoor-
zittingen georganiseerd. Alle hoorzittingen zijn openbaar. Het is ook 
geen geheim dat zij op zoek waren naar een internationale samenwer-
king rond loodgekoelde reactoren. Er werd ook toegelicht dat de brand-
stof de MOX-technologie was. Ik begrijp dus eigenlijk niet vanwaar die 
verontwaardiging komt. Daarover is in de volste transparantie en open-
heid gecommuniceerd. Toch was en blijft u daar verontwaardigd over. 
Ik begrijp dat eerlijk gezegd niet goed. 
 
Ik begrijp ook uw blijvende boosheid over het MoU niet. U hebt hier in 
de commissie tijdens de bespreking van uw beleidsnota daar ook een 
uithaal over gedaan. Nochtans was de eerste minister aanwezig bij het 
ondertekenen van dat memorandum of understanding. Men zou dan 
toch verwachten dat u het daarmee eens was. Omdat wij zo verbaasd 
waren over uw reactie heeft onze fractieleider verduidelijking gevraagd 
door een plenaire vraag te stellen. Die vraag was gericht aan de eerste 
minister, maar werd beantwoord door de heer Dermagne, die ook 
voogdijminister is. Er werd heel duidelijk gesteld dat het SCK doet wat 
de regering vraagt. Er werd in de plenaire vergadering heel duidelijk 
gezegd dat het MoU en wat het SCK doet conform de afspraken in de 
regering zijn. Toch was en blijft u boos daarover. Ik stel mij daar vragen 
over. Brieft uw regeringscommissaris u dan niet? Zit daar ruis op de 
lijn? Vanwaar komt die reactie en waarom blijft die aanhouden?  
 
Het is heel duidelijk dat het MoU werd ondertekend als voorbereidende 
fase, zonder formele toezeggingen. Volgens minister Dermagne zullen 
in tussentijd de vertegenwoordigers van de regering en de regerings-
commissarissen, dus ook die van u, de voorbereidingen volgen, zodat 
het SCK geen engagementen aangaat die in strijd zouden zijn met de 
beslissingen in de regering. Ik kan het antwoord van de heer Dermagne 
heel moeilijk matchen met uw blijvende boosheid tot op vandaag over 
wat er daar werd afgesproken.  
 
Mijn collega en fractieleider heeft in de vorige commissie heel duidelijk 
gesteld dat regeringsbeslissingen nageleefd moeten worden. Dat geldt 
niet enkel voor het SCK, maar ook voor ministers. Dan stoort het mij 
nog altijd mateloos dat we hier vandaag weer een gedachtewisseling 
hebben over de SMR’s, en dat er eigenlijk opnieuw geen nieuws is en 
er opnieuw geen vooruitgang wordt geboekt hierover.  

01.14  Leen Dierick (cd&v): L'indi-

gnation persistante de la ministre 
me semble incompréhensible: des 
informations ont en effet été four-
nies en toute transparence au sujet 
de la technologie MOX lors des au-
ditions publiques. Le premier mi-
nistre était présent lors de la signa-
ture du MoU. En réponse à une 
question posée à ce sujet en 
séance plénière, le ministre de tu-
telle, M. Pierre-Yves Dermagne, a 
déclaré que le MoU et les activités 
du SCK CEN étaient conformes 
aux accords gouvernementaux. Le 
MoU fait d'ailleurs partie de la 
phase préparatoire, dont le suivi ul-
térieur sera assuré par les commis-
saires du gouvernement – y  
compris donc celle de la ministre. 
 
Fin 2021, ce gouvernement a dé-
cidé qu'il convenait d'adopter une 
loi afin de permettre le développe-
ment d'options de production 
d'énergie durable et neutre en car-
bone, notamment sous la forme de 
PRM. Deux ans plus tard, il n'y a 
toujours pas de projet de loi. Selon 
la ministre Van der Straeten, les 
partenaires gouvernementaux ont 
estimé que le projet qu'elle a éla-
boré à ce sujet était insuffisant. 
Quelles initiatives supplémentaires 
ont déjà été prises depuis lors? 
Quand le projet de loi sera-t-il dé-
posé? Lorsque le gouvernement 
prend une décision, le ministre 
compétent doit la mettre en œuvre 
dans un délai raisonnable. S'il ne le 
fait pas, le Parlement lui-même doit 
prendre ses responsabilités. La ga-
rantie d'une énergie abordable 
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Eind 2021 heeft deze regering beslist dat er een wet moest worden 
aangenomen om de ontwikkeling van duurzame en koolstofneutrale 
energieproductiemogelijkheden met onder meer de SMR’s toe te laten. 
We zijn vandaag twee jaar later. Het Parlement heeft twee jaar later 
nog steeds geen wetsontwerpen gezien. 
 
We hebben in uw uitleg ook geen stappen vooruit gehoord. Ik zal het 
dus nog eens expliciet vragen: wat is er ondertussen al gebeurd? 
 
Tijdens de bespreking van uw beleidsnota hebt u verklaard dat u een 
ontwerp op tafel hebt gelegd, dat echter onvoldoende was voor de an-
dere regeringspartners. Welke bijkomende stappen werden er sinds-
dien gezet? 
 
Ik wil alleen eigenlijk maar op één vraag een antwoord krijgen: wanneer 
mogen we eindelijk een wetsontwerp verwachten dat tegemoetkomt 
aan de beslissing die de regering in 2021 heeft genomen, om de wet 
van 2003 aan te passen, zodat SMR’s mogelijk worden? 
 
Collega’s, we geven ter zake heel veel ruimte aan de regering om met 
een initiatief te komen. Indien dat echter niet komt, kunnen we niet blij-
ven wachten. We zijn allemaal parlementsleden. We hebben vorige 
week nog de kranten gehaald met het bericht dat er te weinig parle-
mentsleden aanwezig zijn. Bepaalde fracties hebben verklaard dat de 
parlementsleden meer naar het Parlement moeten komen. We worden 
betaald om te werken. Wij hebben wetsvoorstellen liggen. We zijn ac-
tieve parlementsleden. We geven de regering dus tijd om initiatieven 
te nemen, maar we kunnen niet blijven wachten. 
 
Mevrouw Buyst, we moeten uiteraard kritisch zijn. Betaalbaarheid is 
voor u belangrijk. Dat is echter voor elke partij belangrijk. Ik heb nog 
geen enkele partij horen verklaren dat betaalbaarheid niet belangrijk is 
voor energie. Elke partij onderschrijft dat. Behalve kritisch moeten we 
echter ook geloofwaardig zijn. Wanneer de regering iets heeft beslist, 
moet een minister die beslissing uitvoeren binnen een redelijke termijn, 
punt uit. 
 

constitue évidemment une préoc-
cupation pour tous les partis.  
 

01.15  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de minister, we hebben 

hier een discussie waarin wij het enerzijds hebben over de manier 
waarop het proces van het MoU is verlopen. Het MoU is niet bindend, 
maar de gevoeligheden zijn verschillend. De ene partij is enigszins en-
thousiaster en meer vertrouwensvol over de ontwikkelingen dan de an-
dere. 
 
We moeten dus nu niet de discussie houden over een eventueel ge-
brek aan goed bestuur. Het MoU is een niet-bindend kader waarin de 
manier waarop de intellectuele eigendom moet worden beschermd, 
nog niet is uitgewerkt. 
 
We raken anderzijds uiteraard ook aan de fameuze discussie over hoe 
we de toekomst zien van nieuwe technologie op het vlak van kernener-
gie. Ik moet mij ter zake enigszins verheugen over het feit dat er een 
bredere visie en openheid is, ook binnen de regering, alsook dat een 
aantal belangrijke stappen zijn gezet om daarop nader in te gaan. 
 
Mevrouw de minister, er is het vertrouwen in de regering geweest, 
waarbij in het begin de mening gold dat het om een uitzonderingsoptie 

01.15  Christian Leysen (Open 

Vld): Le protocole d'accord n'est 
pas contraignant. Néanmoins, il est 
délicat. La protection de la pro-
priété intellectuelle n'a pas encore 
été définie. Je me réjouis qu'au 
sein du gouvernement également, 
il y ait une plus grande ouverture 
aux nouvelles technologies dans le 
domaine de l'énergie nucléaire. Ce 
dossier a connu une évolution: 
alors que la prolongation des cen-
trales nucléaires était d'abord une 
option d'exception, la durée de vie 
de deux centrales nucléaires sera 
bientôt prolongée. Nous consta-
tons également que la ministre et le 
parti auquel elle appartient esti-
ment qu'il faut accorder suffisam-
ment d'attention à ce dossier. Je ne 
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ging. Nu zult u weldra de verlenging van de twee kerncentrales op tafel 
leggen. Er wordt echter ook geïnvesteerd in nieuwe technologie. Ik kan 
alleen maar opmerken dat ook tijdens de COP28 en in verklaringen 
van u en uw partij duidelijk is geworden dat er daarvoor voldoende aan-
dacht moet zijn. 
 
Ik verwacht niet dat we nog tijdens deze legislatuur van de wet over de 
kernuitstap een wet over een kernoverstap zullen kunnen maken. Dat 
zou leuk zijn, maar dat is nu niet cruciaal. Het cruciale punt is dat de 
partijen in de volgende legislatuur het mandaat krijgen om die volgende 
stap te kunnen zetten. Die stap hoeft echter niet binnen de zes maan-
den te worden gezet, wat ik ook niet verwacht en waarmee ik ook kan 
leven. Het Parlement moet het voorbereidende werk voor de volgende 
legislatuur voortzetten. 
 
In dit dossier is er discussie over hoe het functioneren van de raad van 
bestuur en de regeringscommissaris en de communicatie misschien 
beter zouden kunnen verlopen, maar de essentie is dat dit onderwerp 
voor sommigen heel delicaat is. Er is een spanningsveld. U pleit er 
enerzijds voor dat we die belangrijke kennis moeten beschermen, wat 
ik inderdaad ook belangrijk vind, maar anderzijds stelt men steeds dat 
dit voor veel later is, dus dat we het kader daarvoor nog niet moeten 
creëren. 
 
Het zou beter zijn om die wet structureel te herbekijken, maar ik heb er 
alle vertrouwen in dat de partijen in de volgende legislatuur dat zullen 
doen. Het belangrijkste is dat de publieke opinie erop kan vertrouwen 
dat er in die huidige technologische ontwikkelingen muziek zit en dat 
we daarmee de energiebevoorrading niet alleen kunnen verzekeren, 
maar ook betaalbaar maken. Dat is de voornaamste boodschap die ik 
wilde meegeven. 
 

m'attends pas à ce que la loi sur la 
sortie du nucléaire devienne une loi 
sur la transition nucléaire au cours 
de cette législature. Il est toutefois 
important que les travaux prépara-
toires se poursuivent et que nous 
puissions donner un mandat pour 
poursuivre le travail lors d'une pro-
chaine législature. Il est important 
pour l'opinion publique que les dé-
veloppements technologiques 
puissent garantir et rendre abor-
dable notre approvisionnement 
énergétique.  
 

01.16 Minister Tinne Van der Straeten: Ik heb een aantal vooraf-

gaande, meer algemene opmerkingen. Daarna zal ik ook de concrete 
vragen beantwoorden. 
 
Al maanden en misschien al zelfs langer dan een jaar hoor ik de op-
merking dat de wet van 2003 absoluut gewijzigd moet worden, zo niet 
zouden het hele onderzoeksprogramma of alle plannen rond de SMR's 
in het water vallen. Betekent dit dat de federale regering al die miljoe-
nen voor de grap heeft vrijgemaakt en heeft uitgegeven aan MYRRHA?  
 
De vorige regering heeft beslist MYRRHA als onderzoeksproject op te 
zetten en heeft daartoe de middelen vrijgemaakt. Ze heeft de budget-
verhogingen waarvan sprake consequent doorgevoerd. Ik denk dat ik 
daarover zelf ook een beslissing heb genomen. Niemand, maar dan 
ook echt niemand, heeft toen gezegd dat de wet van 2003 dat verhin-
derde. Alle beslissingen omtrent MYRRHA zijn genomen in het kader 
van de wet van 2003. Indien die wet nu in het kader van de SMR's een 
groot obstakel vormt, was dat dan in het geval van MYRRHA om te 
lachen? Was dat voor de grap? Was dat niet ernstig? Had men dan 
niet de ambitie ervoor te zorgen dat het er zou komen? Ik wil erop wij-
zen dat er vergunningen zijn afgeleverd voor MINERVA. Alle voorbe-
reidende stappen zijn genomen. Welke boodschap geeft men nu aan 
de onderzoekers van MYRRHA? Dat moet me echt van het hart. Dat 
is niet consequent. 
 

01.16  Tinne Van der Straeten, 

ministre: J'entends toujours dire 
dans cette commission qu'il faut 
absolument modifier la loi de 2003 
afin de permettre la mise en œuvre 
du programme de recherche sur 
les PRM. Pourtant, le gouverne-
ment précédent a mis sur pied le 
projet de recherche MYRRHA sans 
que la loi de 2003 lui ait fait obs-
tacle. Des moyens ont également 
été dégagés pour financer ce projet 
et des permis ont été délivrés à MI-
NERVA. Dès lors, je suis encore 
persuadée aujourd'hui qu'il ne faut 
pas modifier cette loi. J'ai d'ailleurs 
cru comprendre que le SCK CEN 
pense la même chose. 
 
Je suis d'accord sur le fait qu'un 
protocole d'accord n'est pas con-
traignant. Dans le cadre des négo-
ciations avec ENGIE, j'ai moi-
même signé des documents qui 
n'étaient pas contraignants à 
l'époque, mais cela ne signifie pas 
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Als antwoord op de concrete vraag blijf ik van mening dat het momen-
teel absoluut niet aan de orde is dat de wet daarvoor moet worden 
aangepast. Ik heb dat besproken met het SCK en heb begrepen dat 
het studiecentrum dat standpunt deelt. We kunnen wel degelijk voort-
doen. Ik zal daar straks dieper op ingaan.  
 
Vervolgens kom ik tot het ‘non-binding’-aspect. Ik ben het ermee eens 
dat het MoU non-binding is. Ik heb zelf verschillende MoU’s onderte-
kend die non-binding zijn. Ik heb trouwens ook mijn handtekening ge-
zet onder een aantal andere documenten in het kader van de deal met 
ENGIE die op dat ogenblik ook non-binding waren. Er was grote con-
sternatie rond dat ‘non-binding’-aspect, maar ik heb altijd onderstreept 
dat, hoewel het misschien non-binding was, er wel een engagement 
was van eenieder om ervoor te zorgen dat het zou lukken. 
 
Het eerste memorandum of understanding dat ik als minister heb on-
dertekend, was met Oman over groene waterstof, het project in de ha-
ven van Ad Duqm, en het tweede over de triton cable tussen Denemar-
ken en België. Dat waren non-binding documenten, maar wel werden 
telkens werkgroepen opgezet om ervoor te zorgen dat daar effectief 
projecten uit voortkwamen, zodat we wel tot een bindende tekst kon-
den komen. Mevrouw Dierick, dat verklaart mijn boosheid. Het heeft 
uiteraard geen zin om voet bij stuk te houden, dus ik zal mijn boosheid 
zeker doorslikken. In de eerste, non-binding, teksten moet altijd afge-
zekerd worden hoe men zijn project zal realiseren. In dit kader wilde ik 
ook afzekeren dat kennis beschermd wordt. 
 
Dat roept inderdaad zeer ten gronde de vraag op hoe we daarmee om-
gaan. Hoe zullen we onze intellectuele eigendom nadien verzilveren? 
Als we prachtige kennis hebben, maar daarmee vervolgens niets doen, 
dan hebben we in de feiten niets gewonnen. Dat is inderdaad het 
meest fundamentele punt. De stelling dat het nu slechts over non-bin-
ding teksten gaat, waardoor we er ons niets van hoeven aan te trekken, 
is voor mij echter een beetje te kort door de bocht. 
 
Ten derde haal ik aan dat ik een wetsontwerp heb gemaakt dat ver-
schillende keren binnen de regering werd besproken, maar dat geen 
voorwerp uitmaakt van een akkoord binnen de regering. Ik vind dat wat 
gemakkelijk wordt opgeworpen dat ik gewoon mijn werk moet doen. 
Dat geldt toch voor iedereen in de regering? Zo is er ook een principieel 
akkoord om een fiscale hervorming door te voeren, maar een fiscale 
hervorming op zich heb ik nog niet gezien. Een ander wetsontwerp van 
mij, meer bepaald over het sociaal tarief, zit om dezelfde redenen ge-
blokkeerd. In het Parlement wordt er grote steun voor uitgesproken, 
maar binnen de regering is er geen akkoord. Dat neemt niet weg dat ik 
mij blijf engageren om te werken aan die notificatie, om die te blijven 
uitvoeren. Overigens komt het kernkabinet vanavond samen en heeft 
de voorzitter er al op gewezen dat dit mee op de agenda zal staan. 
 
Nu kom ik tot enkele concrete vragen. 
 
Er werd een vraag gesteld over MOX. Welnu, van mij mag het SCK 
nadenken over wat het wil. Het SCK heeft dat in het Parlement ook 
toegelicht. De criteria zijn omlijnd. Een van de criteria is non-prolifera-
tie. Natuurlijk, als dat concreet vertaald wordt in teksten en als de mid-
delen ingezet worden om dat te realiseren, dan zijn we wel een stap 
verder. 
 

que personne autour de la table ne 
s'est engagé à faire de ce projet 
une réussite. 
 
Finalement, l'objectif est toujours 
que les documents non contrai-
gnants fassent place à un projet 
concret reposant sur un texte con-
traignant. Voilà ce qui explique 
mon indignation. Je souhaitais 
dans ce dossier garantir la protec-
tion de nos connaissances. 
 
La question fondamentale est évi-
demment de savoir ce que nous 
voulons faire de nos connais-
sances. Comment souhaitons-
nous monnayer notre propriété in-
tellectuelle? Il est réducteur, en ef-
fet, de prétendre qu'il n'y a aucun 
problème en l'occurrence dès lors 
qu'il ne s'agirait que d'un document 
non contraignant. 
 
J'ai préparé un projet de loi à ce su-
jet, qui a été examiné à plusieurs 
reprises au sein du gouvernement 
mais à propos duquel aucun ac-
cord n'a pu être trouvé. Il est un 
peu facile de dire qu'il me suffit 
d'accomplir les tâches qui 
m'incombent. Cela ne vaut-il pas 
pour tous les membres du gouver-
nement? C'est ainsi qu'il existe un 
accord de principe visant à procé-
der à une réforme fiscale, mais je 
n'ai encore vu aucune trace tan-
gible de cette réforme. Mon projet 
de tarif social a également été blo-
qué pour les mêmes raisons. Il 
sera d'ailleurs de nouveau abordé 
au Conseil des ministres restreint 
de ce soir. 
 
En ce qui concerne le MOX, le SCK 
CEN peut, à mes yeux, exploiter 
toutes les pistes de réflexion qu'il 
souhaite, dans le cadre des cri-
tères qui ont été fixés. La non-pro-
lifération est l'un de ces critères. 
 
Mais si l'objectif consiste absolu-
ment à développer un dispositif à 
l'aide du MOX, que devons-nous 
faire des résolutions qui ont été 
adoptées en la matière au Parle-
ment? Il me semble qu'il ne peut en 
être question à l'heure actuelle. Si 
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Als het absoluut de bedoeling is om iets te ontwikkelen met MOX, wat 
dan met de resolutie van 1993? Er zijn in het Parlement resoluties aan-
genomen, niet alleen de MOX-resolutie en de CRM-resolutie, maar ook 
bijvoorbeeld de FANC-resolutie in 2007. Ook vroeger was er al een 
resolutie over het functioneren van het FANC. Die resoluties overleven 
hun termijn en zijn eigenlijk vaststaand beleid gaan uitvoeren. Wat mij 
betreft, zitten we vandaag in een situatie waarin dat op dit moment in 
ons land niet aan de orde is. Als dat wel aan de orde is in een ander 
land, dan zitten we met transporten en andere dingen die op het vlak 
van veiligheid en non-proliferatie wel voor uitdagingen zullen zorgen.  
 
Ik ga even in op de intellectuele eigendom en hoe de praktische toe-
passing moet gebeuren. Dat gaat volgens mij naar de essentie van de 
zaak: hoe valoriseren we intellectuele eigendom? Dat verdient een 
concreter toekijken en een breder en bewust debat. In het geval van 
MYRRHA is er beslist dat dat zou worden ondergebracht in de ivzw 
MYRRHA. De vraag hoe dat vervolgens moet worden vergoed en in-
gebracht, is absoluut aan de orde in de toekomst.  
 
Het Rekenhof zal in 2024 inderdaad een audit van MYRRHA uitvoeren. 
De kick-offmeeting heeft daarvoor al plaatsgehad en de peerreview zal 
worden uitgevoerd door experten van het NEA van de OESO. Daar-
voor hebben de voorbereidende vergaderingen ook al plaatsgehad.  
 
Voor mij is het niet noodzakelijk om de wet van 2003 open te breken. 
Op het punt waar we vandaag staan, is dat niet noodzakelijk en het 
maakt ook niet het voorwerp uit van een akkoord binnen de regering. 
Het is wat mij betreft dus niet aan de orde en hindert evenmin het uit-
voeren van regeringsbeslissingen, met name het inzetten op onder-
zoek en ontwikkeling inzake SMR's.  
 
Mevrouw Buyst, u vroeg naar corporate governance inzake internatio-
nale samenwerking. Dat moeten we neerschrijven in de beheersover-
eenkomst. Dat ligt natuurlijk niet alleen bij het SCK zelf. Onlangs ben 
ik nog in Roemenië geweest waar we ook over samenwerking hebben 
gesproken. Dat maakt natuurlijk ook het voorwerp uit van bilaterale ge-
sprekken die we voeren met collega's, waarin we vaak worden be-
vraagd over onze positionering.  
 
We zijn ook – dat was een vraag van mevrouw Marghem – waarnemer 
in de nucleaire alliantie, een groep opgericht door mijn collega Agnès 
Pannier-Runacher.  
 

le sujet est à l'ordre du jour dans un 
autre pays, nous serons confrontés 
à des défis en matière de transport, 
de sécurité et de non-prolifération. 
 
Ensuite, nous devons consacrer un 
grand débat à la question de savoir 
comment nous entendons valoriser 
notre propriété intellectuelle. Il a 
été décidé d'héberger le pro-
jet MYRRHA au sein de 
l'AISBL MYRRHA. Quelles en se-
ront les implications en matière 
d'intégration et de rémunération? 
 
En effet, en 2024, la Cour des 
comptes procédera à un audit de 
MYRRHA, qui sera évalué par des 
experts de l'Agence pour l'énergie 
nucléaire (AEN) de l'OCDE. 
 
Il n'y a pas d'accord au sein du gou-
vernement sur le détricotage de la 
loi de 2023, mais cette absence 
d'accord ne doit absolument pas 
entraver la recherche et le dévelop-
pement dans le domaine des PRM. 
 
Dans le cadre d'une coopération in-
ternationale, la gouvernance d'en-
treprise doit figurer dans le contrat 
de gestion. Cette disposition s'ins-
crit également dans les discus-
sions bilatérales consacrées à ce 
thème. 
 
La Belgique a une fonction d'obser-
vatrice au sein de l'alliance nu-
cléaire, créée par la ministre fran-
çaise Agnès Pannier-Runacher.  
 

J'en viens aux questions de M. Malik Ben Achour. Selon moi, aucune 
adaptation ou modification réglementaire ou légale n'est nécessaire 
pour le moment. D'ailleurs le SCK CEN ne m'indique pas le contraire. 
En fait, tous les budgets nécessaires ont été libérés. Tout peut donc se 
poursuivre comme prévu. 
 

Mijnheer Ben Achour, volgens mij 
zijn er geen aanpassingen nodig. 
SCK CEN is dezelfde mening toe-
gedaan. Alle vereiste budgetten 
werden beschikbaar gesteld. Alles 
kan zoals gepland voortgezet wor-
den.  
 

Wat uw vragen betreft, mijnheer Van Lommel, had Tractebel inderdaad 
al heel lang, nog vooraleer de regering een beslissing had genomen, 
een white paper over SMR’s. Tractebel is trouwens als provider van 
technologie daarmee bezig. Daarom hebben we ook in de deal met 
ENGIE opgenomen dat, mocht Tractebel worden verkocht of mocht er 
een intentie tot verkoop van Tractebel zijn tijdens de periode van de 
verlengde uitbating van Doel 4 en Tihange 3, de Belgische Staat een 

Bien avant que le gouvernement 
prenne une décision, Electrabel 
disposait déjà d'un livre blanc sur 
les PRM. Étant donné l'expertise 
que détient Tractebel sur ce plan, 
l'État belge a veillé à disposer d'un 
droit de préemption en cas de 



 12/12/2023 CRIV 55 COM 1227 
 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

20 

voorkooprecht heeft. Dat is omdat de nucleaire expertise wel degelijk 
bij Tractebel zit. Ze is niet per se enkel en alleen beperkt tot nucleaire 
uitbating, maar dat is ook het geval voor de expertise van de geavan-
ceerde nucleaire technologieën. Bij Tractebel zit er veel kennis die 
dienstig is voor de samenleving en ondertussen ook voor ENGIE als 
bedrijf. Voor de eerste minister en mezelf is het namelijk zeer belangrijk 
dat die expertise niet verloren gaat. Dankzij het voorkooprecht kunnen 
we de strategische kennis die wij in ons land nodig zouden hebben, bij 
ons houden. 
 
Wat mijn uitspraak over de miljardairs betreft, die kwam er tijdens de 
bespreking van de wettekst betreffende de nucleaire provisies naar 
aanleiding van de vraag van de heer Wollants om de nucleaire provisie 
ook in te zetten voor de financiering van SMR’s. Ik heb er toen namelijk 
op gewezen dat het gaat om durfkapitaal en dat het te risicovol is om 
daarvoor de provisies in te zetten, vaststellend dat de grote technolo-
gische doorbraken vaak komen van bedrijven als Amazon of dat van 
Elon Musk, die ongeacht de prijs te allen prijze iets willen, zoals de 
elektrische wagen of ruimtetoerisme. Mijn uitspraak was niet per defi-
nitie negatief. 
 
U hebt zelf aangegeven dat er mogelijk 70 designs op tafel liggen. Er 
zijn verschillende zaken mogelijk. Voor de ene is een SMR gewoon 
een kleine nucleaire centrale met dezelfde technologie of ter bestendi-
ging van nucleaire duikboten. Voor ons in België gaat het echter om de 
vierde generatie van een innovatieve technologie. Dat betekent niet 
noodzakelijk dat een en ander alleen van de nucleaire industrie zal ko-
men. Bill Gates bijvoorbeeld gelooft heel sterk daarin en zal misschien 
bereid zijn om daarvoor veel geld vrij te maken. Dan gaat het om durf-
kapitaal, maar dat is niet per definitie slecht. Technologische moons-
hots en zeker dergelijke grote doorbraken zijn vaak gefinancierd door 
dat profiel van mensen. 
 
We moeten rekening houden met allerlei ontwikkelingen. Die bestaan 
op het gebied maar SMR's maar evengoed op het gebied van geother-
mie. In Noorwegen kreeg ik informatie over de opslag van elektriciteit 
bij een zeer hoge temperatuur van water, dat dan automatisch afkoelt. 
Dat zit vandaag in een experimentele fase. Er zijn verschillende tech-
nologieën die kunnen bridgen tussen 2040 en 2050. Dat is ook de re-
den waarom de regering akkoord ging met die beslissing. We moeten 
het vizier immers openhouden. 
 
Ik werd als minister geconfronteerd met de erfenis van de huidige nu-
cleaire technologie, met name het afval. ENGIE Electrabel zal daarvoor 
15 miljard euro betalen. We hebben vandaag geen kant-en-klare  
oplossing voor het beheer ervan. Als we voortgaan met kernenergie, 
zou ik dus graag willen dat dat niet gepaard gaat met dezelfde proble-
men. 
 
U beweert dat het met de regering niet zal lukken. Eerlijk gezegd, is 
dat met een andere regering wel al gelukt? Mijn voorgangster, 
mevrouw Marghem, is nu een pasionaria. 
 

vente de Tractebel durant la pé-
riode d'exploitation de Doel 4 et Ti-
hange 3. Nous évitons ainsi toute 
perte d'expertise. 
 
Les provisions nucléaires ne peu-
vent être utilisées pour le finance-
ment des PRM. En effet, ceux-ci 
nécessitent du capital à risque, or 
les provisions ne font pas partie de 
cette catégorie. Les grandes avan-
cées technologiques sont actuelle-
ment souvent le fait de grandes en-
treprises telles qu'Amazon ou de 
personnalités telles qu'Elon Musk, 
qui désirent réaliser leurs projets 
indépendamment du prix. C'est 
dans ce contexte que j'ai évoqué 
les milliardaires et je n'ai pas voulu 
en parler négativement. Environ 70 
configurations de PRM sont pos-
sibles, allant de petites centrales 
basées sur la technologie des 
sous-marins nucléaires aux instal-
lations novatrices de quatrième gé-
nération. C'est ce dernier type que 
nous envisageons en Belgique. Il 
ne faut pas en déduire que seule 
l'industrie nucléaire sera impliquée. 
 
Bill Gates croit fermement à cette 
solution et dégagera peut-être une 
somme considérable pour la mettre 
en pratique. Le capital à risque 
n'est pas nécessairement un pro-
blème.  
 
Nous devons suivre tous les déve-
loppements, y compris, par 
exemple, en matière de géother-
mie. Plusieurs de ces technologies 
peuvent nous aider à surmonter la 
période 2040-2050.  
 
Je dois composer avec un héritage 
de la technologie nucléaire ac-
tuelle, à savoir les déchets. ENGIE 
Electrabel paiera 15 milliards d'eu-
ros pour ces déchets, mais il 
n'existe pas encore de solution 
toute faite pour leur gestion. Ce 
gouvernement ne résoudra pas ce 
problème tout de suite, mais le 
gouvernement précédent ne l’a pas 
résolu non plus.  
 

Et je dis cela, madame Marghem, avec beaucoup d'appréciation et de We moeten de wet verder wijzigen, 
mevrouw Marghem, maar tijdens 
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respect. Certes, il faut continuer à changer la loi, mais sous la législa-
ture précédente, le mantra a été "on confirme, on confirme, on con-
firme"! Avec ce gouvernement, j'assume, j'assume! 
 

de vorige legislatuur luidde de 
mantra "we bevestigen, we beves-
tigen, we bevestigen". Met deze re-
gering luidt het: "ik doe wat moet, ik 
doe wat moet". 
 

Of misschien niet. Hoe dan ook betwijfel ik of het met een andere re-
gering wel mogelijk was geweest. Het voorbeeld van MYRRHA spreekt 
voor zich: de middelen waren dan wel vrijgemaakt, maar niemand heeft 
de vraag gesteld over 2003. Hier gaat dus ook het verhaal op van de 
pot en de ketel. 
 
Mevrouw Dierick, u begrijpt mijn standpunt over de MOX-technologie 
niet. Het is één zaak in de commissie te schetsen wat de situatie is, 
maar een totaal andere zaak om dat als een optie vast te leggen waar 
naartoe wordt gewerkt. Ik ga ervan uit dat het toch de bedoeling is om 
iets te realiseren, als een non-binding tekst wordt ondertekend. Dat zou 
alvast mijn vraag zijn. 100 miljoen is beter besteed als we telkens een 
stap verder zetten. We zijn trouwens al ver geraakt: het SCK heeft zijn 
rapport al opgeleverd en er is een werkprogramma om internationale 
partners te vinden. Maar het moet altijd – ik blijf het herhalen – een 
blijvende return opleveren voor de samenleving, niet het minst voor de 
regio waar het SCK zich bevindt, onder andere in de vorm van veel 
directe en indirecte werkgelegenheid. 
 
Wat is er zoal gebeurd? Er werden ontwerpen besproken, zonder dat 
er een consensus over is bereikt, maar wat niet is, kan nog komen. Het 
was trouwens een aangename boksmatch waarbij geschermd is met 
woorden en er toch ook punten van convergentie konden worden ge-
noteerd. Ten eerste, er is eensgezindheid in de regering dat alle tech-
nologieën moeten worden bekeken. Daar zijn criteria voor afgebakend. 
Er wordt steun gegeven aan het SCK en ook tegenwind gegeven, als 
we vinden dat men beter bij de les moet zijn. Dat alles doet geen af-
breuk aan de duidelijk aanwezige wil om het project te doen slagen. Ik 
zou het overigens graag zien dat een en ander de uitzondering is die 
de regel bevestigt. Ik zou graag zien dat er daadwerkelijk resultaten 
zijn, dat er daadwerkelijk een concreet project komt dat effectief leef-
baar is, dat economisch rendabel is, dat kan worden verzekerd, dat 
flexibel is, dat niet dat afval heeft. Tot nu toe blijkt helaas dat die pro-
jecten vaak over tijd en over het budget gaan. Laat dit nu dan het pro-
ject zijn dat het tegendeel bewijst. Daarvoor kan men absoluut op mijn 
steun rekenen. 
 
Ook internationale samenwerking vind ik belangrijk. Dergelijke pro-
jecten kunnen immers niet op een eiland worden gerealiseerd. Dat 
geldt ook voor MYRRHA en voor dit project. Er moet een internationale 
samenwerking worden opgezet, waarbij ons land niet ondergaat maar 
de leiding neemt. Dat is voor mij heel belangrijk. Wij hebben de beste 
onderzoekers, de knapste knoppen. Wij maken daar geld voor vrij en 
dat moet ook effectief opbrengen. 
 
Laten we dan bekijken wat de resultaten zijn. Als er op korte termijn 
resultaten zijn, dan zullen de nodige beslissingen daaruit moeten vol-
gen. Laten we echter de kar niet voor het paard spannen. Laten we 
vooral ook niet vergeten dat we hier spreken over de periode 2040-
2050, of 2035-2040-2045, naargelang het beginpunt dat we nemen. In 
de periode voor 2035 moeten we wel grote stappen vooruit zetten. Dat 

Je doute qu'un autre gouverne-
ment y serait parvenu. 
 
S'agissant du MOX, je souhaite en-
core préciser qu'une esquisse pré-
sentée en commission, c'est en-
core autre chose que mettre expli-
citement un texte sur papier. Si un 
texte non contraignant est signé, 
l'objectif est tout de même de le ré-
aliser effectivement. Si 100 millions 
d'euros nous permettent de faire un 
pas supplémentaire à chaque fois, 
cela signifie que cet argent est en 
tout état de cause à bon escient. 
Nous avons d'ailleurs déjà accom-
pli un certain trajet: le rapport a été 
délivré par le SCK et la recherche 
de partenaires internationaux est 
en cours. Cela a des retombées 
pour la société, en particulier pour 
la région où se trouve le SCK. 
C'était un sparring match agréable, 
pour l'instant sans consensus, 
mais avec déjà des points de con-
vergence. Il existe un consensus 
au sein du gouvernement sur le fait 
que toutes les technologies doivent 
être examinées et un plan a été 
élaboré à cet effet. Nous parta-
geons en tout cas la volonté de 
faire réussir ce projet. 
 
Je ne souhaite rien de plus qu'un 
projet concret viable, rentable et 
assurable, qui produise moins de 
déchets. Ce projet est le premier 
qui va dans cette direction et c'est 
la raison pour laquelle je le sou-
tiens. Je soutiens également la 
coopération internationale, parce 
que nous ne vivons pas sur une île. 
Notre pays doit prendre les rênes, 
car nous disposons de grands ex-
perts dans ce domaine. L'argent 
que nous dégageons doit rappor-
ter. Nous devons attendre les ré-
sultats, puis, rapidement passer à 
l'action, parce que nous devrons 
commencer en 2035 ou en 2040.  
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is ook door deze regering beslist. Ik denk bijvoorbeeld aan de ver-
snelde uitrol van hernieuwbare energie. In dat kader werken we verder. 
We kunnen daar samen constructief in staan. 
 

01.17  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor uw 

antwoorden. Ik mis wel een aantal elementen, want wij hadden vrij spe-
cifieke vragen gesteld over de rol van uw regeringscommissaris in dit 
verhaal. Daarover hebt u eigenlijk niets gezegd. 
 

01.17  Bert Wollants (N-VA): Je 

n'ai pas obtenu de réponse à mes 
questions concernant le rôle de la 
commissaire du gouvernement.  
 

01.18 Minister Tinne Van der Straeten: Sorry, ik heb daar wel een 

antwoord op. Mijn regeringscommissaris is daarvan op de hoogte ge-
bracht in de vergaderingen van het Bureau van 8 juni 2023 en 7 sep-
tember 2023. Toen is daar binnen de organen van het SCK over ge-
sproken. Toen is er ook meegedeeld dat dit MoU zou worden voorbe-
reid. Mijn regeringscommissaris heeft dan teruggekoppeld naar mij. Er 
is echter geen formele beslissing geweest. Zoals ik in mijn inleiding heb 
gezegd, heeft dat mij er niet van weerhouden om op basis van de in-
formatie die ik van mijn regeringscommissaris heb gekregen die brief 
aan het SCK te richten. 
 

01.18  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Ma commissaire du gou-
vernement a été informée lors des 
réunions du Bureau des 8 juin et 
7 septembre 2023. Aucune déci-
sion formelle n'a encore été prise. 
J'ai toutefois déjà adressé un cour-
rier au SCK CEN.  
 

01.19  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, algemeen denk ik 

dat wij, zodra we over de brieven beschikken, in detail zullen kunnen 
nagaan hoe het verder moet verlopen. Ik merk alleen dat er binnen de 
regering vrij grote tegenstellingen zijn in hoe men over die hele zaak 
denkt. U hebt op een gegeven moment gezegd dat u uw woorden wel 
anders zou kaderen of iets in die zin. Voor mij is het vooral belangrijk 
om na te gaan hoe het SCK kansen krijgt om hier zaken te realiseren, 
en dat liefst binnen een termijn die logisch is. Ik probeerde enkele we-
ken geleden deze vraag te stellen aan premier De Croo en zijn vice-
premier en minister van Justitie heeft toen geantwoord dat we nu in-
vesteren in SMR's voor binnen 30 jaar. Dat is al een heel andere timing 
en dat betekent dat we toch ook andere pistes, die elkaar kunnen aan-
vullen, moeten proberen te bewandelen. 
 
Ik heb u een heel duidelijke vraag gesteld over artikel 3 en u ant-
woordde dat men perfect verder kan gaan zonder dat artikel 3 aan te 
passen. Dat is een beetje zoals zeggen dat niets u ervan weerhoudt 
om een marathon te lopen met een lading lood in uw rugzak. Dat kan 
perfect, maar ik denk niet dat het wenselijk is. We horen dat ook vanuit 
de sector. We hebben hier in mei Tractebel gehoord, dat heel duidelijk 
zei dat er aan die wet moet worden gesleuteld, als dit land even snel 
wil gaan als de ons omringende landen. De mensen van het SCK heb-
ben ons duidelijk gemaakt dat, zolang zij die wet meeslepen, zij in het 
buitenland ongeloofwaardig zijn. Zij moeten zich telkens opnieuw ver-
dedigen vanwege die wet, terwijl die energie veel beter in andere zaken 
zou kunnen worden gestoken. 
 
Als u hier laat uitschijnen dat uw standpunt over artikel 3 van de wet 
op de kernuitstap hetzelfde is als het standpunt van het SCK, dan heb 
ik daar mijn bedenkingen bij. Als wij morgen aan het SCK vragen of het 
ertegen is dat artikel 3 uit de wet op de kernuitstap verdwijnt, dan denk 
ik niet dat het ons zal zeggen dat het daartegen is. Ik heb de vraag aan 
u gesteld en uit alles wat u zegt, blijkt dat u daar wel tegen bent. De 
vraag is dus in welke richting we nu verder zullen gaan. 
 
Collega's, ik denk dat het Parlement hierin ook stappen moet zetten, 
want de minister heeft duidelijk gezegd dat dit in het lijstje staat van al 
die zaken die geblokkeerd zijn in de regering, naast het sociaal tarief, 

01.19  Bert Wollants (N-VA): Dès 

que nous disposerons des cour-
riers, nous serons en mesure de 
définir en détail les prochaines 
étapes. Les avis divergent au sein 
du gouvernement et le dossier est 
bloqué. 
 
Nous devons nous pencher sur les 
possibilités qu'a le SCK CEN d'ac-
complir des réalisations en la ma-
tière, de préférence dans un délai 
raisonnable. Il y a quelques se-
maines, un vice-premier ministre a 
indiqué que nous investissons au-
jourd'hui dans les PRM pour les 
30 prochaines années. C'est un 
tout autre échéancier, ce qui signi-
fie que nous devons encore explo-
rer d'autres pistes supplémen-
taires. 
 
Il est tout à fait possible, selon moi, 
de poursuivre sans modifier l'ar-
ticle 3, mais le secteur se demande 
si c'est souhaitable dans la mesure 
où la Belgique veut avancer aussi 
vite que ses voisins. Pour le SCK 
CEN, nous perdons toute crédibi-
lité à l'étranger tant que nous nous 
encombrons de cette loi. Nous de-
vons sans cesse nous justifier à cet 
égard, alors que nous ferions 
beaucoup mieux d'utiliser cette 
énergie à d'autres fins. Il est faux 
que la position de la ministre con-
cernant l'article 3 coïncide avec 
celle du SCK CEN. 
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naast de fiscale hervorming, naast haar eigen voorstel om op lange 
termijn om te gaan met CO2-neutrale energiebronnen en dat soort din-
gen meer. Misschien moeten we dat dan niet binnen de regering doen, 
misschien moeten we dat wel in het Parlement doen. Ik merk dat daar 
een groot draagvlak voor bestaat. We hebben onlangs nog de peiling 
gehad over het aantal mensen dat vond dat de wet op de kernuitstap 
behouden moest blijven zoals die nu is. Dat was een kleine minderheid. 
Ik zie dus niet goed in waarom we daar nog langer mee zouden talmen.  
 
Mijnheer Van Lommel, ik moet u gelijk geven, van dit soort gedachte-
wisselingen hadden we van tevoren de uitslag op papier kunnen zet-
ten. Misschien moeten we daar eens werk van maken als parlements-
leden en stappen vooruit zetten in de plaats van te surplacen, zoals we 
dat nu al anderhalf jaar doen. 
 

 
Peut-être faudrait-il que le gouver-
nement passe la main au Parle-
ment, où cette question bénéficie 
d'un soutien important. En effet, 
nous faisons du surplace depuis un 
an et demi déjà.  
 

01.20  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, ik wil alleen 

even tussenkomen omdat sommigen hier verwijzen naar de publieke 
opinie. Wat mensen belangrijk vinden, is dat het licht blijft branden en 
dat dit betaalbaar is. Dan is het goed dat er onderzoek gebeurt naar de 
mate waarin de SMR's daar eventueel een onderdeel van zouden kun-
nen zijn. Denkt u echter niet dat mensen ook wakker liggen van het feit 
dat dit veilig moet gebeuren? Denkt u echt niet dat mensen ook wakker 
liggen van het feit dat dit minder afval met zich moet meebrengen dan 
de centrales die er op dit moment zijn? Denkt u echt dat mensen ook 
niet wakker liggen van het feit dat dit betaalbaar moet zijn? Denkt u 
echt niet dat mensen ook wakker liggen van het feit dat er geen gevaar 
mag zijn van proliferatie? Als u verwijst naar de publieke opinie, wat 
terecht is, moet u er natuurlijk ook wel voor zorgen dat die publieke 
opinie voldoende geïnformeerd is. Dan is het heel belangrijk dat we 
kritische vragen blijven stellen en dat er een partij is die denkt aan de 
veiligheid en de portemonnee van de mensen.  
 

01.20  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Les citoyens veulent qu'on pré-
serve l'électricité et que l'énergie 
soit abordable, mais l'opinion pu-
blique doit également être suffi-
samment informée. Les citoyens 
se préoccuperont réellement du fait 
qu'il ne peut y avoir aucun risque 
de prolifération. C'est pourquoi 
nous devons persister à poser des 
questions critiques dans l'intérêt de 
la sécurité et du portefeuille de nos 
concitoyens.  
 

01.21  Reccino Van Lommel (VB): Wat die portemonnee van de men-

sen betreft, misschien moeten wij eens horen wat de publieke opinie 
daar echt over te zeggen heeft. U zegt dat Groen denkt aan de porte-
monnee van de mensen. Ik denk niet dat de mensen dat zo… 
 

 

01.22  Kim Buyst (Ecolo-Groen): (…) 

 

 

01.23  Reccino Van Lommel (VB): Oké, een partij, dan laten wij dat 

in het midden.  
 
Wat vinden de mensen over hun portemonnee en alle maatregelen die 
genomen moeten worden? Wat vinden zij van het feit dat er heel wat 
investeringen zullen moeten gebeuren in hun woning, investeringen 
die ze niet kunnen betalen en waardoor ze heel sterk geraakt zullen 
worden in hun portemonnee? Laten wij dan nog eens spreken over de 
portemonnee van de mensen.  
 
Het SCK heeft hier in het Parlement effectief uitspraken gedaan over 
de wet op de kernuitstap. Ze hebben tijdens de hoorzitting heel duide-
lijk gezegd dat het bewuste artikel 3 geschrapt moet worden om ge-
loofwaardig te zijn. Zij zeggen dat zij internationaal ten aanzien van de 
industrie niet geloofwaardig zijn zolang wij die wet op de kernuitstap 
hebben. Dat wil ik hier heel graag onderstrepen. Het is dus niet zo dat 
het SCK dat niet zou willen.  
 

01.23  Reccino Van Lommel 

(VB): Que pensent les citoyens des 
mesures prises et du fait qu'ils de-
vront réaliser des investissements 
très onéreux dans leur logement? 
Le CEN a clairement indiqué au 
Parlement que tant que nous au-
rions une loi sur la sortie du nu-
cléaire, nous ne serions pas cré-
dibles sur le plan international et 
vis-à-vis de l'industrie. Pour amé-
liorer cette crédibilité, l'article 3 doit 
donc être supprimé. De nom-
breuses propositions qui devaient 
être examinées dans cette com-
mission ont déjà été reportées au 
motif qu'il fallait attendre la position 
du gouvernement. Or cet échange 
de vue d'aujourd'hui ne nous a pas 
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Er werd in deze commissie al heel vaak gezegd dat wij moesten wach-
ten op initiatieven van de regering. Dat is de reden waarom voorstellen 
heel vaak werden uitgesteld, met het argument dat wij moesten wach-
ten op wat de regering daarover zou zeggen. Wij hebben vandaag een 
gedachtewisseling. We hebben heel goed kunnen luisteren naar wat 
de regering daarover te zeggen heeft, maar eigenlijk zijn wij niet echt 
wijzer geworden ten opzichte van het begin van deze gedachtewisse-
ling.  
 
Ik denk persoonlijk dat wij nu de weg van het Parlement moeten vol-
gen, mijnheer de voorzitter. Er liggen hier heel wat voorstellen op tafel 
en het wordt gewoon tijd om die nu, los van de regering, verder te be-
handelen. Dat is ook een noodzaak, want wij zien dat wij er met de 
regering alleen niet zullen raken. Er is het argument dat het initiatief 
aan de regering is en dat zij eerst de kans moet krijgen. Die kans is 
gegeven en we zien dat ze er niet uit raakt. Ik stel voor dat wij die 
wetsvoorstellen binnenkort gewoon allemaal weer op de agenda zet-
ten.  
 
Mijnheer de voorzitter, misschien vindt u het vreemd dat mijn fractie 
geen voorstel heeft ingediend. Ik zal de reden daarvoor geven. Wij heb-
ben in 2019 al een voorstel in deze commissie behandeld dat ook de 
schrapping inhield van dat bewuste artikel 3. Dat werd toen wegge-
stemd. Daardoor kan ik dat wetsvoorstel nu niet opnieuw indienen. Wij 
zullen echter de voorstellen van de andere fracties die nu op tafel lig-
gen met veel enthousiasme steunen, omdat deze volledig overeenko-
men met wat wij in 2019 hebben ingediend.  
 

appris grand-chose. Je pense dès 
lors que nous devons à présent 
suivre la voie parlementaire. Il est 
temps que les propositions en la 
matière soient examinées indépen-
damment du gouvernement. Celui-
ci a eu l'occasion de s'exprimer. Je 
propose que nous portions à nou-
veau ces propositions de loi à 
l'ordre du jour sans plus attendre. 
Cette fois, mon groupe n'a pas dé-
posé de texte étant donné qu'une 
proposition tendant à supprimer 
l'article 3 a déjà examinée en com-
mission en 2019. 
 
Nous soutiendrons toutefois avec 
enthousiasme les propositions qui 
ont été déposées par les autres 
groupes.  
 

01.24  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

remercie pour vos nombreuses réponses.  
 
Effectivement, on peut signer des documents qui s'ils sont déclarés 
non liants, le sont en réalité. Toutefois, je voulais simplement savoir si 
vous aviez une garantie écrite qu'il en était bien ainsi du SCK CEN, 
garantie qui seule, me semble-t-il, peut être opposable aux tiers. Il est 
vrai qu'il y a place pour la discussion.  
 
Vous avez été avertie par votre commissaire de gouvernement. Vous 
ne m'avez pas répondu sur la question de savoir si le contrat de gestion 
relatif au SCK CEN prévu dans l'accord de gouvernement du 30 sep-
tembre 2020 était désormais conclu ou non et si, dans ce cadre, vous 
preniez en compte l'incident dont il est question pour élargir les pou-
voirs du représentant du gouvernement? Après mon intervention, j'ima-
gine que vous allez répondre en la matière.  
 
Madame la ministre, je vais être clémente et bienveillante en répondant 
à ce que vous avez dit. Vous vous trouvez dans un gouvernement qui 
se trouve à la tête du pays et est face à une société qui a fortement 
évolué, notamment sous l'impulsion des circonstances. Cela tombe sur 
vous, c'est ainsi. J'ai vécu la même expérience. La société allait dans 
l'autre sens.  
 
Tous les gouvernements, depuis 2003, où nous étions bien loin de 
l'échéance, se préoccupaient fort peu du "comment va-t-on y arriver 
techniquement" ou du "est-ce qu'on va vraiment le faire", "est-ce que 
c'est vraiment cela qui va nous poser des problèmes d'approvisionne-
ment?" Je rappelle quand même que M. Deleuze malgré tout, dans 

01.24  Marie-Christine Marghem 

(MR): Ik vroeg u of u een schrifte-
lijke garantie van SCK CEN over 
het niet-bindend karakter van de 
ondertekende documenten had. U 
hebt niet aangegeven of het be-
heerscontract van SCK CEN geslo-
ten werd, en evenmin of er reke-
ning gehouden werd met het inci-
dent om de bevoegdheden van de 
vertegenwoordiger van de regering 
uit te breiden. 
 
Sinds 2003 hebben de regeringen 
zich maar weinig bekommerd om 
de technische haalbaarheid van de 
kernuitstap. De heer Deleuze had 
toegegeven dat hij niet wist hoe 
men moest te werk gaan en ver-
klaard dat men in geval van een be-
voorradingsprobleem kon teruggrij-
pen naar artikel 9, bij wijze van vei-
ligheidsmaatregel. De maatschap-
pij is sterk veranderd. Een grote 
meerderheid van de bevolking stelt 
vast dat kernenergie een hefboom 
is om de klimaatontregeling tegen 
te gaan.  
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cette espèce d'imprécision globale, avait dit qu'on ne savait pas com-
ment le faire. On avait dit que s'il y a un problème de sécurité d'appro-
visionnement, on prévoit un vase d'expansion, une sécurité. C'était le 
fameux article 9. Aujourd'hui, que se passe-t-il? Non seulement la so-
ciété belge – dans quasiment la majorité des cas: jusqu'à 87 % des 
sondés – mais également la société européenne ainsi que la société 
mondiale constatent qu'un des leviers puissants et efficaces pour lutter 
contre le dérèglement climatique, c'est l'utilisation de l'énergie nu-
cléaire. Donc, évidemment, toutes nos propositions de loi déposées 
aussi bien lorsque nous étions dans la majorité que lorsque nous étions 
dans l'opposition, prévoient l'abrogation de l'article 3.  
 
Je dépose une proposition de loi le 30 mars 2022 et d'autres en ont 
déposé d'autres, je le répète, ce qui signifie qu'il y a une majorité pour 
cela. Pour la première fois dans ce pays! Vous avez dit tout à l'heure: 
"Vous avez beau être passionnée, finalement, cela ne changera rien 
parce qu'il n'y a pas de majorité". Mais il y a une majorité! Elle est là. 
Évidemment, pour des raisons qui vous sont personnelles et politiques, 
vous ne voulez pas y entrer, mais ce n'est pas un problème. C'est une 
question de temps.  
 
Le 30 mars 2022 je dépose cette proposition de loi qui non seulement 
prévoit la prolongation de certains réacteurs, mais abroge aussi l'ar-
ticle 3 et en même temps abroge l'article 179, §4, de la loi du 8 août 
1980 qui prévoit, dans sa facture actuelle, que le retraitement des ma-
tières fissiles en Belgique ne peut débuter que lorsque les chambres 
législatives se seront prononcées sur son principe. Je réponds à cette 
situation en proposant que les chambres législatives se prononcent sur 
ce principe puisque, dans la loi, si on enlève simplement ce §4, ou si 
on modifie, comme je propose de le faire dans ma proposition, la loi à 
cet endroit, on voit que la politique de gestion à long terme a été aban-
donnée en la matière. Cela a permis, et c'est cela qui a fait l'objet du 
début de l'intervention de notre collègue Wollants, une réflexion scien-
tifique et un prototype MYRRHA qui est destiné précisément, dans un 
certain temps, à broyer ou plus exactement à brûler ces déchets, ou à 
en retirer la capacité énergétique pour l'utiliser à nouveau dans la pro-
duction d'énergie électrique. 
 
Vous êtes en train de nous dire: "Nous avons développé MYRRHA, 
nous l'avons soutenu, et nous n'avons quand même pas à abroger l'ar-
ticle 3". Mais ce n'était pas nécessaire, puisqu'il s'agit d'un prototype. 
Cela veut dire que c'est quelque chose qui doit encore faire l'objet 
d'énormément d'études et qui est loin d'être au point. Par contre, les 
SMR existent, dans le monde. Des travaux commencent dans le 
monde. Des déclarations ont lieu dans ce pays, prévoyant qu'en 2035-
2040, nous pourrions et nous désirons avoir des SMR sur notre sol. 
 
On n'est donc pas dans le prototype. On est dans l'action, dans l'opé-
rationnel. Pour développer cet opérationnel, être crédibles aux yeux du 
monde et rester pionniers en la matière, nous avons besoin de mon-
trer… Car tout le monde nous rit au nez. Pour ma part, cela ne me 
dérange pas. On peut rire. L'humour est une grande qualité. C'est une 
preuve d'intelligence. En même temps, il ne faut pas se rendre ridicule 
et dire que, d'un côté, on veut des SMR, avec des tas de propositions 
de loi qui vont dans le même sens, et, de l'autre, ne pas faire en sorte 
de libérer le cadre législatif qui permet leur réalisation concrète. 
 
La majorité qui pourrait soutenir un tel projet est là. Elle existe. Ce n'est 

Alle wetsvoorstellen die we indien-
den, zowel vanuit de meerderheid 
als vanuit de oppositie, voorzien in 
de opheffing van artikel 3. Er is een 
meerderheid om daarover te stem-
men, maar u weigert daartoe over 
te gaan om politieke redenen. Dat 
is geen probleem, het is een kwes-
tie van tijd. 
 
Het voorstel dat ik op 30 maart 
2022 indiende omvat het langer 
openhouden van reactoren en de 
opheffing van artikel 3 en van arti-
kel 179, § 4 van de wet van 8 au-
gustus 1980, dat bepaalt dat er pas 
kan overgegaan worden tot opwer-
king van splijtstoffen nadat de wet-
gevende kamers zich hierover prin-
cipieel hebben uitgesproken. Op 
termijn zal het MYRRHA-prototype 
de energetische capaciteit van het 
kernafval opwerken en opnieuw 
gebruiken om elektriciteit te produ-
ceren. Dat prototype vergt nog on-
derzoek en moet nog op punt ge-
steld worden. Daartoe is het niet 
nodig artikel 3 op te heffen. SMR's 
zijn daarentegen in volle ontwikke-
ling en sommigen verwachten dat 
we rond 2035 wel eens zouden 
kunnen wensen dat we er op ons 
grondgebied hebben. 
 
Het gaat dus niet over een proto-
type, maar over een operationele 
uitrol. We mogen ons echter niet 
belachelijk maken door enerzijds te 
beweren dat we SMR's willen, 
maar anderzijds geen invulling te 
geven aan het wetgevende kader 
voor de realisatie ervan.  
 
Er is een meerderheid om een der-
gelijk project te steunen. Die wordt 
misschien niet gevormd door de re-
geringspartijen, maar in de vorige 
regering kon ik zelfs geen alterna-
tieve meerderheid vinden voor een 
dergelijk project. U weet dat die er 
vandaag wél is.  
 
U zou zich grootmoedig kunnen to-
nen door tegemoet te komen aan 
de wil van de meerderheid in dit 
Parlement, die de meerderheid van 
de Belgische bevolking  
vertegenwoordigt! 
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évidemment peut-être pas celle qui est représentée aujourd'hui dans 
le gouvernement mais, sous le gouvernement précédent, je n'avais 
même pas de majorité alternative pour ce genre de projet! Aujourd'hui, 
il y en a une. Je vous le dis et vous le savez. 
 
Il est donc bien clair que vous pourriez faire œuvre – et je veux conti-
nuer à être bienveillante et clémente avec vous – de hauteur d'esprit si 
vous compreniez ce que la majorité de ce Parlement, qui représente la 
majorité de la population belge, veut et, donc, allez dans ce sens-là! 
 
Je pense qu'il faut vraiment réfléchir à tout cela et avoir désormais une 
action cohérente, dont les paroles et les actes convergent, et non pas 
une parole qui ne veut rien dire, puisque, derrière, il n'y a pas d'action. 
 

 
We moeten blijk geven van een 
consequente aanpak, in woord en 
daad!  
 

Le président: Madame Marghem, je vous remercie pour votre bienveillance que j'ai perçue parfois un peu 
plus, parfois un peu moins. Je me rends bien compte que nous sommes dans une période pré-électorale où 
il y a effectivement parfois urgence de se positionner. 
 

01.25  Marie-Christine Marghem (MR): Monsieur le président, je ne dis rien de nouveau. J'ai toujours dit la 

même chose. 
 
Le président: Oui, oui. 
 

01.26  Marie-Christine Marghem (MR): Quand même. 

 

 

01.27  Christian Leysen (Open Vld): Ik wil maar zeggen dat de rege-

ring naar mijn mening veel verder is gegaan dan wij allen mogelijk had-
den geacht bij het begin van de legislatuur. 
 
De discussie gaat natuurlijk over de vraag of wij de wet nu structureel 
moeten veranderen. Het thema van de geloofwaardigheid is niet echt 
geloofwaardig. Het is hier ook gezegd. Uiteindelijk hebben wij hier een 
MoU, ondertekend door het SCK. Internationaal heeft Tractebel een 
consortium aangekondigd. 
 
Ik begrijp dus de wens om de wet te wijzigen. Ik kan mij erin vinden dat 
die gewijzigd moet worden. Ik ben er echter niet van overtuigd dat die 
wijziging nu de prioriteit van de huidige regering moet zijn en dat ze ter 
zake met een wetsontwerp naar buiten moet komen. 
 
Dat neemt echter niet weg dat het Parlement werk kan maken van een 
grondige studie over de manier waarop een en ander zou kunnen ge-
beuren. 
 
Ik zou echter ook voorzichtig zijn met te stellen dat er in het Parlement 
een meerderheid is om de stemming van een dergelijk voorstel te 
agenderen. 
 
Ik moet alleszins opmerken dat de eerste minister en ik persoonlijk al-
tijd hebben geloofd dat er een toekomst voor het nucleaire zou zijn. 
Daarom meen ik niet dat een dergelijke wijziging de prioriteit is. Het is 
immers niet omdat de wet wordt veranderd dat er opeens kerncentra-
les zullen worden bijgebouwd. Daarvoor zijn er nog veel wetgeving, 
toestemmingen en andere zaken nodig. Dat wou ik even duidelijk stel-
len. 
 
Ik ben van mening dat de regering niet alleen bezig is met haar huis-
werk, maar dat het voor haar ook prioritair is om dat huiswerk af te 

01.27  Christian Leysen (Open 

Vld): Le gouvernement est allé 
beaucoup plus loin que ce que 
nous jugions possible au début de 
la législature. Il s'agit à présent de 
savoir si un changement structurel 
doit être apporté à la loi. Un MoU a 
été signé par le SCK CEN et 
Tractebel a annoncé un consor-
tium. Je comprends le souhait de 
modifier la loi, mais j'estime qu'il ne 
s'agit pas d'une priorité pour le gou-
vernement en fonction. Il se peut 
également qu'il n'y ait pas de majo-
rité pour inscrire une telle proposi-
tion à l'ordre du jour. Néanmoins, le 
Parlement peut s'intéresser à une 
étude approfondie sur la manière 
de procéder. Ce n'est pas non plus 
parce que le premier ministre et 
moi-même croyons en l'avenir du 
nucléaire qu'une modification légi-
slative entraînerait d'emblée l'ap-
parition de nouvelles centrales. 
Quantité d'initiatives législatives et 
d'autorisations seront nécessaires 
à cet effet. Le gouvernement doit 
avant tout finaliser sa copie. À cet 
égard, le Parlement peut exprimer 
ses préoccupations quant à une vi-
sion à long terme qui soit propice à 
restaurer la confiance. Mener une 
politique judicieuse, c'est aussi 
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werken. Bijgevolg zal er nog heel wat werk aan de winkel zijn voor ons 
voor het einde van de legislatuur. Het Parlement mag effectief de be-
zorgdheid tonen die de regering misschien enigszins meer had kunnen 
uiten, namelijk de bezorgdheid over een vertrouwenwekkende lange-
termijnvisie. 
 
Mevrouw de minister, het enthousiasme of het vertrouwen dat over tien 
jaar nodig is, lijkt mij echter niet erg belangrijk lijkt te zijn. Ik heb vaak 
als argument gehoord dat een en ander pas voor over tien jaar zou 
zijn. Wij hebben in de gesprekken die wij daarover in het buitenland 
hebben gevoerd, gehoord dat een goed beleid ook inhoudt dat men 
durft na te denken over het kader dat men over tien jaar wil hebben. 
Daarvoor moeten wij nu al de bakens uitzetten. Voor iedereen geldt 
ook dat wij ter zake een brede consensus moeten trachten te maken. 
 
U hebt nog een punt vermeld, dat voor mij belangrijk is en dat ik had 
opgenomen in mijn vraag. De nieuwe nucleaire faciliteiten en kernre-
actoren vergen internationale samenwerking. België kan dat niet alleen 
doen. Er zullen keuzes moeten worden gemaakt omdat er veel ontwer-
pen zijn. Ik kan dus alleen maar toejuichen dat er samenwerkingsver-
banden bestaan. In Europees verband maar ook ruimer zijn allianties 
nodig die daarin keuzes maken. 
 
Ik verheug me in het bijzonder over het feit dat de regering in de ak-
koorden heeft opgenomen dat de nucleaire knowhow van Tractebel 
niet kan worden verkocht of alleszins dat de regering een soort voor-
kooprecht daarop heeft. Indertijd heb ik daarvoor gepleit in de commis-
sie. Tractebel is een dochter van ENGIE Electrabel, die uit de nucleaire 
sector wil stappen, maagdelijk schoon wil zijn en zich commercieel als 
speler in hernieuwbare energie wil profileren. 
 
Last but not least, ondernemerschap is vertrouwen hebben in de toe-
komst, durven na te denken over de lange termijn en durven risico's te 
nemen. Dan laat ik aan u de woordenschat van hoe ondernemers den-
ken. Ze blijven een belangrijke rol spelen, want een maatschappij die 
enkel werkt door het indekken van alle risico's van ondernemers door 
een contract for difference, is geen goede zaak. Soms moet men dat 
doen, maar vooral niet te veel, want dan belanden we in een soort van 
staatseconomie waarin ondernemen enkel betekent: voor wat krijg ik 
subsidies of garanties van de overheid? 
 

oser réfléchir au cadre souhaité à 
un horizon de 10 ans. 
 
Les nouvelles installations nu-
cléaires et les nouveaux réacteurs 
nucléaires requièrent une coopéra-
tion internationale. Parmi les nom-
breux modèles, des choix devront 
être opérés dans un contexte euro-
péen, mais aussi avec des al-
liances plus larges. Je me réjouis 
que le gouvernement ait inclus 
dans les accords que le savoir-faire 
nucléaire ne peut être vendu et qu'il 
existe une sorte de droit de pré-
emption. Tractebel souhaite deve-
nir un acteur du marché des éner-
gies renouvelables. Entreprendre, 
c'est oser prendre des risques et la 
collectivité ne peut pas couvrir tous 
ces risques. En effet, dans ce cas, 
nous nous retrouverions dans une 
sorte d'économie d'État où l’entre-
preneuriat serait stimulé par des 
subsides ou des garanties des 
pouvoirs publics.  
 

01.28  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur le président, je n'ai 

effectivement pas répondu à la question de Mme Marghem sur le con-
trat de gestion.  
 
En principe, le texte est prêt. Nous sommes en train de faire un toilet-
tage technique. Il s'agit par exemple des abréviations qui sont utilisées, 
mais aussi des références croisées.  
 
Ce processus a pris plus de temps que prévu, entre autres car le di-
recteur général du SCK CEN a changé et qu'ils ont mis au point un 
autre plan stratégique. Nous voulions donner l'opportunité au 
SCK CEN de mettre dans le contrat de gestion leurs missions straté-
giques. Ce type de contrat doit contenir des éléments provenant des 
deux parties et, même si cela a pris un peu de temps, ces échanges 
sont nécessaires pour établir la confiance.  
 

01.28 Minister Tinne Van der 

Straeten: Mevrouw Marghem, we 
zijn momenteel technische verbe-
teringen aan het aanbrengen aan 
de tekst van de beheersovereen-
komst. 
 
De nieuwe directie van SCK CEN 
heeft een ander strategisch plan 
goedgekeurd en wij wilden dat in 
de tekst integreren. Dat soort van 
overeenkomst moet punten van 
beide partijen bevatten en die ge-
sprekken zijn noodzakelijk om ver-
trouwen op te bouwen. 
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Je veux avoir une discussion avec le SCK CEN concernant la coopé-
ration internationale. Il s'est passé ce qui s'est passé. Mon but n'est 
pas de les enchaîner, ils doivent aussi avoir la liberté d'avoir des 
échanges internationaux. Voyons avec eux comment inclure cette li-
berté sans que cela implique une mise sous tutelle, dans un esprit de 
confiance et non de méfiance.  
 

Ik wil met SCK CEN een debat aan-
gaan met betrekking tot de interna-
tionale samenwerking. SCK CEN 
moet de vrijheid krijgen om interna-
tionale partnerschappen te sluiten, 
zonder dat dat betekent dat men 
onder toezicht geplaatst wordt.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

02 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’intérim à la Direc-

tion générale de l'Énergie du SPF Économie" (55039582C) 

02 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De interim-directeur-

generaal van de Algemene Directie Energie bij de FOD Economie" (55039582C) 
 

02.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, depuis 

de nombreuses années, la fonction de directeur général Énergie du 
SPF Économie est assumée par intérim. Pourriez-vous m'informer de 
la situation d'une procédure de sélection relative à cette fonction man-
dataire? 
 

02.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): De functie van directeur-ge-
neraal van de AD Energie van de 
FOD Economie wordt al jarenlang 
ad interim waargenomen. Hoe zit 
het met de selectieprocedure?  
 

02.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, la pro-

cédure de sélection n'a pas encore été lancée. 
 

02.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Die werd nog niet opge-
start.  
 

02.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

remercie pour votre réponse. 
 
Je crois savoir que la personne à la tête du SPF Énergie attend cela 
depuis longtemps. Peut-être qu'un jour, elle aura la possibilité de voir 
dans les faits concrétisée la haute fonction qu'elle occupe. 
 

02.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): De persoon die aan het 
hoofd staat van de AD Energie 
wacht daar al lang op.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La contribution de 

répartition nucléaire 2023" (55039583C) 

03 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De repartitiebijdrage 

voor 2023" (55039583C) 
 

03.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, pourriez-

vous m'indiquer quel est le montant net de la contribution de répartition 
nucléaire pour l'année 2023 pour chacun des propriétaires ou exploi-
tants? 
 
Vu le nouveau triennat 2023-2024-2025 prévu dans la loi, pourriez-
vous m'indiquer à quel niveau s'élève le montant minimum pour cette 
période? 
 
Par la même occasion, en garantissant la transparence, pourriez-vous 
transmettre les documents suivants à notre commission: 
- la décision (B)2555 de la CREG relative à la fixation des coûts fixes 
et variables des centrales soumises à la contribution de répartition 
(Doel 3, Doel 4, Tihange 2 et Tihange 3) à appliquer pour les années 
2023, 2024 et 2025; 

03.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Hoeveel bedraagt de nucle-
aire repartitiebijdrage voor elke ei-
genaar of exploitant in 2023 netto? 
Wat is, gelet op het triënnium 2023-
2024-2025 waarin de wet voorziet, 
het minimumbedrag voor deze pe-
riode? 
 
Kunt u de commissie de volgende 
documenten bezorgen: beslissing 
(B)2555 van de CREG over de 
vastlegging van de vaste en varia-
bele kosten voor de centrales on-
derworpen aan de repartitiebij-
drage toe te passen voor de jaren 
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- l'avis (A)2566 de la CREG relatif à la marge de profitabilité de la pro-
duction industrielle d'électricité par fission de combustibles nucléaires 
par les centrales pour l'année 2022; 
- l'avis (A)2567 de la CREG sur la détermination du montant minimal 
annuel de la contribution de répartition, applicable pour une période de 
trois ans, soit les années 2023, 2024 et 2025; 
- la proposition E2-N-2023-001037 de la Direction générale de l'Éner-
gie afin de permettre la détermination du montant de la contribution de 
répartition pour l'année 2023? 
 

2023, 2024 en 2025; advies 
(A)2566 van de CREG betreffende 
de rentabiliteitsmarge voor de indu-
striële productie van elektriciteit 
door splijting van splijtstoffen door 
de elektriciteitscentrales voor het 
jaar 2022; advies (A)2567 van de 
CREG over de bepaling van het 
jaarlijks minimumbedrag van de re-
partitiebijdrage voor de jaren 2023, 
2024 en 2025; voorstel E2-N-2023-
001037 van de Algemene Directie 
Energie voor de bepaling van het 
bedrag van de repartitiebijdrage 
voor 2023?  
 

03.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, je vous 

renvoie à l'arrêté royal du 27 septembre 2023 publié le 3 octobre 2023 
pour les montants que vous me demandez. Le montant minimal appli-
cable pour la période 2023-2024-2025 est fixé à 1 086 923 366 euros. 
Le montant de le contribution de répartition pour l'année 2023 est fixé 
à 996 515 164,92 euros. J'ai encore d'autres chiffres à vous communi-
quer mais je les transmettrai au secrétariat.  
 
En ce qui concerne les documents que vous me demandez, je n'ai au-
cune objection à ce que la version non confidentielle vous soit commu-
niquée. Vous pouvez les demander vous-même ou ils seront transmis 
au secrétariat.  
 

03.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Het KB voorziet in een 
minimaal bedrag dat van toepas-
sing is voor 2023, 2024 en 2025 
van 1.086.923.366 euro. Het be-
drag van de repartitiebijdrage voor 
2023 werd vastgelegd op 
996.515.164,92 euro.  
 
Ik zal u andere cijfers schriftelijk 
bezorgen en u de gevraagde docu-
menten toesturen.  
 

03.03  Marie-Christine Marghem (MR): Vous pouvez les envoyer via 

le secrétariat. Je vous en remercie, madame la ministre. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

04 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La fuite du gazoduc 

Balticconnector" (55039584C) 

04 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het lek in de Baltic-

connector" (55039584C) 
 

04.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, les mé-

dias nous ont annoncé la fermeture le 8 octobre dernier du gazoduc 
Balticconnector, situé entre la Finlande et l'Estonie, et ce à la suite 
d'une fuite qui, selon les autorités, a été provoquée par une interven-
tion extérieure. Selon le gestionnaire du gazoduc, les travaux de répa-
ration prendront cinq mois. L'approvisionnement en gaz de la Finlande 
sera réalisé par navires GNL (gaz naturel liquéfié). 
 
Disposez-vous d'informations complémentaires à ce sujet? 
 
Cet incident est-il de nature à affecter la sécurité d'approvisionnement 
de notre pays en GNL ainsi que le prix payé par les consommateurs 
belges? 
 
Quelles mesures supplémentaires avez-vous prises à la suite de cet 
incident pour protéger davantage les gazoducs belges ou liés à la Bel-
gique? 
 

04.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Op 8 oktober werd de gas-
pijpleiding Balticconnector, die tus-
sen Finland en Estland loopt, afge-
sloten na een lek. De herstellings-
werken zullen vijf maanden in be-
slag nemen. Finland zal door lng-
schepen van gas voorzien worden. 
 
Beschikt u over bijkomende infor-
matie? Kan dit incident gevolgen 
hebben voor de continuïteit van de 
lng-voorziening van ons land en de 
prijs die de consument betaalt? 
Welke bijkomende maatregelen 
hebt u naar aanleiding van dit inci-
dent genomen om de Belgische of 
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Votre administration ou vous-même avez-vous pris contact avec votre 
homologue finlandais? 
 
Quelles conclusions politiques tirez-vous d'une telle dépendance de la 
Belgique au gaz naturel, qu'il soit importé par gazoduc ou par na-
vires GNL?  
 

met België verbonden gaspijplei-
dingen te beschermen? Hebt u 
contact opgenomen met uw Finse 
ambtgenoot? Welke conclusies 
trekt u uit het feit dat ons land der-
mate afhankelijk is van aardgas, 
dat via gaspijpleidingen of lng-
schepen ingevoerd wordt?  
 

04.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, tout in-

cident ou menace pour l'approvisionnement en gaz de l'Europe est 
suivi de près par les gestionnaires de réseau de transport européen et 
les équipes de gestion de crise, sous l'égide du groupe de coordination 
pour le gaz européen. 
 
Nous avons été informés, peu après l'incident du 8 octobre sur le Bal-
ticconnector, et avons ensuite évalué l'impact potentiel sur la Belgique. 
En ce qui concerne la sécurité d'approvisionnement en gaz naturel, 
une réunion de coordination et de suivi ad hoc a eu lieu au sein du 
Groupe de coordination pour le gaz en date du 11 octobre. Durant cette 
réunion, nos collègues finlandais et estoniens ont fait un état de la si-
tuation. 
 
Le point a également été abordé par les représentants de la Finlande 
et de l'Estonie lors de la IEA Task Force on Gas and Clean Fuels Mar-
ket Monitoring and Supply Security en date du 13 octobre. La Finlande 
et l'Estonie ont rapidement maîtrisé la situation. La capacité d'importa-
tion du gaz naturel liquéfié en Finlande est suffisante pour l'hiver. 
Quant à l'Estonie, elle a pu rapidement s'approvisionner en Lettonie. 
 
Par ailleurs, le stockage sur le site d'Inčukalns, comme de nombreuses 
autres installations de stockage européennes, a déjà été effectué à 
plus de 95 % – ce qui représente deux milliards de mètres cubes – et 
peut couvrir les besoins en gaz de l'Estonie pendant près de trois mois. 
En outre, les États baltes peuvent faire appel à la Pologne pour leurs 
besoins en gaz. Par conséquent, il n'y a eu aucun problème pour la 
sécurité de l'approvisionnement européen et pour la Belgique. 
 
Les mesures prises l'année dernière pour réduire la consommation de 
gaz et remplir les installations de stockage semblent avoir été un bon 
choix. Les marchés du gaz en Europe ont réagi nerveusement. Le TTF 
a atteint des prix supérieurs à 50 euros par mégawatt/heure, mais 
notre bourse belge ZTP est restée plusieurs euros plus bas, ce qui in-
dique que l'approvisionnement en gaz via Zeebrugge est suffisant. 
Entre-temps, les tensions au Moyen-Orient ont eu un impact plus im-
portant sur les prix du gaz que l'incident sur le Balticconnector. 
 
En ce qui concerne les mesures de sécurité prises en réponse à cet 
incident, ce sont en premier lieu les opérateurs fournissant les inter-
connexions de gaz et d'électricité vers et depuis notre pays qui ont été 
contactés. Par ailleurs, les autres partenaires responsables de la sé-
curité ont également été contactés pour discuter de la situation. Il s'agit 
des six centres de crise, de la Défense, de l'Organe de coordination 
pour l'analyse de la menace (OCAM), du SPF Mobilité, etc. Une mise 
à jour de l'analyse de la menace a notamment été demandée.  
 
La loi du 1er juillet 2011 relative à la sécurité et à la protection des in-

04.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: We zijn nagegaan welke 
impact het incident met de Baltic-
connector op ons land kan hebben. 
Wat de continuïteit van de aard-
gasvoorziening betreft, heeft de 
Gas Coordination Group op 11 ok-
tober een ad-hoccoördinatie- en 
monitoringvergadering gehouden. 
Onze Finse en Estse collega's heb-
ben er verslag uitgebracht over de 
situatie. 
 
Op 13 oktober hebben vertegen-
woordigers van Finland en Estland 
de kwestie ook aangekaart op de 
Task Force on Gas and Clean 
Fuels Market Monitoring and Sup-
ply Security van het IEA. Finland 
heeft voldoende invoercapaciteit 
voor vloeibaar aardgas (lng) om de 
winter door te komen. Estland kon 
zich snel bevoorraden vanuit Let-
land. 
 
De maatregelen die vorig jaar ge-
nomen werden om het gasverbruik 
te verminderen en gas op te slaan 
waren een schot in de roos. De 
TTF-gasnotering steeg tot meer 
dan 50 euro per megawattuur, 
maar de Belgische ZTP-koers bleef 
verschillende euro's onder dat ni-
veau, wat erop wijst dat de gastoe-
voer via Zeebrugge voldoende 
groot is. De spanningen in het Mid-
den-Oosten hebben een grotere 
impact gehad dan het incident met 
de Balticconnector.  
 
Naar aanleiding van dat incident 
werd er contact opgenomen met de 
operators die instaan voor de gas- 
en elektriciteitsinterconnecties van 
en naar ons land, evenals met de 
zes crisiscentra, namelijk van De-
fensie, het OCAD, de FOD Mobili-
teit, enz. Er werd een dreigings-
analyse aangevraagd. Krachtens 
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frastructures critiques impose aux opérateurs désignés comme ges-
tionnaires d'infrastructures critiques de mettre en œuvre des mesures 
permanentes de sécurité physique et cyber. Les opérateurs doivent 
également prévoir des mesures graduelles qui peuvent être appliquées 
en fonction de la menace. En raison de la sensibilité de ces informa-
tions, aucun autre détail ne peut être communiqué. 
 

de wet van 1 juli 2011 moeten deze 
operators permanente maatrege-
len nemen op het stuk van de fy-
sieke en de cyberveiligheid. Afhan-
kelijk van het dreigingsniveau moe-
ten ze bovendien in graduele maat-
regelen voorzien. Aangezien het 
gevoelige informatie betreft, kun-
nen er geen verdere details mee-
gedeeld worden.  
 

04.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

remercie pour votre réponse.  
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’étude comparative 

de l’ONDRAF" (55039585C) 

05 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De vergelijkende 

studie van NIRAS" (55039585C) 
 

05.01  Marie-Christine Marghem (MR): La presse nous a informé le 

week-end dernier que l'ONDRAF avait analysé les coûts pour le stock-
age géologique des déchets nucléaires dans différents pays et établi 
une étude sur ce sujet. Quelles sont les conclusions principales de 
cette étude? Quels pays ont été considérés? Sur quoi s'est basé le 
choix de ces différents pays? Quelle méthodologie l'ONDRAF a-t-il mis 
en place pour réaliser cette comparaison? L'ONDRAF a-t-il identifié les 
différences fondamentales des méthodologies de costing dans les dif-
férents pays? Comment l'ONDRAF a-t-il considéré les coûts fixes et 
coûts variables dans les différents pays? Comment l'ONDRAF a-t-il 
considéré les différents volumes de déchets dans les programmes des 
différents pays considérés? Comment l'ONDRAF a-t-il considéré les 
marges d'incertitude prises dans les différents pays ainsi que les ni-
veaux de maturité des projets de stockage géologique? Quelle conclu-
sion politique la ministre en tire-t-elle? Pourriez-vous transmettre copie 
de cette étude à notre commission?  
 

05.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): NIRAS heeft het kosten-
plaatje van de geologische berging 
van kernafval in verschillende lan-
den onderzocht. 
 
Hoe luiden de conclusies van die 
studie? Over welke landen gaat 
het? Op grond van welke criteria 
werden de landen gekozen? Welke 
methode werd er gehanteerd? 
Heeft NIRAS de verschillen in de 
methodes voor de prijsberekening 
in de verschillende landen onder-
scheiden? Op welke manier werd 
er gekeken naar de vaste en de va-
riabele kosten? Op welke manier 
werd er gekeken naar de verschil-
lende kernafvalvolumes? Op welke 
manier werd er gekeken naar de 
onzekerheidsmarges en naar de 
voldragenheid van de projecten in-
zake geologische berging? Welke 
politieke conclusie trekt de minister 
uit de studie? Zou u ons een kopie 
ervan kunnen bezorgen?  
 

05.02  Tinne Van der Straeten, ministre: En date du 31 mai 2022, une 

demande de réalisation d'une étude comparative des coûts de gestion 
des déchets radioactifs en Belgique par rapport aux autres pays euro-
péens a été adressée à l'ONDRAF par sa tutelle. L'ONDRAF a réalisé 
cette étude en se fondant uniquement sur les documents et données 
disponibles dans le domaine public et portant sur les programmes des 
pays suivants: l'Allemagne, l'Angleterre, la Finlande, la France, la 
Suède et la Suisse. Cependant, la comparaison avec les chiffrages de 
coûts allemands, anglais et français doit être traitée avec prudence 

05.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: NIRAS heeft zich uitslui-
tend gebaseerd op publiek be-
schikbare documenten en gege-
vens voor Duitsland, Engeland, 
Finland, Frankrijk, Zweden en Zwit-
serland. 
 
De vergelijking ging voornamelijk 
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étant donné les hypothèses spécifiques prises pour l'établissement de 
ces chiffrages.  
 
La comparaison a donc porté en particulier sur les programmes finlan-
dais, suédois et suisse. L'ONDRAF a réalisé deux analyses. La pre-
mière prend en compte les marges d'incertitude de chaque pays qui 
sont fonction du degré de maturité de chaque concept. Dans un deu-
xième temps, l'ONDRAF a également analysé les coûts hors marge 
afin de comparer les estimations de coût réalisées par chaque pays. 
Ceci permet notamment de mettre en évidence d'éventuels biais entre 
les différentes estimations de coût sans prendre en compte les hypo-
thèses retenues par la fixation des marges. Les coûts considérés dans 
cette étude sont des coûts bruts non actualisés ou overnight. Les pa-
ramètres financiers ne sont donc pas pris en compte. Cette étude 
n'incluait pas d'évaluation des méthodologies d'évaluation des coûts 
utilisées dans les différents pays analysés.  
 
L'étude de l'ONDRAF met d'abord en exergue les limites des exercices 
de comparaison des coûts de stockage géologique. Cette conclusion 
est d'ailleurs partagée au niveau international. En effet, toute compa-
raison des coûts de stockage géologique des déchets radioactifs est 
complexe, voire incertaine, notamment à la suite des différences 
d'inventaire, de politiques de gestion des déchets de haute activité 
– stockage direct de combustibles usés ou retraitement des combus-
tibles usés –, de degré de maturité des programmes, de caractéris-
tiques des roches hôtes ou encore de périmètres des coûts incluant, 
oui ou non, la R&D.  
 
Les principales conclusions de cette étude peuvent se résumer comme 
suit: une comparaison qualitative des coûts de stockage géologique de 
la Belgique, de la Finlande, de la Suède et de la Suisse montre que les 
ordres de grandeur sont similaires et que les écarts entre les pays s'ex-
pliquent par des facteurs objectifs et spécifiques à chaque pays. Les 
coûts unitaires, par exemple par tonne de combustible, du stockage 
des déchets de catégorie C de l'ONDRAF ne sont pas plus élevés que 
les coûts unitaires des programmes de stockage géologique des pays 
susmentionnés.  
 

over de Finse, Zweedse en Zwit-
serse programma's, aangezien de 
becijfering van de gegevens van de 
andere landen op specifieke hypo-
theses berust. 
 
In de eerste analyse wordt er reke-
ning gehouden met de onzeker-
heidsmarges in elk land in functie 
van de voldragenheid van elk van 
de projecten. In de tweede analyse 
wordt er een vergelijking gemaakt 
van de kosten zonder marge, met 
een raming van het kostenplaatje. 
Daardoor worden er eventuele bia-
ses tussen de kostenramingen uit-
gelicht, zonder dat er rekening ge-
houden wordt met de hypotheses 
die gebruikt werden om de marges 
te bepalen. De kosten die men on-
der de loep genomen heeft zijn de 
brutokosten, niet de geactuali-
seerde kosten of de overnightkos-
ten. Er wordt dus geen rekening 
gehouden met de financiële para-
meters. Die studie bevat geen ana-
lyse van de methodes die in de ver-
schillende landen gebruikt worden 
om de kosten te ramen.  
 
In die studie wordt benadrukt hoe 
complex een vergelijking van de 
kosten van de geologische berging 
in verschillende landen is, gelet op 
de verschillen in inventaris, afval-
beheerbeleid, voldragenheid van 
de nucleaire programma's en geo-
logische kenmerken, maar ook ge-
let op de verschillen inzake de 
scope van de kosten, waarbij on-
derzoek en ontwikkeling al dan niet 
mee in rekening worden gebracht. 
 
In de studie komt men tot de con-
clusie dat het kostenplaatje van de 
geologische berging in België, Fin-
land, Zweden en Zwitserland ver-
gelijkbaar is en dat de verschillen 
tussen de landen verklaard kunnen 
worden door bepaalde factoren die 
eigen zijn aan elk land. 
 

05.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

ai demandé de disposer de la copie de l'étude.   
 

 

05.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Je n'ai rien à ce sujet dans 

mes notes, mais je suppose que rien ne l'empêche, comme il s'agit 
d'une étude comparative de données publiques.  

05.04 Minister Tinne Van der 

Straeten: Ik zal u een kopie van de 
studie bezorgen.  
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05.05  Marie-Christine Marghem (MR): Pourriez-vous la faire transi-

ter par le secrétariat de la commission?  
 

 

05.06  Tinne Van der Straeten, ministre: Bien sûr.  

 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

06 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le réseau électrique 

néerlandais au bord de la saturation" (55039586C) 

06 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het overvolle 

Nederlandse stroomnet" (55039586C) 
 

06.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, le mi-

nistre démissionnaire néerlandais de l'Énergie, Rob Jetten, a pris la 
semaine dernière d'importantes décisions concernant la gestion des 
réseaux électriques néerlandais soumis à d'importantes saturations.  
 
Une telle situation est-elle susceptible de se produire également en 
Belgique? De quelle manière notre réseau est-il résilient face à un 
éventuel effondrement et black-out du réseau aux Pays-Bas? Un tel 
scénario a-t-il déjà été considéré et étudié? Pouvez-vous garantir l'ab-
sence de problème d'approvisionnement en Belgique le prochain hi-
ver? 
 
Une telle situation présente au Pays-Bas est-elle susceptible d'impac-
ter les prix pratiqués sur les marchés belges? Avez-vous pris contact 
avec votre homologue néerlandais, pour lui proposer notamment un 
accès à notre importante expertise belge en matière de gestion des 
réseaux, d'éolien offshore, ou dans le développement de projets nu-
cléaires? 
 

06.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): De ontslagnemende Neder-
landse minister van Energie heeft 
beslissingen genomen inzake het 
beheer van de verzadigde Neder-
landse elektriciteitsnetten.  
 
Kan een dergelijke situatie zich ook 
in België voordoen? Hoe veer-
krachtig zou ons netwerk zijn in ge-
val van een black-out in Neder-
land? Werd dit scenario bestu-
deerd? Zullen er volgende winter in 
België geen bevoorradingsproble-
men zijn? 
 
Kan de Nederlandse situatie onze 
prijzen beïnvloeden? Hebt u uw 
Nederlandse ambtgenoot onze ex-
pertise in het beheer van offshore-
windparken of de ontwikkeling van 
nucleaire projecten aangeboden?  
 

06.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, je vous 

remercie pour votre question. Tout d’abord, il y a une grande différence 
entre la Belgique et les Pays-Bas. Et en ce moment, on peut se réjouir 
de ne pas se trouver dans une situation où des connexions flexibles 
constituent une connexion standardisée, comme c’est le cas aux Pays-
Bas.  
 
En Belgique, la situation est tout à fait différente mais cela ne veut pas 
dire qu’on peut rester ainsi sans souci. Il nous faut continuer à travailler 
sur la situation notamment sur le plan de développement d’Elia pour 
surtout éviter qu’une telle situation ne se produise dans le futur en Bel-
gique. 
 
Chez nous, nous prévoyons aussi une augmentation de la consomma-
tion liée à l’électrification de la société tant au niveau résidentiel qu’au 
niveau industriel. Notre réseau est historiquement plus robuste que ce-
lui des Pays-Bas mais ici aussi, il est essentiel d’investir dans les ré-
seaux électriques tant au niveau de la transmission que de la distribu-
tion. Compte tenu des délais généralement longs des projets d’infras-
tructure, il est essentiel que ceux-ci bénéficient d’un large soutien tant 
de la part des gouvernements que de la société. L’approbation du plan 

06.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: We zijn blij dat we niet 
standaard flexibele connecties 
hebben, zoals in Nederland. We 
moeten echter werken aan de ont-
wikkeling van Elia om ervoor te zor-
gen dat die situatie zich hier niet 
zou voordoen. We verwachten een 
stijging van het verbruik als gevolg 
van de elektrificatie van de wonin-
gen en de industrie. Ons netwerk is 
robuuster dan dat van onze buur-
landen, maar we moeten in de 
transmissie en de distributie inves-
teren. Infrastructuurprojecten ver-
gen tijd en de regeringen en de Bel-
gische samenleving moeten ze 
steunen. De goedkeuring van het 
plan voor de ontwikkeling van het 
transmissienetwerk was dan ook 
van fundamenteel belang voor het 
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de développement du réseau de transport qui contient des travaux d’in-
frastructure essentiels pour soutenir l’électrification et l’intégration des 
énergies renouvelables était donc absolument fondamental pour la sé-
curité d’approvisionnement à long terme de notre pays. 
 
À cet égard, les actions visant à raccourcir des délais d'obtention des 
permis sont par ailleurs indispensables. Elia travaille en outre depuis 
des années à l'optimisation de l'utilisation du réseau existant en colla-
boration avec les utilisateurs du réseau et les parties prenantes. Les 
principes de l'accès flexible au réseau sont actuellement élargis et op-
timisés. 
 
Il est important de faire la distinction entre les problèmes de conges-
tion, un problème local, et les problèmes de sécurité  
d'approvisionnement. Alors que les premiers existent clairement aux 
Pays-Bas, d'après mes informations, ceux-ci n'ont actuellement aucun 
problème de sécurité d'approvisionnement. Les problèmes de con-
nexion aux Pays-Bas se produisent principalement pour la consomma-
tion additionnelle. On ne s'attend donc pas à ce que ces problèmes de 
connexion aux Pays-Bas aient un impact sur la sécurité d'approvision-
nement ni aux Pays-Bas, ni en Belgique et encore moins à ce qu'ils 
soient à l'origine d'un éventuel black-out. 
 
Ainsi, en ce qui concerne les prix du marché prévus pour la Belgique, 
il ne semble pas y avoir de lien avec des problèmes de connexion aux 
Pays-Bas. J'ai bien sûr des contacts réguliers avec mon collègue néer-
landais ainsi qu'avec d'autres collègues européens sur de nombreux 
sujets tels que la sécurité d'approvisionnement, les objectifs clima-
tiques que nous partageons ou encore sur le fonctionnement des mar-
chés de l'énergie. Et, comme vous le savez, lors de ces conversations, 
je mets en avant l'expertise dont nous disposons en Belgique. 
 
Lors d'une des conversations avec mon collègue néerlandais, celui-ci 
m'a fait part de ces soucis et m'a dit qu'il était en train de travailler au 
renforcement du réseau. Mais, entre-temps, un autre gouvernement 
devra être formé en Belgique. Ceci dit, l'administration est assez forte 
aux Pays-Bas et je ne pense pas que l'absence de gouvernement in-
fluencera négativement la poursuite de ces conversations. 
 

behoud van onze bevoorradings-
zekerheid op lange termijn. 
 
We moeten de termijnen voor het 
verkrijgen van vergunningen inkor-
ten. Elia levert ook inspanningen 
voor een optimalisering van het ge-
bruik van het net. We verruimen de 
mogelijkheden voor een flexibele 
toegang tot het net.  
 
Het is belangrijk dat men een on-
derscheid maakt tussen de con-
gestieproblemen en de problemen 
op het vlak van de continuïteit van 
de energievoorziening. In Neder-
land zijn er congestieproblemen 
wat het extra verbruik betreft. We 
verwachten dus niet dat die een im-
pact zullen hebben op de conti-
nuïteit van de energievoorziening 
in Nederland of België, en evenmin 
dat ze een black-out zullen veroor-
zaken.  
 
De voor België bepaalde marktprij-
zen blijken dan ook geen verband 
te houden met de connectieproble-
men in Nederland. Tijdens mijn 
contacten met mijn Nederlandse 
en Europese collega's komen tal 
van onderwerpen aan bod, en dat 
biedt een goede gelegenheid om 
de aandacht te vestigen op de Bel-
gische expertise.   
 
Volgens mijn Nederlandse collega 
wordt er gewerkt aan een verster-
king van het net. Het feit dat er nog 
geen nieuwe regering gevormd is, 
zal volgens mij geen negatieve im-
pact hebben op de voortzetting van 
die gesprekken.   
 

06.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je crois, 

comme vous, que le changement de gouvernement ne modifiera pas 
fondamentalement ce besoin essentiel d'approvisionnement. Par 
contre, les congestions aux frontières sont assez récurrentes, notam-
ment dans nos liens historiques en termes d'interconnexion avec les 
Pays-Bas. Par ce biais-là, je voyais donc intervenir sur nos réseaux de 
possibles problèmes en raison de ces interconnexions historiques, 
contre lesquelles nous avons déjà lutté précédemment ou au sujet des-
quelles nous avons développé précédemment déjà maintes solutions. 
Je vous remercie pour votre réponse que j'analyserai plus en détail. 
 

06.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): De regeringswissel zal niet 
tot een wijziging van de basisbe-
hoeften op het vlak van energie-
voorziening leiden. Aan de grenzen 
doen er zich echter herhaaldelijk 
congestieproblemen voor.  
 
Ik voorzag dus mogelijke proble-
men op onze netten als gevolg van 
die historische interconnecties 
waarvoor we al oplossingen ont-
wikkeld hadden.  
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L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les résultats du 

dernier tour d’enchères du mécanisme de rémunération de capacité (CRM)" (55039587C) 

07 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De resultaten van 

de laatste veilingronde van het capaciteitsvergoedingsmechanisme (CRM)" (55039587C) 
 

07.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, avez-

vous reçu des nouvelles concernant les résultats du dernier tour d'en-
chères du mécanisme de rémunération de capacité (CRM) destiné à 
couvrir l'hiver 2027-2028 pour lequel Elia a identifié un manque de 
1 700 MW? 
 
La semaine dernière, vous aviez en effet indiqué dans la presse que 
vous ne vous attendiez pas à ce que la construction d'une troisième 
nouvelle centrale au gaz soit nécessaire. Est-ce toujours bien le cas? 
 

07.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Beschikt u over de resultaten 
van de laatste veilingronde van het 
capaciteitsvergoedingsmecha-
nisme (CRM), voor de elektriciteits-
behoefte in de winter 2027-2028, 
waarvoor Elia een tekort van 1.700 
MW voorziet? Bent u nog steeds 
van mening dat de bouw van een 
derde gascentrale niet nodig zal 
zijn?  
 

07.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Le 30 octobre, Elia a com-

muniqué les résultats de la troisième enchère du CRM. L'enchère s'est 
correctement déroulée, la CREG a contrôlé et validé les résultats. 
 
Au niveau des capacités contractées lors de cette enchère, on retrouve 
357 MW après derating de nouveaux projets de batteries, 972 MW de 
capacité existante – principalement thermique – dont environ 50 MW 
de gestion de la demande et 246 MW liés à la prolongation temporaire 
d'une OGT existante, notamment Vilvoorde. 
 
Comme vous l'indiquez dans votre question, une tranche de capacité 
n'a pas été couverte lors des enchères. Nous en avons discuté lors du 
débat relatif à la note de politique générale. 
 
Il n'y avait pas d'offre. Des capacités n'ont pas été contractées mais il 
y avait des projets, notamment de demand-side management, qui 
étaient dans le pipeline. Nous avions en tête d'avoir une exception pour 
la payback obligation – qui était difficile pour la Commission euro-
péenne –, qui n'est pas entré en vigueur à ce jour. Je vais investiguer 
dans les détails sur le fait que ces projets de demand-side manage-
ment n'aient pas fait offre. 
 

07.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Op 30 oktober heeft Elia 
de resultaten van de derde veiling-
ronde van het CRM bekendge-
maakt. De CREG heeft de resulta-
ten bekrachtigd. Wat de gecontrac-
teerde capaciteit betreft, gaat het 
onder meer over 357 MW aan 
nieuwe batterijprojecten, en 
972 MW aan bestaande capaciteit, 
waaronder 246 MW door het tijde-
lijk langer paraat houden van de 
bestaande gascentrale in Vil-
voorde.  
 
Een schijf van de capaciteit werd 
niet verzekerd, aangezien er geen 
bod was. Er waren nochtans pro-
jecten, met name op het stuk van 
vraagsturing. Ik zal nader onder-
zoeken waarom er geen bod ge-
daan werd.  
 

Mag ik in het Nederlands spreken?  
 
Er waren veel meer projecten inzake demand-side management in de 
pipeline. Toch is er maar een heel klein deel gecontracteerd. Er waren 
eigenlijk meer projecten in de pipeline dan het gedeelte van het volume 
dat niet gecontracteerd is geweest. Wij denken dat een verklaring daar-
voor zou kunnen zijn dat er geen uitzondering is op de payback obliga-
tion. Die bepaalt dat er moet worden terugbetaald als de elektriciteits-
prijs boven een bepaald niveau stijgt. Wij zijn altijd van mening geweest 
dat dat voor projecten inzake demand-side management niet kan op-
gaan, want zij produceren niet. Zij schakelen af of stellen bij. Zij verko-
pen geen elektriciteit op de markt. Dat punt werd echter niet aanvaard 
door de Europese Commissie, maar het werd door de sector zelf wel 
aangehaald als hinderlijk.  
 

Parmi les projets de gestion de la 
demande qui avaient été envisa-
gés, et qui étaient beaucoup plus 
nombreux, seul un petit nombre ont 
débouché sur des contrats. Cette 
situation pourrait s'expliquer, à 
notre avis, par l'absence d'excep-
tion à l'obligation de rembourse-
ment applicable lorsque le prix de 
l'électricité dépasse un certain ni-
veau. Nous avons toujours affirmé 
que cette obligation ne pouvait être 
appliquée aux projets de gestion 
de la demande étant donné qu'il 
s'agit non pas d'une production, 
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Het feit dat een stuk niet gecontracteerd werd, ondanks dat er capaci-
teiten waren om dat te doen, zal ervoor zorgen dat wij opnieuw zullen 
ingaan op dit punt in de komende weken of maanden. Er komt immers 
ook nog de veiling T-1 aan, waarin wij effectief zoeken naar capacitei-
ten met minder dan 200 draaiuren, en wij moeten ervoor zorgen dat 
ons systeem daarvoor voldoende robuust is.  
 

mais d'un délestage ou d'un ajuste-
ment. Ce point n'a cependant pas 
été accepté par la Commission eu-
ropéenne. Nous y reviendrons 
dans les prochaines semaines ou 
dans les prochains mois, dans la 
perspective de l'enchère T-1. Dans 
le cadre de cette dernière, nous 
cherchons effectivement des capa-
cités de moins de 200 heures de 
fonctionnement et pour y parvenir, 
notre système devra être suffisam-
ment robuste.  
 

07.03  Marie-Christine Marghem (MR): Effectivement, les questions 

que je pose ici sont des reports de la précédente commission où vous 
évoquiez votre note de politique générale, ceci pour ne pas allonger 
les débats, parce qu'en plus, on a dû travailler dans un temps relative-
ment bref. 
 
Il y a, toutefois, une question à laquelle vous n'avez pas répondu au-
jourd'hui. Peut-être l'avez-vous fait avant, mais je ne m'en souviens 
plus. Sans répondre à votre place, vous estimez donc que la construc-
tion d'une troisième centrale à gaz n'est pas nécessaire. Pour le reste, 
j'avais entendu une partie de la réponse que vous faites aujourd'hui et 
vous en remercie. Je suivrai attentivement ce dossier pour voir, à l'ave-
nir, comment vous allez combler le manque restant entre la capacité 
identifiée et celle qui a contracté. 
 

07.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): U hebt niet geantwoord met 
betrekking tot de noodzaak om een 
derde gascentrale te bouwen. Ik 
zal het dossier opvolgen en na-
gaan hoe u het tekort tussen de ge-
identificeerde en de gecontrac-
teerde capaciteit zult aanvullen.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le dernier rapport 

annuel de la Commission des provisions nucléaires (CPN)" (55039588C) 

08 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het jongste jaarver-

slag van de Commissie voor nucleaire voorzieningen (CNV)" (55039588C) 
 

08.01  Marie-Christine Marghem (MR): Le rapport annuel 2022 de la 

Commission des provisions nucléaires (CPN) a été publié le 29 sep-
tembre dernier sur internet. Ce rapport témoigne de l'importante et né-
cessaire activité qui a lieu dans cette commission, et je ne peux que 
m'en réjouir. 
 
Dans ce rapport, le niveau des provisions nucléaires indiqué est de 
17,857 milliards d'euros au 31 décembre 2022. Toutefois, dans un rap-
port publié en septembre 2017, le niveau des provisions nucléaires in-
diqué était de 9,194 milliards d'euros au 31 décembre 2016, ce qui im-
plique une différence de 8,6 milliards d'euros. Est-il exact que cette dif-
férence soit si faible? 
 
En effet, sur la base du rapport précité, en janvier 2018, un député de 
votre groupe avait indiqué avec force dans plusieurs médias "qu'il man-
querait 21,9 milliards pour sortir du nucléaire". "Il y a un trou de 22 mil-
liards d'euros", assurait-il à l'époque. 
 
Afin de me rassurer, pouvez-vous me confirmer que les 8,6 milliards 
d'euros d'augmentation entre le 31 décembre 2016 et aujourd'hui cou-
vrent désormais intégralement le trou ou le manque découvert par 

08.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Op 29 september werd het 
jaarverslag 2022 van de Commis-
sie voor nucleaire voorzieningen 
(CNV) gepubliceerd. Op 31 de-
cember 2022 waren er nucleaire 
voorzieningen aangelegd ten be-
lope van 17,857 miljard euro, te-
genover 9,194 miljard euro op 
31 december 2016. 
 
Klopt het dat het verschil zo gering 
is? In januari 2018 zei een volks-
vertegenwoordiger van uw fractie 
dat er 21,9 miljard euro te kort was 
voor de kernuitstap. Kunt u beves-
tigen dat dat tekort nu gecompen-
seerd wordt door de 8,6 miljard 
euro?  
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votre ancien collègue?  
 

08.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, je ne 

peux pas m'exprimer au nom de députés ou d'anciens députés, même 
si je les considère comme des amis. Je ne peux donc pas commenter 
ces informations. Je pense que je n'étais même pas au Parlement à ce 
moment.  
 
Sur le fond, les provisions sont constituées à leur valeur actuelle. Les 
fonds disponibles en tant que contrepartie de ces provisions sont in-
vestis de manière à s'assurer que des fonds suffisants seront dispo-
nibles au moment où les coûts surviendront. À l'avenir, l'État belge 
prendra en charge une partie de ces coûts, à savoir les coûts de ges-
tion à long terme, après le transfert des déchets, et recevra également 
les fonds qui avaient été mis en place en tant que provisions, ainsi 
qu'une prime de risque. En tout, l'État belge recevra 15 milliards d'eu-
ros pour cela.  
 
Electrabel a indiqué que le passif restant sur son compte nécessite 
encore un milliard d'euros de provision, soit un total de 23 milliards 
d'euros de provision. Cela signifie que les coûts overnight et certaine-
ment les coûts en valeur réelle, en tenant compte de l'inflation, sont 
beaucoup plus élevés.  
 

08.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Ik kan niet namens ge-
wezen parlementsleden spreken.  
 
De voorzieningen worden aange-
legd tegen hun huidige waarde. De 
beschikbare middelen worden zo-
danig belegd dat ze beschikbaar 
zullen zijn wanneer er kosten ont-
staan. In de toekomst zal de Staat 
de kosten voor het langetermijnbe-
heer voor zijn rekening nemen en 
zal hij de voorzieningen en een ri-
sicopremie voor in totaal 15 mil-
jard euro ontvangen. Electrabel 
heeft gesteld dat het passief op 
haar rekening een voorziening van 
1 miljard euro vereist, of een totaal 
van 23 miljard euro. Met de over-
nightkosten en de inflatie zullen de 
reële kosten ongetwijfeld hoger uit-
vallen.  
 

08.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je com-

prends que vous restiez à distance des commentaires qui ont été faits 
dans le passé, à une époque où, effectivement, vous n'étiez pas par-
lementaire.  
 
D'autre part, nous connaissons bien le sujet du provisionnement nu-
cléaire et nous espérons, après le kern de ce soir, avoir une explication 
précise et approfondie sur toute cette question qui est éminemment 
liée à la création de la SPV (special purpose vehicle), à la finalisation 
de l'accord entre ENGIE et le gouvernement et à la prolongation de 
Doel 4 et Tihange 3. Nous y reviendrons.  
 

08.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Na de voor vanavond ge-
plande vergadering van het kern-
kabinet verwachten we een gron-
dige toelichting op deze kwestie, 
die verband houdt met de oprich-
ting van het Special Purpose Vehi-
cle (SPV), de afronding van de 
overeenkomst tussen ENGIE en de 
regering en de levensduurverlen-
ging van Doel 4 en Tihange 3.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La World Nuclear 

Exhibition 2023" (55039589C) 

09 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De World Nuclear 

Exhibition 2023" (55039589C) 
 

09.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, l'actuel 

gouvernement belge, tout comme le précédent, a décidé de mettre le 
nucléaire au premier plan de sa politique énergétique. Le gouverne-
ment actuel a décidé de prolonger au moins les centrales nucléaires 
de Doel 4 et de Tihange 3. Le précédent l'avait fait pour Doel 1 et 
Doel 2. Le gouvernement actuel a engagé notre pays dans la voie du 
développement et de la construction de centrales nucléaires de nou-
velle génération, en particulier les small modular reactors (SMR).  
 
Du 28 au 30 novembre 2023 a eu lieu le Salon du Bourget pour le nu-
cléaire. Cet événement a lieu tous les deux ans à Paris. Il réunit les 
principaux acteurs mondiaux dans le domaine de l'énergie nucléaire 
de nouvelle génération. J'ai vu des Canadiens qui développent des 

09.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): In ons land zullen er kern-
centrales van de nieuwe generatie 
gebouwd worden. In november 
heeft het Salon du Bourget plaats-
gevonden. De voornaamste mondi-
ale spelers op het vlak van kern-
energie van de nieuwe generatie 
zijn daar bijeengekomen. 
 
Door welke politieke, wetenschap-
pelijke, technische, industriële of 
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SMR et qui s'investissent dans le nucléaire où que ce soit dans le 
monde.  
 
Comme ministre compétente pour la politique énergétique nucléaire de 
notre pays, pouvez-vous me dire par quelle délégation politique, scien-
tifique, technique, industrielle et économique, la Belgique a été repré-
sentée à ce salon? Y avez-vous été personnellement présente ou y 
avez-vous été représentée – par qui? – pour soutenir notre industrie et 
expertise nationales? 
 

economische delegatie werd Bel-
gië daar vertegenwoordigd? Bent u 
op die beurs aanwezig geweest?  
 

09.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, il s'agis-

sait d'un salon industriel et commercial sans dimension politique. Je 
n'ai aucune réponse à donner à ce sujet. Il convient de contacter les 
acteurs industriels concernés.  
 

09.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Het gaat over een indu-
strie- en handelsbeurs zonder poli-
tieke dimensie. Ik beantwoord 
geen vragen daarover.  
 

09.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je 

prends acte de votre réponse. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
Madame la ministre, nous avons déjà évoqué ma question n° 55039808C. Vous allez me transmettre les 
décisions de la CREG relatives aux coûts fixes et variables des centrales nucléaires. Vous avez en réalité 
déjà répondu à cette question.  
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’approvisionnement 

belge en uranium" (55039809C) 

10 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De uraniumbevoor-

rading van België" (55039809C) 
 

10.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, le prix 

de l'uranium, le yellowcake, tant sur le marché spot que pour les con-
trats à long terme, a désormais dépassé les 65 dollars par livre. 
 
On peut d'abord se réjouir que, comme l'indique le journal français Les 
Échos, ces prix sont principalement dus au regain d'intérêt de nom-
breux pays pour l'énergie nucléaire comme source d'énergie pilotable, 
bas carbone, bon marché et durable, face à la flambée des prix des 
énergies fossiles. 
 
Il faut en outre se rappeler que le coût de l'amont, le combustible nu-
cléaire, ne représente que moins de 5 % du coût de fonctionnement 
d'une centrale nucléaire, ce qui est un grand avantage. 
 
Vu votre responsabilité ministérielle en matière d'approvisionnement 
en énergie du pays, et notamment en matière de combustible nu-
cléaire, la situation actuelle m'amène à vous poser deux questions. 
 
Dans vos négociations avec ENGIE Electrabel, si vous nous avez déjà 
indiqué que la commande du prochain chargement en combustible 
avait déjà été réalisée, avez-vous déjà sécurisé jusqu'en 2035 l'appro-
visionnement en combustible nucléaire des centrales prolongées de 
Doel 4 et de Tihange 3? En d'autres mots, comptez-vous imposer à 
l'exploitant ou à Synatom la constitution d'un stock national stratégique 

10.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): De uraniumprijs is opgelo-
pen tot meer dan 65 dollar per 
pond. Men kan zich verheugen 
over de hernieuwde belangstelling 
van heel wat landen voor kernener-
gie. Ten opzichte van fossiele 
energiebronnen, waarvan de prijs 
omhooggeschoten is, ontpopt 
kernenergie zich als een goed-
kope, duurzame en stuurbare ener-
giebron, met een lage koolstofuit-
stoot. De prijs van kernbrandstof 
vertegenwoordigt niet eens 5 % 
van de operationele kosten van 
een kerncentrale. 
 
Hebt u tijdens de onderhandelin-
gen met ENGIE Electrabel de 
brandstofvoorziening voor Doel 4 
en Tihange 3 tot 2035 veiligge-
steld? Zult u de exploitant of Sy-
natom ertoe verplichten een natio-
nale strategische uraniumvoorraad 
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d'uranium, comme c'est déjà le cas dans d'autres pays dans le monde? 
 
Dès lors que nous disposons déjà ici en Belgique, sur notre territoire, 
dans les piscines et les entreposages à sec de nos centrales nu-
cléaires, d'une très importante quantité de matières fissiles recy-
clables, un tel prix de l'uranium sur les marchés rend désormais tout à 
fait rentable son recyclage. Nous en avons déjà parlé tout à l'heure. 
Vous me ferez la réponse que vous souhaitez. 
 
Dans une approche de circularisation de notre économie nucléaire et 
de minimisation de la quantité de déchets radioactifs de haute activité 
à gérer, allez-vous, dès lors, prendre les initiatives visant la mise en 
œuvre sans délai du retraitement de notre combustible et abroger l'ar-
ticle 279 de la loi du 8 août 1980 dont j'ai parlé tout à l'heure? 
 
Ceci garantirait encore davantage l'autonomie stratégique et l'indépen-
dance énergétique de notre pays et de nos alliés européens, ainsi que 
la durabilité de notre système énergétique, ce que tous nous visons, 
comme vous l'avez d'ailleurs rappelé dans une de vos réponses en 
cette commission le 26 septembre dernier. 
 

aan te leggen, zoals andere landen 
dat doen? 
 
Aangezien we een grote hoeveel-
heid recycleerbare splijtstoffen 
hebben, wordt het door de huidige 
uraniumprijs rendabel om die te re-
cyclen. Zult u er, vanuit het idee om 
van onze nucleaire industrie een 
circulaire economie te maken en 
kernafval tot een minimum te be-
perken, onverwijld voor zorgen dat 
onze splijtstoffen opgewerkt kun-
nen worden en dat artikel 279 van 
de wet van 8 augustus 1980 opge-
heven wordt? Dat zou onze strate-
gische autonomie en de duurzaam-
heid van ons energiesysteem ga-
randeren.  
 

10.02  Tinne Van der Straeten, ministre: L'exploitant nucléaire et Sy-

natom prennent toutes les actions nécessaires pour garantir la sécurité 
d'approvisionnement en uranium, les services d'enrichissement et de 
conversion requis ainsi que la fabrication pendant toute la durée du 
LTO. 
 
Je tiens à rappeler que l'Euratom Supply Agency a pour mission de 
maintenir un approvisionnement régulier et équitable en matière nu-
cléaire pour tous les utilisateurs de la Communauté européenne de 
l'énergie atomique. Synatom ne considère plus comme viable le retrai-
tement comme une option de gestion pour son combustible usé au vu 
du prix, des délais de mise en œuvre et de la problématique de la ges-
tion séparée du plutonium qui en résulterait. Comme nous le savons 
tous, ce plutonium pose d'autres problèmes liés notamment à la non-
prolifération d'armes nucléaires. 
 

10.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De kernenergie- 
exploitant en Synatom stellen alles 
in het werk om de continuïteit van 
de uraniumvoorziening, de vereiste 
verrijkings- en conversiediensten 
en de productie te verzekeren ge-
durende de volledige looptijd van 
de langetermijnuitbating (LTO). Het 
Euratom Supply Agency streeft 
naar een regelmatige en gelijke 
kernenergievoorziening voor alle 
gebruikers van de Europese Ge-
meenschap voor Atoomenergie. 
Synatom ziet de verwerking niet 
langer als een duurzame optie voor 
het beheer van de verbruikte splijt-
stof door de prijs, de termijnen en 
het feit dat plutonium apart be-
heerd moet worden. Dat laatste is 
ook problematisch in het licht van 
de niet-verspreiding van kernwa-
pens.  
 

10.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

remercie pour vos réponses. Il ne s'agit pas de se cacher derrière Sy-
natom, il s'agit de prendre en compte le fait que l'État devient mainte-
nant investisseur, devient partie prenante. Il doit faire en sorte d'utiliser 
toutes les possibilités qui sont à sa disposition pour que le combustible 
lui permette de poursuivre ses activités et d'approvisionner le pays en 
énergie électrique. 
 
Une des voies est bien entendu d'étudier cette évolution. Il ne s'agit 
pas de se fier uniquement à Synatom qui dit "c'est trop cher, je n'ai pas 
envie". Il faut également poursuivre et c'est bien le but de la recherche 
MYRRHA qui converge vers cet objectif, recherché par d'autres pays 

10.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): U moet zich niet achter Sy-
natom verschuilen. De overheid 
wordt een investeerder en moet 
dus alle opties benutten om met de 
splijtstof haar activiteiten voort te 
zetten en het land van elektrische 
energie te voorzien. Een van de 
pistes is dat we de evolutie bestu-
deren waar het MYRRHA-onder-
zoek op gericht is, namelijk het her-
gebruiken van de aanzienlijke hoe-
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également, à savoir pouvoir réutiliser dans un principe d'économie cir-
culaire – qui doit être cher à vos yeux – la portion d'énergie encore 
importante dans les déchets de haute radioactivité. Nous en rediscu-
terons plus tard. 
 

veelheid energie in het hoogradio-
actieve afval.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De EcoWatt-signalen van RTE" 

(55039871C) 

11 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'indicateur EcoWatt de RTE" 

(55039871C) 
 

11.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, het Franse RTE 

communiceert sinds enige tijd over de ideale momenten om het ver-
bruik te verhogen of te verlagen. Als voorbeeld wordt gegeven dat op 
die momenten het opladen van elektrische wagens, het gebruik van 
elektrische waterverwarmingstoestellen of het gebruik van bepaalde 
grootverbruikers aangewezen is. Op zich kan zoiets ondersteunend 
werken voor een meer evenwichtig gebruik van het net. Uiteraard is 
het zo dat de momenten waarop er enkel gebruik wordt gemaakt van 
klimaatneutrale elektriciteitsproductie in Frankrijk wel wat vaker zullen 
voorkomen dan bij ons.  
 
In het verleden heeft Elia wel gewerkt met een dashboard en een 
stroomindicator, al had die insteek vooral te maken met eventuele is-
sues inzake bevoorradingszekerheid. 
 
Ik heb hier enkele vragen over. Ten eerste, hoe evalueert u het Franse 
initiatief? Ten tweede, denkt u dat iets dergelijks ook voor Elia zinvol 
kan zijn? Ten derde, op welke manier wenst u dat dan aan te pakken? 
 

11.01  Bert Wollants (N-VA): En 

France, la population est informée 
des moments les plus propices à la 
consommation d'énergie. 
 
Que pense la ministre de cette ini-
tiative? Elia peut-il mettre en place 
une initiative analogue?  
 

11.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, het Franse 

EcoWatt-initiatief is verleden jaar vooral ontwikkeld en aangeprezen 
aan de Franse consumenten uit vrees voor een tekort aan elektriciteits-
productie in Frankrijk door het onverwacht groot aantal kerncentrales 
dat niet beschikbaar was als gevolg van corrosieproblemen. Gecombi-
neerd met de crisis in de gasbevoorrading vanwege de oorlog in Oe-
kraïne leidde dat ertoe dat de forwardprijzen voor elektriciteit in augus-
tus tot meer dan 1.000 euro per megawattuur stegen.  
 
Uiteraard is het Franse initiatief aan de andere kant natuurlijk zeker 
positief, want het verminderen of uitstellen van elektriciteitsverbruik op 
momenten van piekverbruik of meer verbruiken wanneer de belasting 
van het netwerk laag is, helpt om het netwerk beter in balans te bren-
gen. Die flexibiliteit vermindert ook de behoefte aan nieuwe capaciteit, 
zoals is aangetoond in de adequacy and flexibility study van Elia, en 
verlaagt de kosten van het elektriciteitssysteem.  
 
De vroegere Elia-indicator voor de bevoorradingszekerheid staat in-
middels op de website van de FOD Economie en stelt burgers in staat 
om tot zes dagen op voorhand te weten of er een tekort dreigt. Ook het 
BE-Alertsysteem kan worden gebruikt om dergelijke risico’s te melden. 
Al jaren wordt in België ingezet op flexibiliteit en vooral op de commer-
ciële ontwikkeling ervan door oude en nieuwe marktpartijen zoals de 
aggregators. Daarvan getuigt ook de wetswijziging van13 juli 2017 die 
de Transfer of Energy invoerde om vraagsturing in het systeem aan te 
moedigen. 

11.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: L'initiative française 
Ecowatt a été développée par 
crainte d'une pénurie d'électricité, 
l'an dernier. De telles initiatives in-
citent les consommateurs à réduire 
leur consommation d'énergie aux 
heures de pointe ou à mieux l'étaler 
dans le temps, ce qui est naturelle-
ment louable. 
 
L'ancien indicateur d'Elia pour la 
sécurité d'approvisionnement peut 
être consulté sur le site web du 
SPF Économie et permet au ci-
toyen de savoir, jusqu'à six jours à 
l'avance, s'il existe un risque de pé-
nurie. La modification législative du 
13 juillet 2017 encourage l'orienta-
tion de la demande dans le sys-
tème. 
 
L'exploitation du plein potentiel de 
la flexibilité se heurte encore à de 
très nombreux obstacles. Nous 
nous concertons avec les régions 
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Elia heeft een lang trackrecord om zijn ondersteunende diensten open 
te stellen voor vraagsturing en moedigt met die ontwikkeling ook markt-
partijen aan om in te spelen op de prijssignalen van de markt. Die 
groothandelsprijzen zijn de beste reflectie van hoeveel elektriciteit er 
beschikbaar is en hoe goedkoop of duur die is. Daarop kunnen inspe-
len, kan een aardig centje opleveren en vermijdt ook dat de leverancier 
bij de volgende contractverlenging zijn tarieven moet verhogen. Goed 
informeren is goed, er ook geld mee verdienen of uitsparen is nog be-
ter.  
 
Blijkbaar zijn er wel nog heel wat drempels om het volledige potentieel 
aan flexibiliteit aan te spreken. Daarom zijn wij al lang in overleg met 
de gewesten, om de regeling die werd ingevoerd in 2017 te kunnen 
vereenvoudigen. Zoals vermeld in de beleidsnota hoop ik nog deze le-
gislatuur een ontwerp van wetswijziging te kunnen voorleggen. Dat ont-
werp van wetswijziging werd voorgelegd in het laatste Overlegcomité, 
waar het werd besproken, om het over te maken aan de Raad van 
State. Nadien wordt het opnieuw besproken naar aanleiding van het 
advies van de Raad van State, met name om te weten waar de rollen, 
verantwoordelijkheden en bevoegdheden van elkeen liggen.  
 
Dit systeem, waarbij eindgebruikers al dan niet geautomatiseerd inspe-
len op prijssignalen, werkt natuurlijk het best als men een digitale meter 
heeft en elk moment weet hoeveel er verbruikt wordt. Daarom is het 
uiteraard ook belangrijk dat de gewesten blijven inzetten op de uitrol 
van die digitale meters.  
 

pour simplifier le système de 2017. 
J'espère pouvoir proposer une mo-
dification législative avant la fin de 
cette législature. Ce système, où 
les utilisateurs finaux répondent à 
des signaux de prix, automatisés 
ou non, exploite son plein potentiel 
si l'on possède un compteur numé-
rique et que l'on connaît à tout mo-
ment sa consommation. C'est 
pourquoi les régions doivent pour-
suivre leurs efforts pour déployer 
les compteurs numériques.  
 

11.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

antwoord. Ondertussen is Frankijk al in een andere fase terechtgeko-
men, met name die van de hoogste beschikbaarheid van de kerncen-
trales in zeer lange tijd. 
 
Daarnaast is de grote vraag hoe een en ander verder zal verlopen via 
digitale meters. Het grootste probleem op dat vlak is dat de consument 
ervan overtuigd moet worden om zijn meter daarvoor open te stellen. 
De uitrol in Vlaanderen is, zeker in vergelijking met de andere gewes-
ten, zeer groot, maar heel veel van die meters worden niet digitaal ge-
bruikt, waarmee ik bedoel dat niet alle mogelijke capaciteiten aange-
boord worden. Ik kijk vooral uit naar de stappen die op dat vlak worden 
gezet. Ik heb dit alleen willen aankaarten om te bekijken welke moge-
lijkheden er zijn om die groep te dynamiseren. 
 

11.03  Bert Wollants (N-VA): 

Grâce aux centrales nucléaires, la 
France ne connaît plus de pénurie. 
Les compteurs numériques sont 
déjà très nombreux en Flandre. Le 
plus grand problème est de con-
vaincre les consommateurs d'en 
installer un chez eux. Il faut exploi-
ter à fond le potentiel de ces comp-
teurs.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

12 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De concurrentiepositie van 

bedrijven met een hoog elektriciteitsverbruik" (55040049C) 

12 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La position concurrentielle des 

entreprises grosses consommatrices d'électricité" (55040049C) 
 

12.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, onlangs werd nog-

maals duidelijk dat energie-intensieve industrietakken en industrietak-
ken met een hoog elektriciteitsverbruik, wat niet noodzakelijk hetzelfde 
is, het moeilijk hebben om zich staande te houden in de huidige con-
text. De topman van Nyrstar heeft recent nog aangegeven dat het zon-
der ingrepen zeer moeilijk wordt om bijvoorbeeld nog zink te produce-
ren in dit land. Dit komt doordat landen zoals Frankrijk en Duitsland 

12.01  Bert Wollants (N-VA): Les 

industries à haut coefficient d'éner-
gie et les industries très énergi-
vores peuvent difficilement tenir le 
coup en Belgique, car d'autres 
pays, tels que la France et l'Alle-
magne, soutiennent davantage ces 
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kijken naar grotere ondersteuningsmogelijkheden op dat vlak. 
 
Met de goedkeuring van de hoogspanningsnettarieven voor de periode 
2024-2027 zou dat wel een stukje pertinenter kunnen worden. U hebt 
eerder al laten weten dat u werkt aan een definitie van elektro-inten-
sieve gebruikers en dat u daartoe een wetgevend initiatief zult nemen. 
Afhankelijk van de definitie vallen bepaalde bedrijven wel of niet onder 
deze regeling en dan moet de vraag gesteld worden wat het perspec-
tief is voor zij die buiten deze definitie zouden vallen. Zijn dat sectoren 
die gedoemd zijn te verdwijnen? 
 
Ten eerste, welke evaluatie maakt u van de noodkreet van een aantal 
bedrijven dat de hogere tarieven voor het gebruik van het hoogspan-
ningsnet problematisch kunnen zijn voor hun toekomst in dit land? Ten 
tweede, op welke manier wenst u elektro-intensieve gebruikers te de-
finiëren? Over hoeveel bedrijven gaat het? Welke toegevoegde 
waarde en werknemers staan hiertegenover? Ten derde, wat zijn de 
perspectieven voor die bedrijven met een hoog elektriciteitsverbruik die 
niet voldoen aan definitie die u wenst te hanteren? 
 

entreprises. Dans ce cadre, la mi-
nistre planche sur une définition 
des utilisateurs électro-intensifs. 
 
Comment la ministre évalue-t-elle 
le cri de détresse de plusieurs en-
treprises dont l'avenir est menacé 
par les tarifs élevés du réseau à 
haute tension? Comment définira-
t-elle les utilisateurs électro-inten-
sifs? Combien d'entreprises sont 
concernées, et quelle en est la va-
leur ajoutée? Combien de per-
sonnes y travaillent? Quelles pers-
pectives s'offrent aux entreprises 
ne relevant pas de la définition? 
Ces secteurs sont-ils voués à dis-
paraître?  
 

12.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, we hebben 

al verschillende keren over dit onderwerp gesproken. In mijn antwoord 
staan veel zaken waarvan ik denk dat ik ze reeds eerder heb gezegd, 
namelijk dat Frankrijk en Duitsland effectief pakketten hebben aange-
nomen, die wel nog goedgekeurd moeten worden door de Europese 
Commissie. Ik heb alleszins aan de CREG gevraagd om een high level 
analyse te maken over wat dit op het eerste gezicht zou kunnen bete-
kenen. Die analyse komt niet in de plaats van de energienorm, die dit 
ook in kaart brengt. 
 
Ondertussen zijn die transmissienettarieven inderdaad goedgekeurd. 
In haar vorige advies in het kader van de energienorm heeft de CREG 
mij erop gewezen dat er op dit moment geen probleem is op vlak van 
de concurrentiepositie, maar dat het wijs zou zijn om ons voor te berei-
den. De CREG stelde ook dat dit een van de redenen is waarom zij die 
verhoging later laat ingaan, zodat er geen schokken zullen zijn. Dat 
hebben wij allemaal al besproken.  
 
Ik heb ook al gezegd dat wij inderdaad een wetswijziging voorbereiden. 
Wij doen dat in samenwerking met de CREG en in overleg met de sec-
tor.  
 
De definitie die wij voorstellen, is gebaseerd op wat de Europese Com-
missie heeft vastgesteld als omschrijving van elektro-intensieve bedrij-
ven in haar richtlijnen voor staatssteun. Daarbij hanteert de Commissie 
20 % elektro-intensiteit als drempel. Daarmee zou ongeveer een kwart 
van de netgebruikers aangesloten op het transmissienet in aanmerking 
komen als elektro-intensief. De drempelwaarde verlagen naar 10 % 
leidt ertoe dat ongeveer de helft van de bedrijven op het transmissienet 
kan worden bestempeld als elektro-intensief.  
 
Wat deze bedrijven niet bijdragen aan het transmissienet, moeten na-
tuurlijk andere bedrijven en personen aangesloten op distributienetten, 
de gezinnen en de kmo's, bijbetalen. Dat is een beetje de uitdaging 
waar wij voor staan.  
 
Er is een publieke consultatie gebeurd over het voorstel van definitie 
opgesteld door de AD en de CREG. In het consultatiedocument staan 

12.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La Commission euro-
péenne n'a pas encore approuvé 
les paquets que la France et l'Alle-
magne ont adoptés. J'ai demandé 
à la CREG d'analyser ce que ces 
mesures impliqueraient pour nos 
entreprises. Cette analyse n'est 
pas destinée à remplacer la norme 
énergétique, qui dresse également 
le bilan de la situation. 
 
Entre-temps, la Commission euro-
péenne a approuvé les tarifs des 
réseaux de transmission. La CREG 
estime que, pour le moment, notre 
compétitivité n'est pas menacée. 
 
Pour éviter les chocs, l'augmenta-
tion prendra effet plus tard. 
 
En concertation avec le secteur, 
nous préparons également une 
modification de la loi. Nous basons 
notre définition sur la description 
des entreprises à grande consom-
mation d’électricité provenant des 
directives de la Commission euro-
péenne sur les aides d'État. La 
Commission utilise le seuil de 20 % 
d'électro-intensivité. Environ 25 % 
des utilisateurs du réseau connec-
tés au réseau de transmission 
pourraient donc être considérés 
comme électro-intensifs. Si le seuil 
est abaissé à 10 %, environ 50 % 
des entreprises du réseau de 
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exact de bezorgdheden die u uit. Dit illustreert ook de keerzijde van de 
medaille, die u op zich niet vermeldt, namelijk dat wij wel dat evenwicht 
moeten vinden. Een te hoge drempel heeft tot gevolg dat een aantal 
ondernemingen uit de boot valt. Door een te lage drempel zal een aan-
tal ondernemingen onterecht aanspraak kunnen maken op voorkeur-
tarieven. De kosten van de tariefdifferentiatie worden daarmee groter 
dan nodig en die kosten komen dan bij de andere netgebruikers te-
recht. Daarom was het heel belangrijk dat alle belanghebbenden de 
kans hebben gehad om zich uit te spreken over dit voorstel. Zij konden 
ook alternatieven voorstellen. Zij hadden er uiteraard ook alle belang 
bij om dat te doen.  
  
Ik kom bij de conclusie. De meeste stakeholders willen een andere 
aanpak. Ze stellen de piste van de afzonderlijke behandeling van elek-
tro-intensieve bedrijven in vraag. De meningen over de alternatieven 
lopen vervolgens sterk uiteen. Sommige federaties pleiten ervoor om 
gewoon dezelfde kortingen te krijgen als deze die in onze buurlanden 
worden toegepast. Andere vragen dan weer om vooral ook flexibiliteit 
te blijven stimuleren.  
 
Meer toegespitst op de definitie van een elektro-intensief bedrijf is er 
een voorkeur voor een meer universele invulling, een verlaging van de 
drempel en een verruiming van de lijst van rechthebbende sectoren. 
Ook hier lopen de meningen weer helemaal uiteen. De ene stelt dat we 
compatibel moeten zijn met de EU-staatssteunregels en de andere 
zegt dan weer dat dit helemaal niet hoeft.  
 
Anderen zullen echter meebetalen aan de korting van enkelen. We 
moeten daarom een voorafgaande impactanalyse uitvoeren. De heel 
uiteenlopende antwoorden van de stakeholders die we hebben ontvan-
gen, doen ons wel besluiten dat we een aantal pittige juridische  
uitdagingen zullen krijgen. De voorziene transmissienettariefreducties 
riskeren niet conform de Europese regels te zijn inzake staatssteun en 
de regels inzake nettarieven. Daarover moet ik mij dus goed beraden 
met mijn administratie en de CREG. Er zal alleszins afstemming nodig 
zijn met de Europese Commissie.  
 
Dit doet geen afbreuk aan het feit dat we met dit werk verder gaan. De 
CREG heeft mij gezegd dat ze dit ter harte zou nemen in het kader van 
de energienorm, het instrument dat we hebben ontwikkeld om te kijken 
of er een impact of concurrentienadeel zou kunnen ontstaan. De CREG 
heeft gezegd dat dit er nog niet is, maar dat het zou kunnen komen en 
dat we moeten kijken naar de specifieke situatie van elektro-intensieve 
bedrijven. We hebben dat opgestart en nu is het zaak om op een goede 
manier met die conclusies aan de slag te gaan. In deze fase is het dus 
echter absoluut niet zo dat er zich een oplossing uitkristalliseert uit wat 
wij hebben voorgesteld en uit de gekregen feedback. We zullen die 
oplossing echter blijven zoeken. 
  

transmission pourraient être clas-
sés comme électro-intensifs. Si 
toutes ces entreprises ne contri-
buent pas au coût du réseau de 
transmission, d'autres personnes 
et entreprises devront payer un 
supplément. Nous devrons trouver 
un équilibre. Un seuil trop élevé ex-
clut certaines entreprises et un 
seuil trop faible permet à certaines 
entreprises de prétendre à des ta-
rifs préférentiels de manière dé-
loyale, au détriment des autres uti-
lisateurs du réseau. 
 
Une consultation publique a été or-
ganisée sur la proposition de défi-
nition afin que toutes les parties 
prenantes puissent s'exprimer et 
éventuellement proposer d'autres 
solutions. 
 
La majorité des acteurs veulent 
une autre approche, mais les avis 
sont très divergents quant aux al-
ternatives envisageables. Cer-
taines fédérations veulent bénéfi-
cier des mêmes réductions que 
celles appliquées chez nos voisins, 
tandis que d'autres demandent que 
la flexibilité soit particulièrement 
stimulée. 
 
Nous distinguons une préférence 
en faveur d'une définition plus uni-
verselle des entreprises grosses 
consommatrices d'électricité, d'un 
abaissement du seuil applicable et 
d'un élargissement de la liste des 
secteurs concernés. Selon cer-
tains, notre définition doit être com-
patible avec les règles d'aides 
d'État de l'UE, tandis que d'autres 
estiment qu'il n'en est rien. 
 
Nous devons également réaliser 
une analyse d'incidence étant 
donné que la réduction octroyée à 
quelques-uns sera cofinancée par 
d'autres. Nous devrons donc faire 
face à quelques défis juridiques 
épineux. Nous risquons par 
exemple d'aboutir à une situation 
où les réductions sur les tarifs du 
réseau de transport ne seraient 
pas conformes aux règles euro-
péennes en matière d'aides pu-
bliques ni aux règles applicables 
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aux tarifs du réseau. Pour ces pro-
positions, nous devrons en tout 
état de cause nous mettre d'accord 
avec la Commission européenne. 
La CREG examinera, dans le 
cadre de la norme énergétique, si 
un effet ou un désavantage concur-
rentiel est à prévoir. 
 
À ce stade, aucune solution ne 
s'est encore concrétisée, mais 
nous continuons à y travailler.  
 

12.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, wij moeten wel 

goed opletten dat wij door het gebruik van die definitie van elektro-in-
tensieve gebruikers niet te veel bedrijven kwijtspelen. De context is 
sinds het introduceren van die definitie immers wel heel erg gewijzigd. 
Vandaag kijken wij naar hoe bedrijven maximaal kunnen elektrificeren 
in de nabije toekomst, wat een heel andere context is dan vroeger, toen 
gebruikers een hoog elektriciteitsverbruik hadden in vergelijking met 
wat zij toen aan toegevoegde waarde hadden. Als wij geen bijkomende 
drempel willen installeren voor het elektrificeren, dan moeten wij daar 
natuurlijk aandacht voor hebben. 
 
Net zoals wij gesproken hebben over een warmtepompnorm gebeurt 
er iets gelijkaardigs in een industriële context, waarbij een bepaalde 
investering met het oog op elektrificatie pas nuttig wordt bij zeer hoge 
CO2-prijzen en dit soort zaken meer, als wij daar geen aandacht voor 
hebben in de tariefzetting. 
 
Ik kijk uit naar hoe dit verder verloopt. Ik wil u wel waarschuwen dat u 
de zaken niet te eng mag bekijken, want anders zullen wij de elektrifi-
catie, waarvan iedereen wil dat ze er komt, helemaal missen. 
 

12.03  Bert Wollants (N-VA): 

Nous devons veiller à ne pas 
perdre trop d'entreprises en raison 
de cette définition des entreprises 
à grande consommation d'électri-
cité. Le contexte a fortement 
changé entre-temps, parce que 
nous voulons encourager les entre-
prises à électrifier le plus possible. 
C'est pourquoi nous devons être 
attentifs à la tarification, afin de ne 
pas créer de seuil supplémentaire.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De ‘Energiedag’ op de 28ste VN-

Klimaattop en het Renewables Grid Initiative" (55040290C) 

13 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La "Journée de l'énergie" lors du 

28e sommet de l'ONU sur le climat et la Renewables Grid Initiative" (55040290C) 
 

13.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, deze vraag gaat over 

de klimaattop, die op dit eigenste moment tot een zeer spannend hoog-
tepunt komt, al weet ik niet of het hoogtepunt, de eindtekst over de 
fossiele brandstoffen, u zal welgevallen. 
 
Op dinsdag 5 december vond op de COP een zogenaamde Energie-
dag plaats. Daarbij ging het uiteraard over de offshoreproductie. Elia 
heeft daar samen met de Europese partners die deel uitmaken van het 
Renewables Grid Initiative de zaak gelanceerd in aanwezigheid van u 
en van de heer Sefcovic, vicevoorzitter van de Europese Commissie. 
 
Mevrouw de minister, kunt u meer toelichting geven bij uw rol en posi-
tiebepalingen op die Energiedag en bij het Renewables Grid Iinitiative? 
 

13.01  Kurt Ravyts (VB): La 

COP28 se termine en apothéose 
dans une ambiance fébrile. Le 
5 décembre s'est tenue une jour-
née "énergie" consacrée à la pro-
duction offshore. 
 
La ministre peut-elle détailler son 
rôle et les positions qu'elle a soute-
nues lors de cette journée ainsi que 
dans le cadre de la Renewables 
Grid Initiative?  
 

13.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, tijdens de 13.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Deux journées "énergie" 
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COP28 waren er twee energiedagen, namelijk de Europese en de In-
ternational Energy Day. Energie wordt naar voren geschoven als het 
thema bij uitstek van deze COP, met heel veel focus op oplossingen 
die mogelijk een uitweg bieden voor de klimaatcrisis. Op de vorige 
COP's werden de energiedagen nog vooral met side-events ingevuld, 
maar deze keer was er een high level programma, georganiseerd door 
de voorzitter van de COP28. 
 
Ik heb met name deelgenomen aan twee high level rondetafels. 
 
Een eerste rondetafel handelde over waterstof, waar we een intentie-
verklaring hebben ondertekend over de certificering van waterstof, met 
name het engagement om de verschillende schema's van certificering 
in de verschillende markten te integreren, waardoor we fragmentatie 
van de markt vermijden. In Europa werken we heel erg aan de certifi-
cering van met name groene waterstof, maar we spreken uiteraard ook 
met Azië en Amerika. Om defragmentatie van die markten te vermij-
den, is het de bedoeling dat wij over die verschillende markten heen 
samenwerken. 
 
Een tweede rondetafel ging over de pledge rond het verdriedubbelen 
van de hernieuwbare energiecapaciteit tegen 2030, de verdubbeling 
van energie-efficiëntie en de uitfasering van fossiele brandstoffen. U 
zegt terecht dat dit momenteel hét punt is om te bekijken of de COP 
bevredigend kan besluiten. De COP-voorzitter zelf heeft dit georgani-
seerd om samen met de energieministers te werken aan de voorberei-
ding van die COP-verklaring. 
 
Het Global Initiative for Nature Grid and Renewables, GINGR, is een 
initiatief van aan de ene kant het Renewables Grid Initiative en aan de 
andere kant de International Union for Conservation of Nature. Zij heb-
ben dat samen gelanceerd. Dat is een samengaan van de netbeheer-
ders en natuurorganisaties. Men werkt daar gecombineerd samen aan 
klimaatverandering, de uitrol van infrastructuur voor hernieuwbare 
energie. Men neemt daar biodiversiteit en natuur mee in een holisti-
sche aanpak. 
 
Dat is helemaal hetgeen wij in België hebben gedaan met het Prinses 
Elisabetheiland. Wij hebben daar een natuurinclusief design genomen. 
Wij hebben niet na motoring gekeken naar de impact, om dan achteraf 
te proberen te remediëren, maar hebben dat van in het begin opgeno-
men.  
 
In die zin was ik daar aanwezig, om de best practices van België aan 
te duiden, ook in mijn hoedanigheid als aankomend voorzitter van de 
Europese Unie. Wat wij doen in België, zou ik natuurlijk graag duplice-
ren doorheen de Europese Unie.  
 

étaient organisées durant la 
COP28, l'une européenne et l'autre 
internationale. Cette COP était pla-
cée sous le thème de l'énergie, 
avec une attention particulière por-
tée aux solutions à la crise clima-
tique. J'ai participé à deux tables 
rondes de haut niveau. Lors de la 
première, consacrée à l'hydro-
gène, une déclaration d'intention a 
été signée au sujet de la certifica-
tion de l'hydrogène: l'objectif est 
l'intégration afin d'éviter la frag-
mentation du marché. La seconde 
table ronde portait sur la promesse 
de tripler les capacités renouve-
lables d'ici 2030, de doubler l'effi-
cacité énergétique et de sortir gra-
duellement des combustibles fos-
siles. Elle était organisée par le 
président de la COP en personne 
et avait pour finalité de préparer la 
déclaration de la COP avec les mi-
nistres de l'énergie. 
 
La Global Initiative for Nature Grid 
and Renewables, GINGR, est une 
initiative commune de la Rene-
wables Grid Initiative et de l'Inter-
national Union for Conservation of 
Nature, c'est-à-dire de gestion-
naires de réseau et d'organisations 
de protection de la nature. Le tra-
vail réalisé est mené dans les do-
maines du changement climatique 
et du déploiement d'infrastructures 
pour les énergies renouvelables. 
 
Dans le cadre de la construction de 
l'île Princesse Elisabeth, nous 
avons également veillé au préa-
lable à développer une conception 
respectueuse de la nature. J'étais 
présente à la COP pour partager 
nos bonnes pratiques ainsi que 
dans le cadre de la présidence de 
l'Union européenne, que nous vou-
lons mettre à profit pour faire pas-
ser ces bonnes pratiques à l'éche-
lon européen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het arrest van het Brusselse hof 

van beroep in de door de vzw Klimaatzaak aangespannen zaak" (55040291C) 

14 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'arrêt de la cour d'appel de 

Bruxelles relatif au procès intenté par l'ASBL L'Affaire Climat" (55040291C) 
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14.01  Kurt Ravyts (VB): Ik wil het hebben over Klimaatzaak en het 

arrest van het Brusselse hof van beroep. Ik zal niet herhalen wat in mijn 
vraag staat.  
 
Wat mij vooral interesseert, is uw reactie. U hebt op 3 december in De 
Zevende Dag gezegd dat u samen met uw collega Khattabi aan de 
federale regering zou voorstellen om uiteraard nog een versnelling ho-
ger te schakelen om federaal gevolg te geven aan dat arrest. Inzake 
offshore verwees u naar de lopende inspanningen die u nog wil verho-
gen. U zei eveneens dat men met betrekking tot de aangekondigde 
accijnsverschuiving naar gas eventueel ‘sneller en meer’ zou kunnen 
doen.  
 
Kan u meer toelichting geven bij uw reactie? 
 

14.01  Kurt Ravyts (VB): La cour 

d'appel de Bruxelles a rendu un ar-
rêt. En réponse, la ministre, avec 
sa collègue Khattabi, souhaite pas-
ser à la vitesse supérieure pour 
donner une suite fédérale à cet ar-
rêt. La ministre peut-elle nous en 
dire plus à ce sujet?  
 

14.02 Minister Tinne Van der Straeten: Binnen de federale regering 

zijn we bezig met de analyse ten gronde van de uitspraak, zowel op 
juridisch vlak, als naar de consequenties. Voor een hoger beroep is het 
belangrijk te begrijpen dat het Hof van Cassatie zich niet meer zal uit-
spreken over de grond van de zaak, maar wel over de conformiteit met 
de algemene rechtsbeginselen. Het Hof zal eveneens nagaan of er 
geen procedurefouten zijn gemaakt.  
 
Als de collega’s van Vlaanderen, bijvoorbeeld, een cassatieberoep 
zouden instellen, zal dit in ieder geval geen opschortend effect hebben. 
Ik ben dus van mening dat we de bestaande oplossingen versneld 
moeten uitrollen. We hebben geen tijd te verliezen. Bovendien zegt de 
eerste minister dat de Belgische bedrijven de kans moeten krijgen om 
hun deel van de koek binnen te halen.  
 
Bepaalde bevoegdheden liggen op het gewestelijke niveau, maar de 
federale overheid is ook bevoegd voor enkele belangrijke hefbomen 
om deze versnelling in praktijk te brengen. Zo hebben we, bijvoorbeeld, 
fiscale bevoegdheden waar een eerste aanzet gegeven is en de imple-
mentatie voortgezet moet worden. Voor wind op zee gaat het om de 
repowering, de ontwikkeling van de 8 gigawatt groene energiezone op 
de Noordzee. 
  
Ik ben van mening dat we het arrest ter harte moeten nemen. Eigenlijk 
hebben we daarvoor het arrest niet nodig. Wanneer we bijvoorbeeld 
kijken naar het extreme weer, dan weten wij dat de klimaatopwarming 
het welzijn van miljoenen mensen bedreigt. Het is dan ook onze plicht 
en verantwoordelijkheid om effectief te bekijken waar we kunnen ver-
snellen. Voor een goed begrip geef ik nog mee dat we moeten versnel-
len op een manier waardoor het voor iedereen mogelijk wordt dat te 
doen. Het heeft geen zin hogere doelstellingen af te kondigen in het 
niets. Er moeten ter zake ook concrete plannen zijn die effectief en 
gericht zijn, teneinde ervoor te zorgen dat iedereen mee kan. 
 
Er is vorige week op Europees niveau een akkoord bereikt binnen de 
triloog, over de energieprestatie van gebouwen, dat de trajecten zal 
opleggen aan de lidstaten voor energiebesparing in gebouwen, maar 
ook voor energieproductie, zoals de verplichting om zonnepanelen op 
een dak te leggen. De triloog heeft in de richtlijn ook het moratorium op 
fossiele boilers geïmplementeerd vanaf 2040. Wij weten echter ook – 
dit betreft een beleid dat hoofdzakelijk de bevoegdheid van de gewes-

14.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Au sein du gouvernement 
fédéral, nous analysons en profon-
deur la décision de justice. En cas 
d’appel, la Cour de cassation ne 
statuera plus sur le fond de l'affaire. 
Si la Flandre se pourvoyait en cas-
sation, il n'y aurait pas d'effet sus-
pensif. Nous devons donc mettre 
en œuvre plus rapidement les solu-
tions existantes. Nous n'avons pas 
de temps à perdre. Le premier mi-
nistre souhaite que les entreprises 
belges aient la possibilité d'obtenir 
leur part du gâteau. Dans les com-
pétences fiscales fédérales, un 
premier pas a été fait pour mettre 
en pratique cette accélération. La 
mise en œuvre doit se poursuivre. 
Pour l’énergie éolienne en mer, il 
s'agit de renouveler (repowering) 
ou de développer la zone d'énergie 
verte de 8 GW en mer du Nord. 
 
Nous devons accélérer le mouve-
ment d'une manière qui permette à 
tout un chacun de concrétiser cette 
démarche. Il serait insensé d'ins-
taurer des objectifs encore plus 
ambitieux sans ancrer ceux-ci dans 
la réalité. Les plans concrets doi-
vent être effectifs et ciblés.  
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ten is – dat vier op de tien gezinnen vandaag, zelfs met de ondersteu-
ning die de gewesten bieden, dergelijke inspanningen niet kunnen 
doen. 
 
De focus van het beleid moet dus effectief versnellen zijn, maar dat 
beleid moet er samen met de versnelling voor zorgen dat een en ander 
ook voor iedereen toegankelijk is. In het andere geval hebben wij im-
mers niets gewonnen. 
 

14.03  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, wij zullen het debat 

hier niet voeren. Ik verwijs echter wel naar de reactie van de heer Cla-
rinval op Twitter op uw aankondigingen. Ik verwijs uiteraard ook naar 
de vrije tribune vandaag van de Klimaatzaak over een sociaal recht-
vaardig klimaatbeleid. U hebt daarop deels geanticipeerd en geant-
woord. Wij zullen het debat echter ongetwijfeld verder voeren. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

15 Vraag van Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Fluxys en de toegang tot de 

gasinfrastructuur" (55040351C) 

15 Question de Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Fluxys et l'accès aux infrastruc-

tures gazières" (55040351C) 
 

15.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, er is nieuws rond de 

toegang tot de gasinfrastructuur in Europa en de mogelijke gevolgen 
voor Fluxys. Er zou blijkbaar op 8 december afgesproken zijn tussen 
de lidstaten en het Europees Parlement dat lidstaten de toelating zou-
den krijgen om de toegang tot hun gasinfrastructuur te beperken of te 
verbieden voor bedrijven uit Rusland of Wit-Rusland. Aan dat verbod 
zijn uiteraard strenge voorwaarden verbonden. De interne gasmarkt 
mag niet verstoord worden, de bevoorradingszekerheid van een lid-
staat mag niet ondermijnd worden en de Europese Commissie en de 
getroffen lidstaten zouden vooraf moeten worden geconsulteerd. Het 
is een oud verhaal rond Fluxys Zeebrugge. U hebt terecht altijd gewag 
gemaakt van het lopende contract, de mogelijke schadevergoedingen 
en de rol van België als doorvoer naar andere landen, dus de solidari-
teitskwestie. 
 
Kunt u een eerste reactie geven op dit akkoord en de mogelijke gevol-
gen voor de Belgische context? 
 

15.01  Kurt Ravyts (VB): Le 8 dé-

cembre, les États membres euro-
péens et le Parlement européen se 
seraient mis d'accord pour que les 
États membres puissent limiter ou 
interdire l'accès à leurs infrastruc-
tures gazières pour les entreprises 
russes ou biélorusses. Toutefois, le 
marché gazier interne ne peut être 
perturbé de ce fait, la sécurité d'ap-
provisionnement d'aucun État 
membre ne peut être menacée et 
la Commission européenne, ainsi 
que les États membres concernés, 
doivent être consultés préalable-
ment. 
 
Quels sont les effets possibles de 
cet accord pour Fluxys?  
 

15.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Ravyts, zoals u te-

recht opmerkt, biedt de herziening van de verordening inzake de in-
terne markt voor de hernieuwbare gassen, aardgas en waterstof, het 
zogenaamde gaspakket, een aantal mogelijkheden. Na de inwerking-
treding zal men het Russische gas niet verbannen, maar de toegang 
voor het gas beperken. Het gas zelf verbieden valt immers onder het 
sanctieregime, waarvoor er unanimiteit vereist is. 
 
U hebt ook zelf al de voorwaarden aangestipt waaraan moet worden 
voldaan om de toegang tot de terminal te beperken of te verbieden 
voor bedrijven uit Rusland of Wit-Rusland. Zo mag men de goede wer-
king van de interne gasmarkt en de grensoverschrijdende stromen van 
aardgas tussen de lidstaten niet onnodig verstoren en de voorzienings-
zekerheid van de Europese Unie of een lidstaat niet ondermijnen. Ook 

15.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Après l'entrée en vigueur 
de ce qu’on appelle le paquet gaz, 
l'accès au gaz russe sera restreint 
et non interdit. En effet, une inter-
diction relève du régime des sanc-
tions, qui requiert l'unanimité. 
 
Certaines conditions sont effective-
ment d’application. Il est possible 
de limiter ou d'interdire l'accès au 
terminal gazier pour les entreprises 
de Russie ou du Belarus si cela ne 
perturbe pas inutilement le bon 
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moet het beginsel van energiesolidariteit worden geëerbiedigd en moe-
ten de rechten en plichten van de lidstaten en de Europese Unie ten 
aanzien van derde landen in acht worden genomen. Bovendien moe-
ten de Europese Commissie en de getroffen lidstaten vooraf worden 
geconsulteerd. 
 
Ook al zijn deze voorwaarden er, ik meen dit ook uit uw betoog te mo-
gen opmaken, dit betekent niet dat dit al een gewonnen race is. Bo-
vendien moet het gaan om tijdelijke maatregelen en moet vooraf een 
bod worden gedaan op de beschikbaarheidsstelling van de lng-instal-
latiecapaciteit, teneinde de veiligheidsbelangen van de lidstaat en de 
Unie te beschermen. De maatregelen zijn dus gericht op de diversifi-
catie van de lng-voorziening, teneinde de afhankelijkheid van Russisch 
gas te verminderen, indien kan worden aangetoond dat de maatrege-
len noodzakelijk zijn om de essentiële veiligheidsbelangen van een lid-
staat en van de Unie te beschermen. 
 
We moeten dus heel wat nuance in acht nemen, maar gezien het feit 
dat er via onze terminal toch ook nog een beperkte import van Rus-
sisch gas is en er op Europees niveau het engagement is om dit vanaf 
2027 niet meer te doen, moeten wij toch ook oplossingen zoeken. Ik 
ben er alleen niet van overtuigd dat het gaspakket nu klip-en-klaar is 
om in België af te dwingen. 
 

fonctionnement du marché inté-
rieur du gaz et les flux transfronta-
liers de gaz naturel entre les États 
membres ou ne porte pas atteinte 
à la sécurité d'approvisionnement 
de l'UE ou d'un État membre. Le 
principe de solidarité énergétique 
devrait être respecté, ainsi que les 
droits et obligations des États 
membres et de l'UE envers des 
pays tiers. La Commission euro-
péenne et les États membres con-
cernés doivent également être con-
sultés. Les mesures doivent être 
temporaires et une offre préalable 
pour la disponibilité du terminal 
GNL doit être faite afin de protéger 
les intérêts de sécurité de l'Union et 
de l'État membre. 
 
Les mesures visent à diversifier 
l'approvisionnement en GNL afin 
de réduire la dépendance à l'égard 
du gaz russe, s'il peut être démon-
tré que ces mesures sont néces-
saires pour protéger les intérêts es-
sentiels de sécurité d'un État 
membre et de l'Union. 
 
Étant donné que les importations 
de gaz russe depuis notre terminal 
sont encore limitées, nous devrions 
rechercher des solutions. Toute-
fois, je ne suis pas convaincue que 
le paquet gaz pourra immédiate-
ment être imposé en Belgique.  
 

15.03  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik vind uw antwoord in 

dit verband realistisch. Wij volgen dit verder op. 
 

15.03  Kurt Ravyts (VB): La ré-

ponse de la ministre est réaliste.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De congestieproblemen op 

het net in West-Vlaanderen" (55040364C) 

16 Question de Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les problèmes de congestion 

du réseau en Flandre occidentale" (55040364C) 
 

16.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, net als in ons 

buurland Nederland duiken ook in ons land nu de eerste problemen op 
met de capaciteit van het net. Zo ziet Elia geen ruimte meer in West-
Vlaanderen om extra windturbines, zonne- of batterijparken aan te slui-
ten. 
 
Zij geven aan dat pas in 2030, wanneer de versterking van Ventilus er 
hopelijk is, deze problemen van de baan zouden zijn. 
 

16.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Après les Pays-Bas, c'est au tour 
de la Belgique et plus particulière-
ment de la Flandre occidentale 
d'être touchée par des problèmes 
de capacité du réseau. D'après 
Elia, il faudrait attendre l'arrivée de 
Ventilus en 2030 pour y remédier. 
En guise d'alternative, Elia propose 
un délestage non indemnisé en cas 
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Dit is natuurlijk een stevig probleem aangezien we op het vlak van her-
nieuwbare energie naar een versnelling van de capaciteit moeten 
gaan. Als alternatief stelt Elia flexibele aansluitingen voor waarbij er 
een niet-vergoede afschakeling is op het moment van overbelasting. 
 
Mijn vragen aan de minister: 
 
1) Heeft u over deze problematiek overleg met Elia. Is het correct dat 
enkel het Ventilus-project een oplossing zou kunnen bieden voor deze 
problemen? 
 
2) Heeft u een overzicht van de situatie in ons land en de marges die 
er zijn in andere provincies? Zijn die gegevens openbaar? 
 
3) In Nederland is de netbeheerder bijzonder transparant met een zo-
genaamde capaciteitskaart. Zou dit instrument ook niet nuttig zijn in 
ons land? Op welke manier zouden wij daartoe kunnen komen? 
 

de surcharge. 
 
Une concertation est-elle organi-
sée entre la ministre et Elia? Les 
données relatives aux marges 
dans les autres provinces sont-
elles publiques? Comment peut-on 
s'atteler à la réalisation d'une carte 
de la capacité, à l'exemple de ce 
que font les Pays-Bas?  
 

16.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Verduyckt, het Bel-

gische transportnetwerk bevindt zich niet in de situatie van Nederland, 
in die zin dat we niet hetzelfde niveau van congestie ervaren. Het Bel-
gische netwerk is dus veel robuuster.  
 
Mijn administratie heeft regelmatig overleg met Elia over de toestand 
van het net en de ontwikkeling daarvan. Elke vier jaar wordt het netont-
wikkelingsplan opgemaakt voor de komende tien jaar. Het laatste 
netontwikkelingsplan heb ik op 5 mei 2023 goedgekeurd voor de peri-
ode 2024-2034. Daarin worden de problemen van het net omschreven 
en ook de noodzakelijke oplossingen en projecten voorgesteld, zoals 
het Ventilusproject en de noodzaak ervan voor het net in West-Vlaan-
deren. Ons netwerk kan al grote nieuwe projecten aan, ongeveer 30 
terawattuur aan DSM-projecten vraagsturing, 2 gigawatt aan windtur-
bines op land, 3 gigawatt aan zonnepanelen en 3 gigawatt aan grote 
batterijprojecten.  
 
Betreffende de specifieke situatie in West-Vlaanderen is het waar dat 
er op dit moment weinig mogelijkheden zijn om meer productiecapaci-
teit aan te sluiten, al moeten we opmerken dat er nog veel capaciteits-
reserveringen zijn voor nieuwe batterij- en windprojecten, wat een aan-
zienlijke marge creëert voor nieuwe projecten die nog op korte termijn 
kunnen worden uitgevoerd. Het Ventilusproject is samen met het pro-
ject Boucle du Hainaut absoluut noodzakelijk om windenergie uit de 
Noordzee landinwaarts te brengen en in extra aansluitcapaciteit te 
voorzien, in West-Vlaanderen in het bijzonder.  
 
Er zijn geen andere structurele oplossingen om de best beschikbare 
capaciteit voldoende te verhogen om op korte termijn lead-flexibele 
verbindingen in de regio mogelijk te maken. Die twee projecten be-
staan ook om capaciteit te creëren op lokaal niveau en zullen het dus 
mogelijk maken om extra projecten aan te sluiten.  
 
Met betrekking tot de capaciteitskaart werkt Elia al maanden aan een 
tool om de beschikbare capaciteit in het land in kaart te brengen. Die 
kaarten zijn beschikbaar op de website van Elia en bieden een hoge 
mate van transparantie over de meest geschikte locaties voor de aan-
sluiting van capaciteit. Het doel van die pagina is informatie te verstrek-
ken over de resterende hostingcapaciteit, dus onthaalcapaciteit, boven 
op de al gereserveerde en toegewezen capaciteit.  

16.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le réseau de transport 
belge est nettement plus robuste 
que le néerlandais. L'administra-
tion se concerte régulièrement 
avec Elia. Par ailleurs, un plan de 
développement du réseau est éla-
boré tous les quatre ans pour les 
dix années suivantes. Le dernier 
en date, celui qui concerne la pé-
riode 2024-2034, a été approuvé 
au mois de mai. Les problèmes et 
les solutions envisageables, no-
tamment le projet Ventilus, y sont 
évoqués. Notre réseau est d'ail-
leurs déjà capable de fonctionner 
avec de nouveaux grands projets. 
 
En ce qui concerne spécifiquement 
la Flandre occidentale, les possibi-
lités de raccordement de capacités 
de production supplémentaires 
sont en effet limitées. Toutefois, les 
nombreuses réservations de capa-
cité pour de nouveaux projets de 
batteries et d'énergie éolienne 
créent une marge substantielle 
pour de nouveaux projets à court 
terme. Le projet Ventilus et la 
Boucle du Hainaut sont absolu-
ment nécessaires pour acheminer 
l'énergie éolienne de la mer du 
Nord jusque dans l'hinterland et 
créer de nouvelles capacités de 
raccordement, en particulier en 
Flandre occidentale. 
 
Elia élabore depuis plusieurs mois 
un outil visant à inventorier la capa-
cité disponible dans le pays. Les 
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 cartes sont disponibles sur le site 
internet d'Elia et permettent de 
s'informer sur la capacité restante 
de hosting, en plus de la capacité 
déjà réservée et attribuée.  
 

16.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Dank u voor uw antwoord, mevrouw 

de minister. Dit interesseert mij. Tijdens ons bezoek aan Nederland 
hebben de Nederlanders ons gewezen op de zwakte van hun net. Dat 
het Belgische net robuuster was, dat had ik wel door, maar daardoor 
schrok ik wel van die berichten over West-Vlaanderen. Zoiets zet im-
mers een rem op de transitie en op de ontwikkeling van een regio. Ik 
hoop dat politici die dossiers als dat van Ventilus bemoeilijken zeer 
goed beseffen dat dit één van de consequenties is. Ik wist niets van de 
kaart van Elia, maar ik zal die zeker eens bekijken. 
  

16.03  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Les problèmes de capacité freinent 
la transition ainsi que le développe-
ment d'une région. Espérons que 
les responsables politiques qui en-
travent l'avancement de dossiers 
tels que celui de Ventilus s'en ren-
dent compte.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

17 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le 5e rapport 

d’inventaire des passifs nucléaires de l’ONDRAF attendu le 1er décembre 2023" (55040365C) 

17 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het 5e NIRAS-

rapport over de inventaris van de nucleaire passiva, dat op 1/12/2023 werd ingewacht" (55040365C) 
 

17.01  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, l'ar-

ticle 179 de la loi du 8 août 1980 dont j’ai déjà parlé prévoit aussi que 
l'ONDRAF réalise une mission d'inventaire des passifs nucléaires com-
prenant ʺl'établissement d'un répertoire de la localisation et de l'état de 
toutes les installations nucléaires et de tous les sites contenant des 
substances radioactives, l'estimation de leur coût de déclassement et 
d'assainissement, l'évaluation de l'existence et de la suffisance de pro-
visions pour le financement de ces opérations futures ou en cours et la 
mise à jour quinquennale de cet inventaireʺ.  
 
Lors de notre réunion du 9 mai 2023, vous m'aviez répondu que ce très 
important rapport serait transmis à la tutelle le 1er décembre 2023. Je 
suppose donc que vous avez dû le recevoir. J'ai passé en revue ce 
week-end le site web de l'ONDRAF mais je n'ai pas trouvé ce rapport. 
J'espère que nous n'allons pas attendre une sixième année pour pou-
voir en prendre connaissance et dépasser ainsi tous les prescrits lé-
gaux. 
 
Madame la ministre, à quelle date ce très important cinquième rapport 
relatif à la période 2018-2022 sera-t-il publié par l'ONDRAF? Selon ce 
rapport, à quel niveau s'élève précisément le passif nucléaire potentiel 
à charge des producteurs de déchets d'ENGIE, à savoir Synatom et 
Electrabel? Dans les hypothèses sous-jacentes à l'inventaire, la pro-
longation des unités Doel 4 et Tihange 3 a-t-elle été prise en compte? 
Enfin, pouvez-vous nous résumer les principales recommandations de 
l'ONDRAF relatives à ENGIE? Dans quelle mesure ont-elles été prises 
en compte dans votre négociation avec ENGIE? 
 

17.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): Artikel 179 van de wet van 
8 augustus 1980 bepaalt dat NI-
RAS een inventaris van de nucle-
aire passiva (INP) moet opmaken, 
met inbegrip van de locatie en de 
toestand van de nucleaire installa-
ties en terreinen die radioactieve 
stoffen bevatten, een raming van 
de kosten van de ontmanteling en 
sanering, de evaluatie van de fi-
nanciering van deze operaties en 
een vijfjaarlijkse bijwerking van 
deze inventaris. In mei hebt u mee-
gedeeld dat dit verslag op 1 de-
cember 2023 bezorgd zou worden, 
maar op de website van NIRAS 
vind ik daar niets over terug.  
 
Wanneer wordt het gepubliceerd? 
Hoe groot is volgens dit verslag het 
nucleair passief ten laste van de af-
valproducenten? Werd er rekening 
gehouden met de  
levensduurverlenging van Doel 4 
en Tihange 3? Wat zijn de voor-
naamste aanbevelingen van NI-
RAS voor ENGIE? Hoe hebt u ze in 
uw onderhandelingen meegeno-
men?  
 

17.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Chère collègue, ensemble 

avec le ministre Dermagne, nous avons demandé à l'ONDRAF de 
mettre l'expertise et les informations de l'organisme à disposition des 

17.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Minister Dermagne en ik 
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personnes mandatées par le gouvernement pour mener les négocia-
tions en vue de prolonger l'exploitation des réacteurs nucléaires Doel 4 
et Tihange 3 pour une période de dix ans et pour cette raison, de re-
porter la réalisation de l'exercice d'inventaire de passif nucléaire au 
premier trimestre 2024. 
 
Le cinquième rapport sera donc publié au premier trimestre 2024. En 
fait, ce que l'on a demandé à l'ONDRAF, dans le cadre du soutien pour 
tout ce qui était le deal avec ENGIE, concernait les critères de transfert 
et la détermination du montant du cap. Toutes les équipes de 
l'ONDRAF ont été mobilisées pour faire cela, ce qui explique qu'ils 
n'avaient donc pas le temps de faire un travail aussi qualitatif que les 
autres années. C'est pour cela que nous leur avons écrit pour leur dire 
qu'ils pouvaient reporter au premier trimestre 2024. 
 

hebben NIRAS gevraagd haar ex-
pertise en informatie ter beschik-
king te stellen van de mandataris-
sen van de regering voor de onder-
handelingen over de verlenging 
van de exploitatie van Doel 4 en Ti-
hange 3. NIRAS had derhalve niet 
de tijd om de inventaris van de nu-
cleaire passiva op te maken. We 
hebben dat uitgesteld tot het eerste 
kwartaal van 2024. Het vijfde rap-
port zal dus in het eerste kwartaal 
van 2024 gepubliceerd worden.  
 

17.03  Marie-Christine Marghem (MR): Je remercie la ministre pour 

sa réponse qui répond à toutes les autres sous-questions. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

18 Question de Marie-Christine Marghem à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’accord définitif avec 

ENGIE relatif à la prolongation de la durée de vie des centrales nucléaires" (55040367C) 

18 Vraag van Marie-Christine Marghem aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het definitieve 

akkoord met ENGIE over de verlenging van de levensduur van de kerncentrales" (55040367C) 
 

18.01  Marie-Christine Marghem (MR): Monsieur le président, ma-

dame la ministre, ma question porte sur l'aboutissement des négocia-
tions avec ENGIE concernant l'accord définitif relatif à la prolongation 
de Doel 4 et de Tihange 3. Il s'agirait d'un accord de plus de 
1 500 pages, ce qui démontre l'ampleur de la tâche accomplie. 
 
Madame la ministre, quand pourrons-nous disposer de l'accord définitif 
de manière à pouvoir analyser l'information dans sa totalité? Sur quels 
éléments les discussions ont-elles principalement porté depuis juil-
let 2023? Des éléments ont-ils pris des évolutions différentes depuis 
votre exposé du 24 octobre dans cette même commission? Quel est le 
dernier planning? Quelles actions devez-vous encore réaliser? Quand 
le strike price sera-t-il fixé? Qu'en est-il des discussions avec la Com-
mission européenne au sujet du projet d'investissement dans le cadre 
du traité Euratom et de la question des aides d'État? Enfin, quand 
comptez-vous déposer vos projets de loi en notre Parlement? Nous en 
avons déjà parlé précédemment. Nous approchons en outre de la fin 
de la législature. J'ai déjà proposé à maintes reprises et pris les de-
vants en la matière avec d'autres membres du Parlement. Je ne re-
viens pas sur tout ce qui a été dit tout à l'heure. J'aurais plutôt envie de 
vous poser vraiment les trois premières questions et d'écouter attenti-
vement vos réponses. 
 

18.01  Marie-Christine Marghem 

(MR): De onderhandelingen met 
ENGIE hebben een definitief ak-
koord opgeleverd over de verlen-
ging van de levensduur van Doel 4 
en Tihange 3. Het akkoord telt 
meer dan 1.500 pagina's.  
 
Wanneer kunnen we over de tekst 
beschikken? Wat waren de belang-
rijkste punten van bespreking? Zijn 
er nog zaken veranderd sinds uw 
presentatie op 24 oktober? Wat is 
het tijdschema? Welke acties moet 
u nog ondernemen? Wanneer 
wordt de strike price bepaald? Hoe 
staat het met de besprekingen met 
de Europese Commissie over het 
investeringsproject in het kader 
van het Euratomverdrag en de 
kwestie van de staatssteun? Wan-
neer denkt u uw wetsontwerpen in 
te dienen?  
 

18.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Madame Marghem, en ce 

qui concerne les textes, une fois cet accord approuvé par les deux par-
ties, le gouvernement belge et ENGIE Electrabel, j'ai toujours dit que 
les textes seraient mis à la disposition du Parlement, bien sûr dans le 
respect des dispositions légales relatives à la confidentialité et à la pro-
tection des données des entreprises. Je propose qu'une fois l'accord 
approuvé et clôturé, on se concerte avec la présidente du Parlement 
pour examiner la façon de s'organiser ainsi que les contraintes. Il n'y a 

18.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: Zodra het akkoord goed-
gekeurd is door de regering en 
door ENGIE Electrabel, zal het ter 
beschikking van het Parlement ge-
steld worden, met inachtneming 
van de vertrouwelijkheid en de be-
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aucune objection de ma part, comme je l'ai toujours dit. 
 
Concernant les discussions depuis juillet 2023, l'accord du 23 juillet a 
dû être élaboré dans le cadre de contrats juridiques où les intérêts de 
l'État belge devaient être représentés. De plus, cet accord implique la 
création d'une société qui participe à la moitié de la part d'ENGIE Elec-
trabel dans Doel 4 et Tihange 3. L'élaboration des dispositions légales 
dans le cadre de la mise en œuvre de l'accord du … C'est sur cela que 
les discussions portent depuis juillet 2023. 
 
J'en viens à la question sur des évolutions différentes depuis mon ex-
posé du 24 octobre. J'ai toujours continué à travailler sur la base des 
explications données en commission concernant l'accord du 23 juillet. 
Souvenez-vous que nous avons non seulement parcouru le texte de 
l'accord mais aussi tous les schedules annexés. En fait, nous avons 
toujours travaillé sur les schedules et les avons traduits dans les textes 
et les contrats juridiques. Donc, cet accord était clair, et contraignant 
de par sa signature. Le transformer en un contrat contraignant a pris 
beaucoup de temps, notamment la traduction de l'ensemble de ces dif-
férents schedules. 
 
J'en viens au dernier planning. La signature du contrat est prévue pour 
cette semaine. Les différentes lois et les différents arrêtés royaux se-
ront approuvés par le gouvernement en première lecture cette semaine 
puis envoyés au Conseil d'État pour avis. Après approbation en deu-
xième lecture en Conseil des ministres, les textes de loi seront déposés 
au Parlement et l'organisation de leur examen à la Chambre est du 
ressort du Parlement. 
 
En outre, cet accord est aussi notifié aux commissaires compétents de 
la Commission européenne (CE) parce que la signature des contrats 
lance aussi la notification officielle à la CE.  
 
Nous sommes dans une procédure informelle dont la phase officielle 
doit être lancée. 
 
Pour ce qui concerne le strike price, cela n'a pas changé. La méthode 
de calcul est basée sur une série de paramètres. Il sera donc fixé dès 
que possible et le coût final dépendra des offres approuvées par 
l'AFCN avec le strike price dans ses deux phases: initial & run. 
 
Les discussions avec la CE seront notifiées et nous sommes actuelle-
ment à la discussion préliminaire pour annoncer ce qui va venir, expli-
quer ce qu'on peut expliquer. L'exposé élaboré par le Parlement a été 
présenté aussi à la CE afin de leur éviter d'interminables explications 
vu qu'une procédure doit être entamée dès que possible. Tout com-
mence par la transparence. 
 
Pour ce qui concerne les lois, il y a, d'une part, l'accord et, de l'autre, 
sa traduction dans des textes de loi. Des projets de loi sont soumis au 
Conseil d'État et ensuite au Parlement. La loi de 2003 qui fait partie du 
paquet et qui était déjà en cours de travail est clôturée et le rapport et 
les consultations avec l'Autriche sont terminées. 
 
Nous pouvons donc soumettre l'ensemble au gouvernement et ensuite 
au Parlement. Il y aura donc beaucoup de textes qui seront introduits 
au Parlement. Nous ne devons pas attendre leur dépôt, nous pouvons 
déjà commencer car ceci concerne la modification de plusieurs lois: 

scherming van de bedrijfsgege-
vens.  
 
Sinds juli 2023 spitsten de ge-
sprekken zich toe op de oprichting 
van een vennootschap waarin de 
Belgische Staat de helft van het 
aandeel van ENGIE Electrabel in 
Doel 4 en Tihange 3 overneemt, 
evenals op de uitwerking van de 
verschillende wettelijke bepa-
lingen.  
 
Sinds mijn betoog van 24 oktober 
zijn de schedules die bij het ak-
koord van 23 juli gevoegd werden 
niet veranderd. We hebben ze in 
wetteksten en juridische contracten 
gegoten, wat veel tijd in beslag ge-
nomen heeft.  
 
De ondertekening van het contract 
staat voor deze week gepland. De 
verschillende wetten en koninklijke 
besluiten zullen deze week in eer-
ste lezing door de regering goed-
gekeurd worden, waarna ze voor 
advies naar de Raad van State ver-
zonden zullen worden. Na de 
goedkeuring in tweede lezing in de 
ministerraad, zullen de wetteksten 
aan het Parlement voorgelegd wor-
den.  
 
Bovendien wordt dat akkoord ge-
notificeerd aan de Europese Com-
missie. 
 
De methode voor de berekening 
van de strike price is gebaseerd op 
verschillende parameters. Een en 
ander zal zo spoedig mogelijk vast-
gesteld worden en het bedrag er-
van zal afhangen van de offertes. 
 
De besprekingen met de Europese 
Commissie zullen genotificeerd 
worden; wij voeren momenteel 
voorafgaandelijke besprekingen. 
De door het Parlement uitgewerkte 
uiteenzetting werd aan de Com-
missie gepresenteerd om duidelijk 
te maken dat er een snelle  
procedure nodig is. 
 
U weet hoe de wetten tot stand ko-
men. De wet van 2003 is afgerond, 
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gaz, électricité, ONDRAF, CPN, etc. C'est assez costaud. 
 

net als het verslag en de raadple-
gingen met Oostenrijk.  
 
We kunnen het hele pakket dus 
aan de regering en vervolgens aan 
het Parlement voorleggen. We 
kunnen al met bepaalde teksten 
beginnen aangezien er verschil-
lende wetten gewijzigd moeten 
worden. Het is een zware klus.  
 

18.03  Marie-Christine Marghem (MR): Madame la ministre, je vous 

remercie pour vos réponses. Deux choses m'inquiètent. Je suppose 
que le Conseil d'État, même si vous demandez l'urgence, demandera 
à avoir un peu de temps pour consulter l'ensemble de la documentation 
qui sera envoyée par le Conseil des ministres. Il reviendra donc au 
mieux vers le gouvernement autour du 15 janvier. Allez-vous deman-
der au Conseil d'État de donner un avis très rapide? 
 

18.03  Marie-Christine Marghem 

(MR): Zelfs als men de urgentie 
vraagt, zal de Raad van State tijd 
nodig hebben en de regering in het 
beste geval rond 15 januari zijn ad-
vies verstrekken. Zult u de Raad 
om een spoedadvies vragen?  
 

18.04  Tinne Van der Straeten, ministre: Non. Nous n'allons pas le 

demander en cinq jours, ce ne serait pas sérieux. Mes équipes seront 
disponibles pendant les vacances de Noël pour répondre à toute ques-
tion de la part du Conseil d'État. Nous nous organisons efficacement 
pour que le Conseil d'État puisse donner un avis approfondi. 
 

18.04 Minister Tinne Van der 

Straeten: Nee. Mijn teams zullen 
zich tijdens de kerstvakantie ter be-
schikking van de Raad van State 
houden zodat die een advies ten 
gronde kan geven.  
 

Het is niet ernstig om zoveel tekst op te sturen en dan te verwachten 
dat men zich binnen de 5 dagen uitspreekt. We zullen dus een advies 
vragen binnen een termijn van 30 dagen. Tijdens die periode zullen we 
ons zo organiseren dat de aanwezigheid aan onze kant is verzekerd 
om te kunnen antwoorden op eventuele vragen van de Raad van State. 
We hebben daar afspraken rond gemaakt.  
 

 

18.05  Marie-Christine Marghem (MR): Cela nous mène donc, si je 

compte bien, 40 jours plus tard, c'est-à-dire vers le 20 janvier, à partir 
du 15 décembre – si c'est bien vendredi que vous faites passer les 
textes. Donc, le document revient le 20 janvier. Vous passez au Con-
seil des ministres et ensuite, fin janvier ou début février, vous pouvez 
venir au Parlement avec les textes. 
 

18.05  Marie-Christine Marghem 

(MR): Dat brengt ons dus bij 20 ja-
nuari. Na een passage in de minis-
terraad komt u eind januari of begin 
februari de teksten aan het Parle-
ment voorleggen.  
 

18.06  Tinne Van der Straeten, ministre: C'est un souci pour vous 

comme pour nous, et aussi pour ENGIE Electrabel. L'adoption des mo-
difications de lois est vraiment nécessaire et est une condition sine qua 
non. Nous avons différents scénarios qui font tous en sorte que la com-
mission de l'Énergie ne soit pas obligée de travailler en seulement 
quelques jours. Nous avons plusieurs calendriers et nous arriverons 
toujours dans les délais. 
  
 

18.06 Minister Tinne Van der 

Straeten: De goedkeuring van de 
wetswijzigingen is een conditio 
sine qua non. In onze verschillende 
scenario's wordt er met alle dead-
lines rekening gehouden zonder 
dat de commissie voor Energie 
haastwerk moet leveren.  
 

18.07  Marie-Christine Marghem (MR): La signature de l'accord en-

clenche la procédure formelle devant la Commission européenne. La 
Commission européenne ne va pas décider en une semaine, même si 
vous lui avez expliqué déjà longuement et de manière approfondie 
beaucoup de détails. En général, cela prend quelques semaines, voire 
quelques mois. Donc là, je m'inquiète. 
 

18.07  Marie-Christine Marghem 

(MR): Door de ondertekening van 
het akkoord wordt de formele pro-
cedure in gang gezet bij de Euro-
pese Commissie die een beslissing 
zal nemen, maar dat kan enkele 
weken of zelfs maanden in beslag 
nemen. Dat verontrust me.  
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18.08  Tinne Van der Straeten, ministre: Nous en avons longuement 

discuté quand nous avons présenté l'accord intermédiaire. Cette partie 
était contraignante. C'est la raison pour laquelle nous avons inclus le 
fait que l'accord pouvait se faire mécaniquement. Le pré-accord, c'est 
tout ce qui constitue les modifications légales au sein du Parlement. 
L'approbation de la Commission européenne interviendra ensuite, 
fin 2024, sans qu'elle ne puisse remettre en cause l'accord. Comme je 
viens de le dire, cela se fait mécaniquement. Dès que ces modifications 
légales sont approuvées, c'est en ordre. En effet, cela prend du temps. 
Ce n'est heureusement pas notre premier dossier. Il y a eu le CRM, les 
normes d'énergie et d'autres dossiers. Le dossier CRM a suivi la pro-
cédure la plus longue. Nous nous connaissons et nous avons une cer-
taine manière de travailler, qui est ambitieuse. La Belgique n'est pas le 
seul pays à avoir un dossier sur la table. Les paquets allemand et fran-
çais reviennent aussi, dans les mêmes délais, sur la table de la Com-
mission. 
 
It always seems impossible until it's done. Je suis donc optimiste et je 
reste concentrée. 
 

18.08 Minister Tinne Van der 

Straeten: We hebben dit uitvoerig 
besproken toen we het tussentijds 
akkoord hebben voorgesteld. De 
Europese Commissie zal eind 
2024 haar goedkeuring geven, 
zonder dat het akkoord daardoor 
opnieuw ter discussie gesteld kan 
worden. Zodra de wetswijzigingen 
goedgekeurd zijn, is het Europese 
akkoord een mechanisme, want 
dat vergt inderdaad tijd. Dit is ge-
lukkig niet ons eerste dossier. Ook 
de pakketten van Duitsland en 
Frankrijk liggen in hetzelfde tijdsbe-
stek weer op tafel bij de Commis-
sie. 
 
Ik blijf optimistisch, maar behoud 
mijn focus.  
 

18.09  Marie-Christine Marghem (MR): J'entends bien. Est-ce que 

dans le paquet de lois à modifier, il y aura une clause associant une 
condition suspensive à l'entrée en vigueur de tout le paquet approuvé 
par la Commission européenne en matière d'aides d'États et d'inves-
tissements? 
 

18.09  Marie-Christine Marghem 

(MR): Zal de goedkeuring door de 
Europese Commissie van de 
staatssteun en de investeringen als 
opschortende voorwaarde opgeno-
men worden voor de inwerkingtre-
ding van die reeks wetten?  
 

18.10  Tinne Van der Straeten, ministre: Je vous répondrai dès que 

le kern aura eu lieu. 
 

18.10 Minister Tinne Van der 

Straeten: Na afloop van het kern-
kabinet zal ik uw vraag beantwoor-
den.  
 

18.11  Marie-Christine Marghem (MR): Vous voulez dire que vous 

pourrez nous répondre de manière plus approfondie quand le kern 
aura eu lieu. Je peux le comprendre. Nous nous reverrons donc très 
bientôt sur ce point. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Ik dank de minister en haar medewerker, en ook de leden die aanwezig zijn of niet meer 
aanwezig zijn. Bedankt iedereen voor de constructieve, zakelijke en efficiënte werkwijze doorheen deze dag. 
Ik vind dat we goed gewerkt hebben. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 17.19 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 17 h 19. 
 

 


